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SINTEZA OBSERVAȚIILOR 
 

la documentul „Poziția ANCOM privind acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor 
radio disponibile în benzile de frecvențe 694-790 MHz, 790-862 MHz, 1427-1517 MHz, 

2500-2690 MHz, 3400-3800 MHz și 24,25-27,5 GHz”  
 

 
În perioada 31 ianuarie 2019 - 4 martie 2019, Autoritatea Națională pentru Administrare și 

Reglementare în Comunicații (denumită în continuare ANCOM sau Autoritatea) a desfășurat o 

consultare publică1 pe marginea proiectului „Poziția ANCOM privind acordarea drepturilor de 

utilizare a frecvențelor radio disponibile în benzile de frecvențe 694-790 MHz, 790-862 MHz, 1427-

1517 MHz, 2500-2690 MHz, 3400-3800 MHz și 24,25-27,5 GHz” (denumit în continuare 

documentul de poziție), ce vizează acordarea de drepturi de utilizare a frecvențelor radio în noi 

benzi de frecvențe armonizate la nivel european pentru sisteme terestre capabile să furnizeze 

servicii de comunicații electronice pe suport radio de bandă largă, respectiv 694-790 MHz (banda 

de 700 MHz) și 1427-1517 MHz (banda de 1500 MHz), precum și în subbenzile de frecvențe 

rămase neadjudecate în urma procedurilor de selecție anterioare (din anii 2012 și 2015) în benzile 

790-862 MHz (banda de 800 MHz), 2500-2690 MHz (banda de 2600 MHz) și 3400-3800 MHz. 

Documentul de poziție vizează, de asemenea, acordarea de noi drepturi de utilizare a 
frecvențelor, pe termen lung, în întreaga bandă 3400-3800 MHz, precum și prezentarea de 
informații relevante pentru utilizarea actuală și viitoare în România a benzii 24,25-27,5 GHz (banda 
de 26 GHz), armonizată deja la nivel european pentru introducerea tehnologiilor 5G, dar aflată încă 
în curs de armonizare la nivel global. 

Prin documentul de poziție, ANCOM și-a propus stabilirea obiectivelor, principiilor, condițiilor 
şi a procedurii pentru acordarea drepturilor de utilizare în benzile de frecvențe de 700 MHz, 800 
MHz, 1500 MHz, 2600 MHz și 3400-3800 MHz, în vederea furnizării de rețele publice și servicii de 
comunicații electronice de bandă largă, inclusiv implementării 5G în România, astfel încât să se 
asigure utilizarea optimă a spectrului radio, în interesul utilizatorilor finali și al promovării 
competiției pe piața de comunicații mobile. 

Având în vedere importanţa resursei limitate de spectru disponibil, a impactului deciziei cu 
privire la acordarea drepturilor de utilizare a spectrului în benzile de frecvenţe care fac obiectul 
documentului de poziție și a efectelor acesteia asupra pieţei de comunicaţii electronice, ANCOM 
consultă părţile interesate în scopul identificării soluției optime de acordare a drepturilor de 

                                                           
1 http://www.ancom.org.ro/formdata-269-49-373. 
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utilizare a frecvențelor disponibile în benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz, 3400-
3800 MHz și 26 GHz, care să asigure realizarea obiectivului de utilizare eficientă a spectrului radio 
și de maximizare a beneficiilor economice și sociale pentru societate. 

Opiniile argumentate exprimate în cadrul consultării publice vor servi la fundamentarea 
deciziei în ceea ce privește modul și condițiile de acordare a drepturilor de utilizare a spectrului 
radio disponibil din benzile vizate, care să conducă la cea mai eficientă utilizare a resursei de 
spectru radio, cu cele mai mari beneficii socio-economice. 

În cadrul consultării publice s-au primit răspunsuri din partea a 6 respondenți.  

Observațiile și propunerile primite de către ANCOM în cursul perioadei de consultare sunt 
prezentate în continuare. 

I. Spectrul de frecvențe disponibil în cadrul licitației 

Cu referire la spectrul de frecvențe disponibil care va face obiectul licitației ce urmează a fi 
organizată în cursul acestui an, în scopul acordării de noi drepturi de utilizare în benzile de 
frecvențe vizate, au fost exprimate următoarele puncte de vedere.  

 
A. Un respondent opinează că aspectele esențiale pe care ANCOM ar trebui să le aibă în 

vedere sunt următoarele: 
 Atribuirea unei cantități de spectru prea mari la același moment de timp nu constituie o 

măsură eficientă din perspectivă economică. Pe de altă parte, circumstanțele 
înregistrate în prezent la nivelul pieței reclamă concentrarea pe resursele de 
spectru ce pot fi utilizate efectiv în perioada imediat următoare (în speță 
benzile de frecvențe de 800 MHz și 2600 MHz). 

 Evitarea investițiilor ineficiente în resurse de spectru care vor putea fi exploatate efectiv 
doar peste câțiva ani; astfel de investiții sunt contraproductive în raport cu obiectivul 
ANCOM de a asigura utilizarea resurselor de spectru radio prin obținerea celor mai mari 
beneficii socio-economice. 

 Banda de frecvențe de 700 MHz (identificată de RSPG2 drept una din benzile 
prioritare pentru introducerea sistemelor de comunicații mobile de generația a 5-a la 
nivel european) ar trebui să facă obiectul unei proceduri de selecție doar la 
momentul în care întreaga cantitate de spectru va putea fi exploatată în mod 
neîngrădit pe întreg teritoriul național. 

 Spectrul rămas disponibil în prezent în banda de frecvențe 3400-3800 MHz 
(identificată de RSPG în același context ca mai sus) să nu fie inclus în cadrul 
procedurii de selecție din anul 2019, în timp ce întreaga bandă 3,4-3,8 GHz 
ar trebui să facă obiectul unei proceduri de selecție în anul 2024, pentru 
furnizarea de rețele și de servicii de tip 5G. 

 Spectrul disponibil în benzile de frecvențe de 700 MHz și 1500 MHz pentru 
modul de operare SDL nu va putea fi utilizat în perioada imediat următoare, 
nefiind conturat încă ecosistemul global de natură a permite apariția economiilor de 
scară la nivelul lanțului economic. 

 Pentru a preveni fragmentarea spectrului, în banda de 1500 MHz este necesară 
punerea la dispoziție a întregii benzi L (1427-1518 MHz). 

Respondentul consideră că spectrul din benzile de 700 MHz și 1500 MHz nu ar 
trebui să fie atribuit la acest moment, o procedură de selecție ce ar presupune atribuirea unei 
cantități de spectru prea mari în același interval de timp fiind de natură a suprasolicita capabilitățile 
de dezvoltare ale operatorilor. Acesta opinează că ANCOM ar trebui să se concentreze inițial pe 
atribuirea spectrului neadjudecat în cadrul procedurilor de licitație anterioare, iar spectrul din 
banda de 700 MHz să fie atribuit doar atunci când se va asigura faptul că spectrul poate fi utilizat 
la nivel național și după implementarea acordurilor încheiate cu țările vecine, urmând ca benzile 

                                                           
2 http://rspg-spectrum.eu/about-rspg/. 
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SDL să fie atribuite doar atunci când acest lucru va fi solicitat de către operatori pentru a asigura 
necesarul de capacitate și ecosistemul global va fi în măsură să ofere echipamente de rețea și 
terminale la prețuri accesibile. În altă ordine de idei, în opinia respondentului, atribuirea a doar 40 
MHz în banda de 1500 MHz nu pare a fi o opțiune viabilă pentru viitor atât timp cât mai multe 
autorități de reglementare urmează să atribuie 90 MHz în această bandă, iar aceasta va deveni o 
bandă utilizabilă în masă. În plus, o atribuire doar pentru 40 MHz ar fi de natură a contribui la 
fragmentarea spectrului. 
 

În ceea ce privește banda 3,4-3,8 GHz, respondentul constată că aceasta este destul de 
fragmentată, din cauza duratelor de valabilitate a licențelor în vigoare. El este de părere că 
necesarul optim în regim TDD de 100 MHz contiguu/operator de natură a permite, în opinia sa, 
viteze și capacități superioare, nu poate fi asigurat până la expirarea licențelor în vigoare. Altfel 
spus, respondentul consideră că spectrul radio din banda 3,4-3,8 GHz ce face obiectul drepturilor 
de utilizare ce vor fi acordate pe termen scurt, în a doua parte a anului 2019, nu este suficient, 
ținând cont de precizările sale de mai sus, motiv pentru care a și solicitat ca spectrul rămas 
disponibil în prezent această bandă să nu facă obiectul procedurii de selecție în acest an. 

Respondentul afirmă că, din perspectiva experienței clienților, dezvoltarea 5G în baza 
actualelor drepturi de utilizare în aceste benzi nu va genera niciun beneficiu tangibil comparativ cu 
rețelele 4G ci, dimpotrivă, ar putea avea un efect contrar.  

În plus, potrivit respondentului, o acordare în acest moment a unor drepturi de utilizare ce 
vor putea fi exercitate începând cu 2025 va forța industria să cheltuiască sume semnificative 
pentru resurse care vor putea fi utilizate abia peste 6 ani, în condiții de nesiguranță cu privire la 
valoarea efectivă a acestora la momentul de timp respectiv. În opinia respondentului, este 
contraproductiv ca operatorii să fie forțați să plătească acum pentru resurse disponibile abia peste 
6 ani, fără să aibă informații despre modul în care acestea vor putea fi exploatate efectiv. 

Din motivele expuse mai sus, respondentul a formulat cea de-a doua propunere, anume ca 
banda 3400-3800 MHz să fie pusă la dispoziție în întregul său în anul 2024, astfel cum s-a precizat 
anterior. 
 

B. Un alt respondent consideră că spectrul care urmează a face obiectul licitației trebuie 
să se fundamenteze pe disponibilitatea acestuia și pe existența ecosistemului tehnic care să 
permită dezvoltarea de rețele și servicii în benzile respective. Observațiile respondentului au fost 
structurate după cum urmează: 

1) Banda de 700 MHz FDD 
Respondentul face referire la secțiunea 5.2.1. din documentul de poziție supus consultării, 

în care ANCOM confirmă faptul că a semnat acorduri bilaterale cu Ungaria, Bulgaria și Serbia, state 
care se angajează să elibereze banda de 694-790 MHz până la 30 iunie 2020, în linie cu 
prevederile Deciziei (UE) 2017/899 a Parlamentului European și a Consiliului. Totodată, constată 
respondentul, ANCOM confirmă faptul că autoritățile ucrainene, cu care estimează că se va semna 
un acord în primăvara anului 2019, au declarat că vor face toate demersurile pentru eliberarea 
benzii de 694-790 MHz până la termenul impus de Decizia mai sus menționată. 

Respondentul mai precizează că ecosistemul tehnic aferent benzii de 700 MHz nu este 
complet, având termen de definitivare trimestrul III, 2020. 

Având în vedere aspectele mai sus menționate, respondentul concluzionează că spectrul din 
banda 694-790 MHz nu va fi disponibil pe tot parcursul anului 2020, iar în absența unui ecosistem 
bine definit nu se vor dezvolta rețele în această bandă în anul 2020. 

În aceste condiții, respondentul solicită ANCOM ca perioada de valabilitate a licențelor 
pentru banda de 700 MHz FDD să înceapă de la 1 ianuarie 2021, iar plata taxei de 
licență aferente acestui spectru să poată fi efectuată până la 31 decembrie 2020.   

Se apreciază că această măsură va fi atât în avantajul ANCOM cât și al operatorilor, 
deoarece va conduce la mărirea valorii spectrului în această bandă prin facilitarea utilizării în mod 
eficient a spectrului pe întreaga durată a licenței. 
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2) Banda de 700 MHz SDL 
În ceea ce privește propunerea ANCOM de a include în cadrul licitației banda de 700 MHz 

SDL, respondentul precizează că, în cadrul licitațiilor 5G deja încheiate în mai multe state 
europene, spectrul din această bandă a rămas neadjudecat. Astfel, în cazul Italiei și Suediei, 
participanții nu au depus oferte în timpul licitației pentru spectrul din această bandă. În alte țări, 
precum Franța, Finlanda, Islanda și Germania, autoritatea de reglementare a ales să aloce spectrul 
de 700 MHz FDD, fără să includă și banda de 700 MHz SDL în aceeași procedură.  

În figura de mai jos, respondentul prezintă situația achiziționării spectrului din banda de 
700 MHz SDL în alte proceduri de selecție desfășurate la nivel european: 

 
Figura 1: 

700 MHz SDL în 

licitaţiile europene  

Ţară An Adjudecat 
Rămas 

neadjudecat 

Italia 2018 0 MHz 20 MHz 

Suedia 2018 0 MHz 20 MHz 

Elveția 2019 10 MHz 5 MHz 
 

 
Respondentul consideră că lipsa cererii pentru spectrul din această bandă are drept cauză 

ecosistemul tehnic încă nedefinitivat și precizează că, cu toate că această bandă a fost identificată 
pentru IMT (banda nr. 67 3GPP), momentan nu sunt rețele comerciale implementate care să 
utilizeze acest spectru și nici terminale compatibile. 

De asemenea, respondentul apreciază că, având în vedere că banda de 700 MHz SDL este 
localizată în vecinătatea benzii de 700 MHz FDD UL (gardă de 5 MHz), cel mai probabil 
implementarea unei rețele SDL va produce interferențe în banda de 700 MHz FDD UL a altor 
operatori. 

Ținând cont de incertitudinea legată de utilizarea acestui spectru și, în 
consecință, de valoarea acestuia, respondentul consideră că ANCOM trebuie să excludă 
banda de 700 MHz SDL din cadrul licitației ce va fi organizată în 2019 și să o aloce în 
momentul în care vor fi mai multe informații privind scenariile de utilizare și 
ecosistemul aferent. 
 
 3) Banda 3400-3800 MHz 

Respondentul solicită ANCOM păstrarea unei benzi de gardă de 20 MHz în partea 
de jos a benzii 3,4-3,8 GHz, astfel încât să fie evitate interferențele generate de 
sistemele care funcționează sub pragul de 3400 MHz. 
 Acest aspect este abordat pe larg, în cadrul prezentului document de sinteză a 
observațiilor, la capitolul VI – „Condiții tehnice de utilizare a frecvențelor”, secțiunea C – „Condiții 
tehnice de utilizare a frecvențelor în banda 3400-3800 MHz”. 
 
 C. Un al treilea respondent consideră că, în condițiile în care licențele de utilizare a 
frecvențelor radio în banda de 2100 MHz expiră în perioada următoare – martie 2020 și respectiv 
ianuarie 2022 - documentul de poziție al ANCOM ar trebui să includă dispoziții clare privind banda 
de 2100 MHz, în sensul asigurării continuității furnizării serviciilor în spectrul existent și protejării 
investițiilor efectuate deja în această bandă de operatorii din România.  
 Respondentul precizează faptul că banda de 2100 MHz reprezintă un nivel de bază al rețelei 
proprii, utilizat intensiv pentru furnizarea serviciilor de comunicații de voce și date în zonele urbane 
și rurale, fiind imperios necesară găsirea unor soluții care să asigure continuitatea furnizării 
serviciilor prin intermediul frecvențelor de 2100 MHz. În opinia respondentului, un cost de licență 
de 10 ori mai mare pentru acest spectru ar face imposibilă continuarea furnizării serviciilor de date 
și voce la volumele de utilizare curente și viitoare ale utilizatorilor din România, precum și în 
condițiile comerciale actuale.  
 Totodată, respondentul subliniază faptul că prevederile curente ale Ordonanţei de urgenţă 
a Guvernului nr. 114/2018 nu țin cont de valoarea economică a acestei benzi de frecvențe și nici 
de investițiile deja realizate de operatori și de beneficiul economic național care rezultă din 
continuitatea utilizării acestui spectru de către operatori.  
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 În acest context, respondentul consideră că investițiile ar trebui să fie orientate către 
dezvoltarea noilor rețele și servicii 5G, și nu în reconfigurarea rețelelor existente în banda de 2100 
MHz către alte benzi de frecvențe, pentru asigurarea continuității furnizării serviciilor actuale de 
voce și date la nivel național.   
 Având în vedere considerentele prezentate, se solicită ca documentul de poziție să includă 
dispoziții clare privind banda de 2100 MHz, în sensul asigurării continuității furnizării serviciilor în 
spectrul existent și protejării investițiilor efectuate deja în această bandă de operatorii din 
România.  
 
 Referitor la banda de frecvențe 3400-3800 MHz, același respondent ridică, la 
rândul său, problema necesității unei benzi de gardă în partea de jos a acestei benzi, 
astfel încât să fie evitate interferențele care ar fi putea fi produse de sistemele care 
funcționează sub pragul de 3400 MHz. 

Acest aspect este abordat pe larg, în cadrul prezentului document de sinteză a 
observațiilor, la capitolul VI – „Condiții tehnice de utilizare a frecvențelor”, secțiunea C – „Condiții 
tehnice de utilizare a frecvențelor în banda 3400-3800 MHz”. 
  
 D. Un al patrulea respondent consideră că, pentru ca obiectivul strategic privind 
lansarea rapidă a serviciilor 5G să fie îndeplinit, ANCOM ar trebui să acorde licențele pentru benzile 
de frecvențe de 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz, 3400-3600 MHz, benzi care sunt viabile comercial, 
în anul 2019, și să organizeze o licitație separată pentru banda de 700 MHz. Observațiile 
respondentului au fost structurate după cum urmează: 

1) Banda de 700 MHz 
Respondentul subliniază faptul că este vital ca ANCOM să asigure în primul rând viabilitatea 

comercială a spectrului radio în banda de 700 MHz, înainte de organizarea unei licitații pentru 
atribuirea acestei benzi de frecvențe. Astfel, este absolut necesar ca ANCOM să asigure eliberarea 
benzii de 700 MHz de către televiziunea digitală terestră din toate țările vecine (prin încheierea de 
acorduri bilaterale) în vederea evitării interferențelor prejudiciabile în rețelele MFCN de pe teritoriul 
României. 
 În opinia sa, deși prin documentul de poziție a ANCOM se avansează termenul de 30 aprilie 
2019 pentru finalizarea acordurilor de coordonare referitoare la televiziunea digitală terestră cu 
Ucraina și Republica Moldova, este foarte probabil ca implementarea acestor acorduri va dura o 
perioadă mai lungă, posibil chiar câțiva ani, timp în care există un grad foarte mare de certitudine 
că vor exista interferențe prejudiciabile în rețele MFCN de pe teritoriul României în banda de 700 
MHz. Mai mult, în regiunea Dobrogea apar deja interferențe în banda de 700 MHz, care provin din 
regiunea Crimeea (în special în timpul verii), regiune pentru care încheierea unui acord pare și mai 
dificil de realizat. 
 Prin urmare, respondentul reiterează propunerea exprimată și în răspunsurile la consultările 
publice precedente referitoare la alocarea benzilor de frecvențe în vederea introducerii 
tehnologiilor 5G, ca ANCOM să organizeze două proceduri pentru acordarea licențelor de utilizare a 
frecvențelor radio: una pentru benzile de frecvențe de 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz, 3400-3600 
MHz și o alta pentru banda de 700 MHz, mai puțin viabilă economic (are, în opinia respondentului, 
o situație neclară din punct de vedere al interferențelor). 
 
 2) Banda 3400-3800 MHz 

Respondentul precizează că este deținător al unei licențe de utilizare a frecvențelor radio în 
banda 3410-3800 MHz, obținută în urma câștigării procedurii de selecție organizate de ANCOM în 
anul 2015 și care are o perioadă de valabilitate de 10 ani (01.01.2016-31.12.2025), cu posibilitatea 
de prelungire, la cererea titularului, efectuată cu cel puțin 18 luni, dar nu mai devreme de 24 luni, 
înaintea expirării termenului de valabilitate a licenței, în condițiile legii. 

Astfel, respondentul face trimitere la prevederile art. 31 alin. (3) din Ordonanța de urgență 
a Guvernului nr. 111/2011 privind comunicațiile electronice, aprobată, cu modificări şi completări, 
prin Legea nr. 140/2012, cu modificările și completările ulterioare, potrivit cărora termenul de 
valabilitate a licențelor de utilizare a frecvențelor radio poate fi reînnoit de către ANCOM pentru 
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perioade cel mult egale cu cea inițială, dacă această măsură nu are ca efect restrângerea, 
împiedicarea sau denaturarea concurenței. 

Din analizarea manierei în care Autoritatea a organizat drepturile ce vor fi acordate în 
cadrul procedurii de selecție din acest an în banda 3,4-3,8 GHz (în speță, drepturi pe termen scurt 
aflate în spectrul încă neocupat la acest moment și drepturi pe termen lung dispuse oriunde în 
banda menționată), respondentul a constatat că această măsură conduce la situația în care, în 
opinia sa, ar fi privat de un drept legitim, dobândit odată cu obținerea licenței în banda în discuție, 
fiindu-i periclitată asigurarea unei exploatări eficiente a resurselor pe o durată îndelungată. 

În acest context, respondentul își exprimă nemulțumirea cu privire la așa-zisa pierdere a 
dreptului de a obține, în baza unei solicitări directe, extinderea valabilității drepturilor de utilizare 
deținute în prezent în banda 3400-3800 MHz și solicită eliminarea din documentul de poziție 
supus consultării publice a acelei măsuri care are drept consecință situația sesizată. 

Argumentele în susținerea poziției sale sunt prezentate și în continuare. 
Planurile de afaceri viabile în industria comunicațiilor electronice se întemeiază, la nivel 

mondial, pe o vizibilitate de cinci ani. De aceea, susține respondentul, achiziționarea unor resurse, 
în prezent, pentru un plan de afaceri a cărui dată de start este 01 ianuarie 2026 reprezintă o 
ipoteză nerealistă, lipsită de fundamentare economică, având la bază premise posibil eronate sau 
cu un grad foarte ridicat de probabilitate, care, pe cale de consecință, se vor materializa în 
rezultate nesatisfăcătoare, atât pentru operatori cât și pentru clienții finali. 

Aflându-ne în etapa migrării către o nouă tehnologie – 5G – respondentul afirmă că 
operatorii nu dețin date concludente cu privire la evoluția acestei tehnologii, a serviciilor și 
produselor aferente, a obiceiurilor de consum, a preferințelor utilizatorilor. De aceea, fără un istoric 
obiectiv, respondentul este de părere că orice predicție ulterioară anului 2026 este în mod absolut 
distorsionată. 

Nu în ultimul rând, respondentul reamintește că, în marea majoritate a cazurilor, 
dobândirea unor drepturi de utilizare a frecvențelor radio se realizează pe baza unor programe de 
finanțare, prin acorduri punctuale încheiate de operatorii de comunicații electronice cu instituțiile 
financiare de specialitate. Dincolo de condițiile financiare specifice, obținerea unei finanțări 
sustenabile este posibilă prin prezentarea de către operatori a unor planuri de afaceri viabile, 
practica de creditare acceptând în mod unanim la finanțare planuri de afaceri de până la cinci ani, 
conform precizărilor aceluiași respondent. 

Astfel, coroborând orizontul mare de timp cu dificultățile de finanțare, respondentul 
opinează că este posibil ca rezultatul implementării 5G în astfel de condiții să nu atingă rezultatele 
scontate. 

În concluzie, respondentul este de părere că măsura în discuție, care îl afectează în mod 
direct și pe care o critică în răspunsul său la procesul de consultare publică, va promova un cadru 
investițional impredictibil, care descurajează investițiile eficiente în infrastructură, în special în 
proximitatea momentului de introducere a tehnologiilor 5G, fiind o măsură prejudiciabilă, motiv 
pentru care solicită eliminarea ei din documentul supus consultării publice. 
  
 E. Un al cincilea respondent sprijină abordarea ANCOM de a acorda prin licitație doar 
porțiunea 1452-1492 MHz din banda 1427-1517 MHz pentru legătura descendentă suplimentară a 
rețelelor MFCN, evitând utilizarea subbenzii 1492-1518 MHz pentru comunicații mobile de bandă 
largă în România și asigurând astfel o protecție adecvată față de interferențe prejudiciabile pentru 
serviciul mobil prin satelit (MSS) care operează în banda 1518-1559 MHz. 
 Respondentul constată, totuși, că propunerea ANCOM de a aloca într-o primă etapă doar 
banda 1452-1492 MHz are ca justificare faptul că banda 1427-1517 MHz nu este disponibilă în 
integralitate pentru a fi pusă la dispoziție pentru utilizarea de către sistemele IMT (MFCN), fără a 
se aborda și problemele legate de compatibilitatea cu serviciul mobil prin satelit (MSS) din banda 
1518-1559 MHz. Respondentul consideră că aceste probleme de compatibilitate pot afecta 
disponibilitatea spectrului pentru IMT în banda 1492-1518 MHz și, prin urmare, aceste probleme ar 
trebui să fie analizate de ANCOM atunci când va avea în vedere alocarea acestei benzi pentru IMT. 
Deși respondentul înțelege că intervalul 1492-1518 MHz nu este inclus în procesul de atribuire 
propus în prezent, acesta atrage atenția asupra problemelor de compatibilitate între sistemele IMT 
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care vor utiliza subbanda 1492-1518 MHz pentru SDL și utilizările MSS din banda adiacentă 
superioară, de care ANCOM ar trebui să țină cont în cazul în care va dori să ia în considerare 
punerea la dispoziție a acestei benzi în viitor. 
 El subliniază că banda 1427-1518 MHz este adiacentă benzii 1518-1559 MHz atribuite MSS 
și că studiile efectuate de UIT și CEPT au demonstrat că utilizarea pentru IMT (SDL) a benzii 1492-
1518 MHz prezintă riscul de a afecta operațiunile MSS peste 1518 MHz, din cauza susceptibilității 
terminalelor MSS la interferențe prejudiciabile cauzate de emisiile în afara benzii și de 
supraîncărcarea receptorului.  

Respondentul accentuează că operațiunile MSS în banda 1518-1559 MHz, care susțin 
servicii de comunicații critice în România și în întreaga lume (comunicații referitoare la ocrotirea 
vieții omenești, incluzând în acestea și servicii de siguranță în domeniile maritim și aeronautic, 
precum și servicii de voce și date pentru misiuni critice pe întregul glob), ar putea fi afectate de 
interferențe prejudiciabile substanțiale, în opinia sa, provenind de la comunicațiile pe suport radio 
de bandă largă ce vor funcționa în frecvențe sub 1518 MHz, dacă respectivele sisteme de 
radiocomunicații ar fi introduse fără măsurile de protecție necesare. 

Terminalele MSS sunt concepute pentru a primi semnalele relativ slabe venind de la sateliți 
geostaționari (aflați la aproximativ 36.000 km deasupra Pământului), motiv pentru care aceste 
terminale trebuie să fie extrem de sensibile pentru a recepționa în mod corespunzător semnale de 
la o asemenea distanță. 

Respondentul este de părere că utilizarea de tip SDL, prevăzută prin reglementările 
relevante, pentru banda 1492-1518 MHz este de natură să creeze un risc considerabil de 
interferențe cu operațiunile MSS din cauza susceptibilității terminalelor MSS la interferențe 
prejudiciabile cauzate de: 

 emisiile (echipamentelor stațiilor de bază 5G SDL) în afara benzii, la niveluri mult mai joase 
de putere decât cele care ar cauza în mod obișnuit interferențe terminalelor mobile 
terestre, 

 supraîncărcarea receptorului (din cauza emisiilor de putere mai mare ale echipamentelor 
SDL aflate în vecinătate, atât din punct de vedere geografic cât și al spectrului radio), 
blocând astfel capacitatea terminalelor MSS de a se conecta la rețeaua de sateliți. 
Distanța între stația de bază SDL și terminalul MSS, care să antreneze producerea de 

interferențe, variază în funcție de caracteristicile tehnice ale celor două echipamente dar poate fi 
de până la 20 km, susține respondentul. Cele mai vulnerabile terminale MSS sunt cele instalate pe 
nave și aeronave.  

Astfel, fără a fi instituite condiții adecvate pentru protecția MSS, stațiile de bază instalate în 
apropierea porturilor, liniilor de coastă și căilor navigabile interioare pot împiedica navele să își 
utilizeze terminalele de satelit, inclusiv pentru testarea obligatorie a terminalelor înainte de plecare. 
Dacă terminalul nu poate trece un test de sistem obligatoriu, nava nu poate naviga în condiții 
legale. În mod similar, stațiile de bază instalate în apropierea aeroporturilor ar putea împiedica 
aeronavele să poată efectua verificări vitale ale echipamentelor înainte de decolare. Dacă 
terminalul MSS nu poate fi testat cu succes la aeroport înainte de decolare, avionul va trebui să își 
modifice ruta, cauzând întârzieri ale călătoriilor și un impact economic neprevăzut. 

De aceea, emisiile stațiilor de bază SDL instalate în apropierea porturilor, liniilor de coastă, 
căilor navigabile și aeroporturilor vor putea împiedica navigația portuară și aeriană în condiții 
normale, cu consecințe economice și sociale importante. 

De asemenea, respondentul consideră că limitele de putere echivalentă izotrop radiată 
(e.i.r.p.) conținute în Decizia 2018/661/CE nu sunt suficiente pentru protejarea terminalelor MSS 
împotriva interferențelor prejudiciabile, dacă nu sunt aplicabile condiții suplimentare rețelelor de tip 
SDL. Chiar decizia amintită mai sus recunoaște (în considerentul 12) că pot fi necesare măsuri 
suplimentare la nivel național pentru a îmbunătăți coexistența între stațiile de bază ale rețelele IMT 
care vor utiliza subbanda 1492-1518 MHz în regim SDL și terminalele MSS operând în banda 
adiacentă superior. Măsurile naționale vizate de considerentul amintit se referă, în mod explicit, 
inclusiv la zonele din apropierea porturilor și aeroporturilor, precum și la zonele din jurul stațiilor de 
sol care recepționează semnale specifice, necesare în desfășurarea operațiunilor de căutare și 
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salvare, transmise prin intermediul sistemelor satelitare dedicate pentru situații de primejdie și 
siguranță la bord). 

În sprijinul susținerilor sale de mai sus, respondentul afirmă că studiile de compatibilitate 
efectuate anterior emiterii deciziei menționate au avut în vedere numai terminale MSS amplasate 
pe uscat, mai moderne, asumate a fi dotate cu capacități îmbunătățite de blocare a interferențelor. 
El precizează că aceste studii nu au ținut cont în mod suficient și de terminalele satelitare maritime 
și aeronautice instalate la momentul actual pe nave, respectiv aeronave. 

Deși terminalele satelitare de generație următoare vor fi proiectate cu o performanță mai 
mare de blocare, pot trece mulți ani până când dispozitivele de generație următoare vor înlocui 
echipamentele actuale în cadrul ciclurilor comerciale de înlocuire. 

În plus, spre deosebire de telefoanele mobile de consum care sunt ușor de înlocuit, cu o 
frecvență estimată de înlocuire de 12-24 de luni, utilizatorii echipamentelor terminale de 
comunicații prin satelit, în special ai terminalelor maritime și aeronautice, achiziționează o soluție 
așteptându-se la o durată de funcționare mult mai lungă fără interferențe prejudiciabile, în general 
o durată care să coincidă cu durata de viață a vasului sau avionului. Prin urmare, terminalele 
satelitare pentru nave și aeronave au un ciclu comercial de înlocuire mult mai lung decât 
telefoanele mobile de consum. 

În concluzie, respondentul consideră că, în situația în care ANCOM va decide să pună la 
dispoziția furnizorilor de rețele și servicii de comunicații electronice, în viitor, subbanda 1492-1518 
MHz din banda de 1500 MHz, utilizarea frecvențelor din această subbandă ar trebui să facă 
obiectul unor măsuri suplimentare de asigurare a protecției la interferențe a MSS din banda 
adiacentă superioară. 

În acest context, el subliniază că este necesar ca autoritatea să întreprindă o nouă 
consultare publică. 

În acest sens, respondentul indică de pe-acum măsurile de protecție necesare pentru 
terminalele MSS, cum ar fi: limite e.i.r.p. în interiorul benzii, limite e.i.r.p. în afara blocului alocat, 
stabilirea unor zone critice în jurul porturilor, căilor de navigație interioară și aeroporturilor, cu 
impunerea unor limite ale densității fluxului de putere în aceste zone etc. 
 

Opinia ANCOM 
Cu privire la observațiile și propunerile primite referitoare la benzile de frecvențe care ar 

trebui să facă obiectul licitației din anul 2019 și la organizarea ulterioară a unor proceduri de 
selecție distincte pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor radio în unele dintre 
benzile de frecvențe armonizate la nivel european pentru introducerea 5G, ANCOM reiterează mai 
întâi, în cele ce urmează, argumentele de ordin general prezentate atât în cuprinsul documentului 
de poziție care face obiectul consultării, cât și al documentelor de sinteză a observațiilor primite la 
consultările anterioare față de proiectele „Foaia de parcurs națională privind alocarea și utilizarea 
viitoare a benzii de frecvențe 470-790 MHz”3, „Planul de acțiuni al Autorității Naționale pentru 
Administrare și Reglementare în Comunicații pentru anul 2019”4, precum și cu privire la  proiectul5 
„Strategia 5G pentru România”, în ceea ce privește necesitatea punerii la dispoziție, în timp util, a 
resurselor de spectru adecvate și suficiente pentru susținerea dezvoltării serviciilor de comunicații 
electronice pe suport radio de bandă largă și pentru introducerea timpurie a serviciilor 5G, 
începând din 2020. 

 
Punerea la dispoziție a combinației adecvate de resurse de spectru necesare implementării 

5G într-o etapă timpurie este în concordanță cu Planul de acțiuni 5G pentru Europa privind 
introducerea coordonată a serviciilor 5G în Uniune6, în care se precizează: 
„Implementarea rețelelor 5G necesită disponibilitatea în timp util a unei cantități suficiente de 
spectru armonizat […]. 

                                                           
3 http://www.ancom.org.ro/formdata-5947-55-1597.  
4 http://www.ancom.org.ro/formdata-6072-55-1630. 
5 http://www.ancom.org.ro/uploads/forms_files/Strategia_5G_pentru_Romania1542734913.pdf. 
6 https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/HTML/?uri=CELEX:52016DC0588&from=RO.  

http://www.ancom.org.ro/formdata-5947-55-1597
http://www.ancom.org.ro/formdata-6072-55-1630
http://www.ancom.org.ro/uploads/forms_files/Strategia_5G_pentru_Romania1542734913.pdf
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/HTML/?uri=CELEX:52016DC0588&from=RO
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Statele membre și Comisia, conlucrând în cadrul Grupului pe Probleme de Politică pentru Spectrul 
Radio (RSPG), au recunoscut importanța identificării timpurii a unor benzi de frecvențe pionier, 
comune la nivelul UE, care să permită lansarea timpurie a 5G încă din 2018.  
Primul set de astfel de benzi pionier ar trebui să includă o combinație de spectru cu diferite 
caracteristici pentru a răspunde cerințelor versatile ale 5G.”  
 

Astfel, combinația de spectru adecvată ar trebui să includă benzi de frecvențe din 
următoarele trei game, pentru a putea susține cerințele diferitelor aplicații 5G:   

 sub 1 GHz, cu accent pe banda de 700 MHz, a cărei disponibilitate până în 2020, așa 
cum a propus Comisia Europeană, este critică pentru succesul 5G; 

 între 1 GHz și 6 GHz, unde sunt deja disponibile benzi armonizate la nivelul întregii UE, 
licențiate în mod neutru din punct de vedere tehnologic; în particular, banda 3400-3800 
MHz are potențialul de a deveni o bandă strategică pentru 5G în Europa;   

 peste 6 GHz, unde vor fi definite noi benzi de frecvențe pentru 5G, conform obiectivelor 
WRC-19. 

 
Acordarea timpurie de resurse de spectru combinate din categoriile de spectru mai sus 

menționate are în vedere atât realizarea obiectivelor Planului de acțiuni 5G la nivel european, cât și 
crearea oportunității pentru furnizorii de servicii de comunicații mobile de a achiziționa spectrul de 
frecvențe radio ale cărui caracteristici se potrivesc cel mai bine modelelor de afaceri proprii, în 
special ținând seama de progresul realizat de tehnologiile 5G. 

Accesul la resursele de spectru adecvate reprezintă un element vital pentru succesul 
comercial viitor al operatorilor, existenţi sau nou intraţi, în sectorul comunicaţiilor mobile, care se 
va reflecta în competitivitatea viitoare a pieţei de comunicaţii mobile. 

Benzile de frecvențe de 700 MHz (694-790 MHz), 3400-3800 MHz și banda de 26 GHz 

(24,25-27,5 GHz) au fost identificate la nivel european ca benzi prioritare pentru introducerea 

timpurie a sistemelor de comunicații mobile de generația a 5-a în Uniune. 

Banda de 700 MHz este considerată o bandă importantă, întrucât este adecvată pentru 
asigurarea unei acoperiri eficiente pe arii extinse, precum și a unei acoperiri îmbunătățite în 
interiorul clădirilor, datorită propagării undelor radio pe distanțe mai mari și a penetrării mai bune 
în interiorul clădirilor, în comparație cu cele din benzile de frecvențe mai înalte.  

În conformitate cu prevederile Deciziei Parlamentului European și a Consiliului (UE) 
2017/899, statele membre au obligația de a permite utilizarea benzii de 700 MHz de către sisteme 
terestre capabile să furnizeze servicii de comunicații electronice pe suport radio de bandă largă în 
conformitate cu condițiile tehnice armonizate, până la data de 30 iunie 2020. Termenul 
menționat poate fi extins cu o perioadă de până la doi ani, din motive bine întemeiate, printre care 
se numără și chestiunile nesoluționate legate de coordonarea transfrontalieră. 

Prin „Foaia de parcurs națională privind alocarea și utilizarea viitoare a benzii de frecvențe 
470-790 MHz” ANCOM și-a asumat punerea la dispoziție a benzii de 700 MHz pentru rețele MFCN, 
prin intermediul unei proceduri de selecție competitive pentru acordarea drepturilor de utilizare a 
frecvențelor în această bandă, care va asigura posibilitatea utilizării benzii de frecvențe pentru 
rețele MFCN neutre tehnologic începând din 30 iunie 2020. 

Banda 3400-3800 MHz este considerată o bandă primară esențială pentru introducerea 
serviciilor 5G înainte de 2020, întrucât oferă lărgimi de bandă relativ mari și un compromis 
rezonabil între acoperire și capacitate. 

Banda de 26 GHz este considerată bandă pionier convenabilă în vederea armonizării 
timpurii pentru 5G în Europa, întrucât oferă peste 3 GHz de spectru continuu și permite furnizarea 
de rețele dense de mare capacitate pe distanțe scurte și de aplicații și servicii 5G revoluționare, ce 
presupun viteze de transfer de date foarte mari, capacitate crescută și latență foarte mică. 

Banda de 1500 MHz este de asemenea utilă pentru îmbunătățirea capacității de trafic în 
direcția descendentă de la stația de bază la stația mobilă, deoarece permite utilizarea unor canale 
cu lărgime de bandă mai mare pentru legătura descendentă, ceea ce reprezintă un mecanism 
eficient de tratare a asimetriei creșterii traficului de date mobile între legătura descendentă 
(downlink) și cea ascendentă (uplink). 
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În mod uzual, spectrul sub 1 GHz este utilizat pentru asigurarea acoperirii, în timp ce 
spectrul peste 1 GHz este utilizat pentru asigurarea capacității rețelelor de comunicații mobile.  
 

Autoritățile naționale ale statelor membre UE sunt cele cărora le revine un rol important în 
acordarea drepturilor necesare de utilizare a frecvențelor radio în timp util și de o manieră 
predictibilă. 

Conform deciziei luate la nivel european, termenele pentru autorizarea și folosirea efectivă 
a benzilor de frecvențe, identificate de către RSPG, ce vor fi folosite în primă fază pentru rețelele 
5G sunt:  

 pentru banda de frecvențe de 700 MHz - 30 iunie 2020;  
 pentru 3,4 - 3,8 GHz - 31 decembrie 2020; 
 pentru 24,25 - 27,5 GHz - 31 decembrie 2020. 

 
Alocarea timpurie a benzilor de frecvențe cheie mai sus menționate asigură premisele ca 

dezvoltarea rețelelor 5G să poată beneficia de sinergiile create prin utilizarea simultană a acestor 
benzi.   

Așadar, acordarea simultană a spectrului atât în benzi de frecvenţe sub 1 GHz (700 MHz, 
800 MHz), cât și peste 1 GHz (1500 MHz, 2600 MHz, 3400-3800 MHz), printr-o procedură 
combinată, reprezintă o oportunitate pentru obținerea unor pachete de spectru combinate, 
adecvate pentru a asigura disponibilitatea serviciilor de comunicaţii mobile de bandă largă la nivel 
naţional, atât în zonele urbane mai dens populate şi mai atractive din punct de vedere comercial 
cât şi în zonele urbane mai puțin populate sau în cele rurale.  

Autoritatea este în poziția de a asigura cadrul pentru dezvoltarea rețelelor 5G la nivel 
național prin punerea la dispoziție, într-o etapă timpurie, a resurselor de spectru necesare. În caz 
contrar, ținând seama de duratele necesare procedurilor de atribuire și de realizare a investițiilor 
pentru utilizarea frecvențelor nou dobândite, există riscul ca întârzierea furnizării de resurse de 
spectru să întârzie lansarea 5G sau adoptarea acestei tehnologii în România. În plus, este de 
remarcat că disponibilitatea timpurie a resurselor de spectru oferă garanții în ceea ce privește 
planificarea și certitudinea investițiilor pentru dezvoltarea și implementarea 5G. 

Pentru a asigura disponibilitatea în fază timpurie a spectrului de frecvențe radio, procedura 
de selecție pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor radio în benzile amintite ar 
trebui să fie organizată în cursul acestui an, astfel încât să se ofere, atât operatorilor existenți cât 
și celor potențiali nou-veniți, dacă este cazul, șanse egale de acces la spectrul de frecvențe 
adecvat furnizării de rețele și servicii de comunicații electronice de bandă largă, inclusiv lansării 
timpurii a 5G conform calendarului propus prin Planul de acțiuni 5G pentru Europa. 

De asemenea, acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor radio disponibile în mai 
multe benzi de frecvențe, printr-o procedură combinată, are rolul de a evita criza artificială de 
frecvențe care ar putea apărea dacă spectrul ar fi acordat secvențial prin proceduri de selecție 
distincte organizate la momente diferite de timp. Autoritatea consideră că este necesar să se 
asigure disponibilitatea a cât mai mult spectru adecvat, pe cât posibil în cadrul unei singure 
proceduri sau unui set de proceduri de atribuire. 

Cantitatea de spectru în diferitele benzi de frecvențe pusă la dispoziție pentru utilizare 
poate influența modelele de afaceri ale operatorilor, care pot avea succes în termeni de 
competitivitate doar dacă au suficient spectru de frecvențe adecvat și condiții tehnice optime de 
utilizare. 

Includerea benzilor de frecvențe de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz și 3400-3800 
MHz în cadrul unei singure proceduri de selecție competitive, ce va fi organizată în anul 2019, are 
și rolul de a preveni o potențială criză artificială de spectru ca urmare a alocării parțiale a 
spectrului. 

 Pe de altă parte, Autoritatea ia în considerare faptul că o procedură combinată de acordare 
a drepturilor de utilizare în mai multe benzi de frecvențe poate reduce presiunea concurențială 
pentru obținerea unei anumite benzi de frecvențe și facilitează accesul la spectru, deoarece 
permite ofertanților să opteze și pentru alte benzi de frecvențe pe parcursul desfășurării procedurii 
de selecție. Acest lucru facilitează în special accesul noilor veniți la resursele de spectru limitate.  
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 Furnizarea timpurie prin procedură de selecție combinată a resurselor de spectru 
disponibile reflectă principiul potrivit căruia procedura administrativă de acordare a drepturilor de 
utilizare a spectrului trebuie să fie simplă, adecvată și promptă, evitându-se astfel procedurile de 
atribuire multiple, de lungă durată, care pot implica numeroase etape de la lansare până la 
acordarea fiecărei benzi de frecvențe în parte. Fragmentarea procesului de atribuire a spectrului 
disponibil în mai multe proceduri de selecție organizate la diferite momente de timp nu este 
adecvată nici din perspectivă administrativă și de reglementare și, foarte probabil, nici în interesul 
tuturor părților care solicită accesul la spectru. 

Din considerentele prezentate, pentru îndeplinirea obiectivelor ANCOM, care decurg din 
obligațiile României în calitate de stat membru al Uniunii Europene, privind punerea la dispoziție, în 
timp util, a resurselor de spectru adecvate pentru susținerea introducerii timpurii a tehnologiilor 
5G, precum și a obiectivelor strategice la nivel național stabilite prin proiectul de Strategie 5G 
pentru România, ANCOM își menține decizia de a acorda drepturile de utilizare a frecvențelor 
pentru spectrul disponibil în benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz și 3400-3800 MHz 
în cadrul unei singure proceduri de selecție competitive, ce va fi organizată în cursul anului 2019. 
Procedura va permite obținerea de către operatori a unor portofolii de spectru corespunzătoare 
pentru furnizarea de servicii de date de calitate ridicată, la nivel național, inclusiv prin intermediul 
tehnologiei 5G, începând din 2020. 

Autoritatea consideră că aceasta este soluția de compromis care poate satisface atât 
interesele diferite ale operatorilor pentru achiziționarea de drepturi de utilizare a frecvențelor radio 
în diferite benzi de frecvențe cât și obiectivele ANCOM care decurg din obligațiile României în 
calitate de stat membru al Uniunii Europene, privind punerea la dispoziție, în timp util, a resurselor 
de spectru radio adecvate și suficiente pentru susținerea dezvoltării serviciilor de comunicații 
electronice pe suport radio de bandă largă, inclusiv introducerea timpurie a serviciilor 5G, începând 
din 2020. 

 
Cu privire la efortul financiar semnificativ pe care operatorii ar trebui să-l facă pentru 

obținerea unei cantități de spectru prea mari în același interval de timp și pentru resurse de 
spectru care vor putea fi utilizate abia peste 6 ani, în condiții de incertitudine cu privire la valoarea 
efectivă a acestora la momentul de timp respectiv și la modul în care vor putea fi exploatate 
efectiv, Autoritatea: 

(1) consideră că, întrucât alocarea spectrului radio urmează a fi realizată pe baze 
competitive, iar nu administrative, acest lucru nu poate forța investiția în active (licențe) 
din partea societăților cu apetit investițional redus sau a investitorilor care au 
incertitudini cu privire la valoarea spectrului sau la capacitatea propriilor planuri de 
afaceri pe termen lung de a fructifica investiția în licențe; în egală măsură, procedura 
de selecție urmărește participarea nu numai a operatorilor existenți, ci și a altora, astfel 
încât un interes potențial mai scăzut din partea unui investitor poate fi echilibrat de 
interesul unui concurent sau al unui nou intrat; 

(2) înțelege că devansarea efortului investițional față de calendarul de fructificare a 
investiției poate necesita resurse financiare suplimentare, însă oferă totodată beneficii 
suplimentare, în special de previzibilitate și securizare a investițiilor în furnizarea de 
rețele și servicii (mult mai mari, comparativ cu investiția în licențe), elemente esențiale 
pentru asigurarea unui mediu investițional predictibil și facilitarea utilizării eficiente a 
resurselor; 

(3) consideră că o criză artificială de spectru indusă de disponibilizarea suboptimă a 
frecvențelor radio ar putea implica o creștere a eforturilor investiționale (în licențe) mai 
mare decât costurile suplimentare asociate devansării unora dintre investiții sau 
concentrării temporale a eforturilor investiționale indusă de o procedură combinată de 
tipul celei propuse de ANCOM.  

  
În continuare, ANCOM răspunde în mod specific acelor observații punctuale formulate de 

respondenți în legătură cu unele dintre benzile de frecvențe care vor face obiectul procedurii de 
selecție din anul 2019. 
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În ceea ce privește propunerea primită în legătură cu perioada de valabilitate a licențelor 
pentru banda de 700 MHz FDD (inclusă în secțiunea B de mai sus), și anume ca drepturile de 
utilizare să intre în vigoare începând din 1 ianuarie 2021, iar plata taxei de licență aferente acestui 
spectru să fie efectuată până la 31 decembrie 2020, ținând seama de considerentele invocate de 
respondent, precum și de faptul că negocierile cu Ucraina privind replanificarea alocărilor de 
televiziune digitală din banda de 700 MHz, deși în stadiu avansat, nu s-au concretizat până în 
prezent într-un acord bilateral care să garanteze posibilitatea utilizării benzii de 700 MHz pentru 
rețele MFCN pe teritoriul României, fără restricții majore, începând din 30 iunie 2020, ANCOM 
reține propunerea de modificare a datei de intrare în vigoare a drepturilor de utilizare a 
frecvențelor în această bandă. Astfel, data de intrare în vigoare a acestor drepturi va fi 1 ianuarie 
2021, în loc de 1 ianuarie 2020. 

În ce privește plata taxei de licență, ANCOM face cunoscut respondenților că această temă 
se supune dispozițiilor din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 111/2011, aflate în vigoare, text 
ce condiționează acordarea licenței de plata efectivă a taxei. ANCOM reamintește că sumele 
achitate după procedura de selecție se fac venit la bugetul de stat, creditorul obligației de plată 
fiind, așadar, statul român prin Ministerul Finanțelor Publice. Tot cu privire la acest aspect mai 
trebuie avut în vedere de către persoanele interesate și faptul că spre deosebire de noma 
anterioară (care impunea adoptarea unei hotărâri a Guvernului în care erau stabilite atât preturile 
minime cât și condiții ori termene de plată), în cazul legislației în vigoare acest mecanism nu mai 
există. Drept urmare, raportându-ne la prevederile legale în vigoare, acordarea licențelor este 
condiționată de plata taxelor rezultate în urma procedurii de selecție, luându-se în considerare 
valorile oferite prin Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 114/2018. 
  
 Referitor la propunerea de excludere a benzii de 700 MHz SDL din cadrul licitației ce va fi 
organizată în 2019 (inclusă în secțiunea B de mai sus), motivată prin incertitudinea legată de 
utilizarea acestui spectru din cauza ecosistemului tehnic nedefinitivat, Autoritatea consideră că 
dimensiunea cererii pentru spectrul din această bandă ar trebui să fie verificată prin procedura de 
selecție competitivă, așa cum s-a întâmplat și în cazul altor state din Europa care au organizat 
recent licitații de spectru în banda de 700 MHz, cum sunt Italia, Suedia sau Elveția. Prin urmare, 
ANCOM își menține poziția privind includerea spectrului din banda de 700 MHz SDL, alături de 
banda de 700 MHz FDD, în cadrul licitației organizate în 2019. 
 

De asemenea, ANCOM își menține poziția privind includerea spectrului din banda 1452-
1492 MHz în cadrul licitației din 2019 (contrar propunerii relevante formulate de un respondent în 
secțiunea A de mai sus), apreciind că beneficiile punerii la dispoziție a acestui spectru odată cu 
celelalte resurse de spectru care vor face obiectul licitației depășesc dezavantajul fragmentării 
spectrului în banda de 1500 MHz SDL ca urmare a alocării parțiale a celor 40 MHz.   
 
 Față de observațiile și recomandările primite din partea unui respondent (și detaliate în 
cadrul secțiunii E de mai sus), în ceea ce privește măsurile suplimentare pe care ar trebui să le 
impună Autoritatea odată cu punerea la dispoziție în viitor a subbenzii 1492-1518 MHz din banda 
de 1500 MHz pentru utilizarea de către IMT, în scopul asigurării protecției la interferențe 
prejudiciabile a terminalelor MSS din banda adiacentă 1518-1559 MHz, ANCOM precizează că a 
luat notă cu interes de aspectele prezentate și mulțumește respondentului pentru materialul extins 
ca dimensiune și dens în informație, referitor la protejarea terminalelor ce funcționează în serviciul 
mobil prin satelit (MSS), sensul spațiu-Pământ, în banda 1518-1559 MHz. 

Considerațiile exprimate și detaliile prezentate demonstrează complexitatea subiectului, 
care are multiple implicații, nu numai de natură tehnică dar și în context economic și social. 
 ANCOM observă că ar fi, într-adevăr, regretabil dacă susținerea respondentului, cu privire 
la neadecvarea valorilor unor parametri (limite de putere) conținuți în Decizia (UE) 2018/661, ar 
corespunde realității (fapt care se va putea constata numai în momentul în care banda 1492-1517 
chiar ar urma să fie utilizată în mod intensiv la nivel european). 

Totuși, chiar respondentul recunoaște că în decizia respectivă se admite explicit că pot fi 
necesare măsuri suplimentare la nivel național pentru a îmbunătăți coexistența terminalelor MSS 
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cu rețelele ce operează în benzile adiacent inferioare (astfel cum s-a detaliat deja în secțiunea E de 
mai sus). Astfel, conform elementelor deja prezentate, se confirmă principiul potrivit căruia 
responsabilitatea de asigurare a compatibilității între diferite sisteme funcționând în benzi 
adiacente revine autorității de reglementare din fiecare țară, în funcție de specificul existent în 
fiecare context național. 
 Pe de altă parte, ANCOM ține să reitereze faptul – sesizat, de altfel, de către respondent – 
că nu a inclus în viitoarea procedură de selecție banda 1492-1517 MHz, adiacent inferioară benzii 
de interes pentru MSS, în care terminalele acestui serviciu recepționează semnale radio, doar din 
considerente ce țin de disponibilitatea ei la nivel național, nu din motive ce țin de protejarea 
serviciului mobil prin satelit. De aceea, așa cum a constatat și respondentul, proiectul de document 
de poziție supus consultării publice nu conține trimiteri sau alte aspecte detaliate în clar privind 
compatibilitatea rețelelor de tip 5G cu terminalele MSS (cu excepția menționării deciziilor CEPT și 
CE relevante pentru banda în discuție), tocmai din cauza neincluderii benzii 1492-1517 MHz în 
cuprinsul său. 

Aceasta nu înseamnă însă, nici pe departe, că Autoritatea ar minimaliza importanța acestui 
subiect (al compatibilității între rețele 5G și MSS) sau, în general, a serviciului mobil prin satelit în 
România. Din contră, ANCOM este conștientă de obligațiile asumate în baza calității sale de stat 
membru al Uniunii Internaționale a Telecomunicațiilor și, în acest cadru, de necesitatea asigurării 
protecției necesare pe teritoriul național a funcționării serviciilor de radiocomunicații globale, cum 
este cazul MSS. 

Rămânând fidelă principiilor de gestionare eficientă, în condiții libere de interferențe 
prejudiciabile, a benzilor de frecvențe atribuite armonizat pe plan mondial pentru serviciile de 
radiocomunicații globale, ANCOM îl asigură pe respondent că, în momentul în care va include într-o 
procedură de selecție și banda de frecvențe 1492-1517 MHz, va ține cont în mod corespunzător de 
reglementările aplicabile acestei benzi și va organiza o consultare publică, fiind ținută, de altfel, să 
procedeze astfel în baza prevederilor legale aplicabile. 

În final, ANCOM mulțumește respondentului pentru indicarea, de pe-acum, a unor măsuri 
de protecție necesare pentru terminalele MSS, de care urmează să țină cont în mod corespunzător 
la momentul oportun, luând în considerare aplicabilitatea lor în context național. 
 

Referitor la observația primită privind includerea în documentul de poziție a ANCOM a unor 
dispoziții clare privind banda de 2100 MHz (conform celor prezentate în cadrul secțiunii C de mai 
sus), în sensul asigurării continuității furnizării serviciilor în spectrul existent și protejării investițiilor 
efectuate deja de operatorii din România în rețelele din această bandă, având în vedere că două 
dintre licențele de utilizare a frecvențelor radio acordate în banda de 2100 MHz vor expira în 
perioada următoare – martie 2020 – se impune precizarea că această bandă nu a fost inclusă în 
documentul de poziție a Autorității, întrucât acesta se referă doar la benzile de frecvențe în care 
vor fi acordate noi drepturi de utilizare prin procedură de selecție, în timp ce intenția Autorității în 
ceea ce privește banda de 2100 MHz este aceea de a prelungi valabilitatea drepturilor de utilizare 
a frecvențelor radio, existente în această bandă, în situația în care titularii licențelor își manifestă 
expres voința pentru acest lucru, cu respectarea condițiilor prevăzute de lege, inclusiv cele cu 
privire la plata taxei de licență. 

Însă, ținând cont de observația primită, ANCOM are în vedere introducerea unor precizări 
cu privire la prelungirea valabilității drepturilor de utilizare a frecvențelor radio în banda de 2100 
MHz. Astfel, ANCOM va propune ca perioada de valabilitate a licențelor acordate în banda de 2100 
MHz FDD, care expiră la 31 martie 2020 și respectiv în ianuarie 2022, să fie prelungită până la 
finalul anului 2031, cu plata unei taxe de licență stabilită conform legii. ANCOM urmărește prin 
această măsură consolidarea unui singur termen de expirare a drepturilor de utilizare existente în 
această bandă. 

Cu toate acestea, având în vedere că prelungirea drepturilor de utilizare, conform 
prevederilor art. 77 pct. 3 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 114/2018, prin raportare la 
dispozițiile pct. 1 din același articol, poate fi mai oneroasă decât acordarea de noi drepturi, ANCOM 
urmează să solicite titularilor ale căror licențe urmează să ajungă la termen la finele lunii martie 
2020, exprimarea unei poziții ferme și fără echivoc cu privire la asumarea prelungirii drepturilor în 
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condițiile prevăzute de lege. În cazul în care răspunsul este unul negativ, ANCOM va avea în 
vedere acordarea de noi drepturi de utilizare a frecvențelor prin procedură de selecție competitivă.  
 

În ce privește punerea la dispoziție, în cadrul procedurii de selecție, a benzii 3,4-3,8 GHz, 
ANCOM nu susține propunerea avansată de un respondent (menționată în secțiunea A de mai sus) 
de a se decala acest moment pentru anul 2024. Unul din motivele pentru care ANCOM își 
păstrează decizia de a pune la dispoziția pieței și această bandă în anul 2019 ține, în principal, de 
obligațiile și principiile asumate prin legislația europeană în materie, pe care România, în calitatea 
sa de stat membru UE, trebuie să o implementeze sau să o transpună, după caz, în legislația 
națională. 
 După cum se cunoaște, statul român are în vedere transpunerea în legislația națională a 
Directivei Parlamentului European și a Consiliului nr. (UE) 2018/1972 din 11 decembrie 2018 de 
instituire a Codului european al comunicațiilor electronice, în cadrul termenului7 prevăzut în 
aceasta. Pe de altă parte, principiile ce guvernează o serie de măsuri din cadrul directivei trebuie 
să fie implementate cât mai devreme, pentru facilitarea introducerii timpurii a tehnologiei 5G. Prin 
urmare, Autoritatea consideră că banda trebuie să facă parte din procedura de selecție. 
 Astfel, art. 54 al acestui act legislativ prevede, printre altele, că statele membre trebuie să 
ia, până la 31 decembrie 2020, dacă este necesar pentru a facilita implementarea 5G, toate 
măsurile adecvate pentru a reorganiza blocuri suficient de mari ale benzii 3,4-3,8 GHz și a permite 
utilizarea acestora pentru sistemele terestre capabile să furnizeze servicii de comunicații de bandă 
largă pe suport radio, cu respectarea condițiilor armonizate stabilite prin măsuri tehnice de punere 
în aplicare în conformitate cu Decizia nr. 676/2002/CE a Parlamentului European și a Consiliului. 

O astfel de măsură tehnică, relevantă pentru discuția de față, este Decizia de implementare 
a Comisiei Europene nr. (UE) 2019/235 de modificare a Deciziei 2008/411/CE în ceea ce privește o 
actualizare a condițiilor tehnice relevante aplicabile benzii de frecvențe 3400-3800 MHz. În 
cuprinsul acestei decizii este stipulat că spectrul disponibil (în banda în discuție) trebuie să ofere 
posibilitatea de a accesa porțiuni suficient de mari de spectru contiguu, de preferință 80-100 MHz, 
pentru serviciile de comunicații electronice pe suport radio de bandă largă. 

Având în vedere cele de mai sus, ANCOM, în calitate de administrator al resurselor de 
spectru radio, consideră că în condițiile actuale nu se poate decala momentul acordării drepturilor 
până în anul 2024 când, consideră respondentul, ar putea fi organizată o procedură de selecție în 
întreaga bandă 3400-3800 MHz. 

Dimpotrivă, pentru a asigura predictibilitatea actului de reglementare și ținând cont și de 
faptul că banda este utilizată deja în proporție de peste 75%, în baza unor licențe care expiră la 
sfârșitul anului 2025, ANCOM înțelege să ia mai devreme măsurile care se impun, asigurându-se 
simultan și că respectă principiile și reglementările UE incidente în materie. 

Desigur, ANCOM este conștientă că vor fi necesare migrări ale subbenzilor alocate, ce vor 
rezulta după procedura de selecție din acest an, înspre subbenzile alocate ce vor fi valabile din 
anul 2026, fiind în mod cert nevoie de o perioadă de tranziție la momentul respectiv. 

Dar, prin maniera în care a definit drepturile ce vor fi acordate în cadrul procedurii de 
selecție din acest an în banda 3,4-3,8 GHz (în speță, drepturi pe termen scurt aflate în spectrul 
încă neocupat la acest moment și drepturi pe termen lung dispuse oriunde în banda menționată), 
Autoritatea opinează că se asigură disponibilitatea tuturor informațiilor necesare operatorilor 
interesați, pentru a decide cu privire la achiziționarea de spectru în această bandă, în cadrul 
procedurii de selecție, precum și marja de manevră pentru a gestiona subbenzile de frecvențe ce 
le sunt alocate în prezent sau le vor fi alocate în viitor, pe termen scurt sau pe termen lung. 

Anexa tehnică a Deciziei Comisiei nr. (UE) 2019/235 prezintă in extenso modul de utilizare 
a benzii 3400-3800 MHz și recomandă o dimensiune a blocului contiguu alocat unui operator de 
80-100 MHz, contrar opiniei respondentului conform căreia ar trebui să se asigure minim 100 MHz 
contigui în regim TDD pentru fiecare operator. 

Pentru perioada 2020-2025 vor fi disponibili, pentru acordare, 90 MHz de spectru contiguu 
în banda 3400-3600 MHz, ce vor rezulta în urma procesului de reorganizare a acestei benzi din 

                                                           
7 21 decembrie 2020. 
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cauza modificării aranjamentului de tip FDD într-unul de tip TDD, aceasta fiind o altă cerință 
inclusă în Decizia (UE) 2019/235. 

Prin urmare, Autoritatea consideră că se încadrează pe deplin în cerințele deciziei CE 
amintite, prin disponibilizarea unei cantități de 90 de MHz, și că facilitează transpunerea 
prevederilor relevante ale Directivei (UE) 2018/1972, prin punerea la dispoziție a acestui spectru 
chiar de la acest moment, chiar dacă se recunoaște că prevederile directivei nu au fost încă 
transpuse în legislația națională, fapt care însă nu îngreunează decizia de a pune la dispoziție, în 
viitoarea procedură de selecție, banda aflată în discuție. 

În plus, decizia Autorității este fundamentată și pe existența unor intenții sau a unor 
informații ce privesc un interes din partea pieței, la acest moment, pentru obținerea de noi alocări 
de subbenzi de frecvențe în banda în discuție. 

Într-adevăr, art. 54 din Directiva (UE) 2018/1972 conferă statelor membre pârghia legală 
necesară pentru a solicita, în mod justificat, amânarea termenului prevăzut pentru acordarea de 
spectru în această bandă însă ANCOM nu consideră această opțiune alternativă ca fiind necesară în 
situația actuală, din motivul precizat mai sus. 

ANCOM îl asigură pe respondent că înțelege resorturile raționamentului său, care l-au 
determinat să transmită cele două propuneri. Ele ar fi fost probabil viabile într-o situație ideală, în 
care banda n-ar fi fost deloc ocupată și n-ar fi existat interes din partea pieței pentru ea la acest 
moment, ceea ce, în mod clar, nu este cazul. 

Prin urmare, Autoritatea consideră că este oportun ca spectrul rămas neocupat în prezent 
în banda 3,4-3,6 GHz să fie supus procedurii de selecție, chiar și numai pe perioada rămasă până 
la sfârșitul valabilității licențelor în vigoare, inclusiv din motive ce țin de utilizarea efectivă și 
eficientă a spectrului radio. 

De fapt, în vederea aplicării la nivel național, în mod coroborat, a prevederilor europene 
relevante mai sus menționate, Autoritatea era oricum nevoită să țină cont de acest specific al 
utilizării benzii 3,4-3,8 GHz pe plan național. Tocmai de aceea, ANCOM a propus măsurile cu privire 
la banda 3,4-3,8 GHz astfel cum sunt ele prezentate în proiectul documentului de poziție. 
 

Referitor la opinia unui respondent în legătură cu vocația sa în ceea ce privește extinderea 
drepturilor sale de utilizare în banda 3400-3800 MHz (detaliată în secțiunea D de mai sus), ANCOM 
manifestă înțelegere față de poziția adoptată de respondent, chiar dacă aceasta include, totuși, o 
doză de subiectivism și consideră că nemulțumirile respondentului, relativ la anumite prevederi ale 
proiectului de document de poziție, trebuie analizate și din perspectiva spiritului normelor aflate în 
vigoare. 

Autoritatea manifestă unele rezerve faţă de interpretarea respondentului, care se consideră 
lezat deoarece „[…] societatea noastră ar fi privată de un drept legitim […]”, ANCOM apreciind că 
prevederile din licențe trebuie înțelese și din perspectiva reglementărilor aplicabile acestor licențe. 

Într-adevăr, în toate licențele acordate câștigătorilor procedurii de selecție din anul 2015, în 
cadrul cap. IV – Termene, pct. 2 prevede următoarele: „Valabilitatea dreptului de utilizare a 
frecvențelor radio poate fi extinsă de către ANCOM, la solicitarea scrisă a titularului, efectuată cu 
cel puțin 18 luni, dar nu mai devreme de 24 luni, înainte de împlinirea termenului de valabilitate al 
licenței, în condițiile legii.” 

Norma legală invocată de respondent în sprijinul susținerilor sale o constituie art. 31 alin. 
(3)8 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 111/2011, text care însă trebuie coroborat cu 
dispozițiile alin. (6)9 din același articol, modificat odată cu adoptarea Ordonanței de urgență a 
Guvernului nr. 114/2018. 

                                                           
8 „(3) Termenul de valabilitate a licenţelor de utilizare a frecvenţelor radio, inclusiv cele acordate în baza 
unor acte normative speciale, poate fi reînnoit de către ANCOM pentru perioade cel mult egale cu cea 
iniţială, dacă această măsură nu are ca efect restrângerea, împiedicarea sau denaturarea concurenţei.” 
9 „(6) Prelungirea perioadei de valabilitate a licenţei de utilizare a frecvenţelor radio acordate prin procedură 
de selecţie este condiţionată de plata către bugetul de stat a unei taxe de licenţă în cuantum de 4% din cifra 
de afaceri din anul precedent prelungirii, înregistrată la nivelul ramurii CAEN unde se încadrează activitatea 
de comunicaţii electronice, înmulţită cu numărul de ani pentru care se acordă licenţa.” 
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Din cele de mai sus, se poate observa cu ușurință că prevederile din licențe invocate mai 
sus, precum și normele legale pe care se bazează, instituie o posibilitate ca ANCOM să acționeze în 
sensul dorit de respondent, nu o obligație a autorității în acest sens, fiind însă obligatorie plata 
unei taxe conform prevederilor legale în vigoare. 

 În context mai trebuie avut în vedere că, în condițiile în care respondentul deține în 
prezent, în banda 3,4-3,8 GHz, o cantitate de spectru semnificativ mai mică decât aceea prevăzută 
de Comisia Europeană ca fiind satisfăcătoare, pentru implementarea și dezvoltarea unei rețele 
MFCN de tip 5G viabile (după cum se va arăta în continuare), coroborat și cu poziționarea ei în 
cadrul benzii în discuție, există, în opinia Autorității, suficiente premise care – prin păstrarea 
nemodificată a subbenzilor alocate pentru respondentul respectiv în banda 3,4-3,8 GHz (ca o 
consecință directă a prelungirii valabilității licenței respondentului, dacă s-ar da curs solicitării sale) 
– să conducă la restrângerea, împiedicarea sau denaturarea concurenţei. 

Astfel, ANCOM notează că blocarea unei subbenzi de frecvențe pe perioada 2026-2035, 
oriunde ar fi poziționată aceasta în cadrul benzii 3,4-3,8 GHz, va afecta major desfășurarea 
licitației pentru acordarea drepturilor pe termen lung, afectând procesele decizionale ale 
participanților la licitație, precum și conduita lor în cadrul licitației. 

În opinia ANCOM, prin extinderea drepturilor ca urmare a solicitării respondentului, va fi 
afectată desfășurarea tuturor rundelor licitației, deoarece o porțiune de bandă blocată (care nu 
face obiectul licitației) va limita, din start, atât cantitatea de spectru care rămâne disponibilă în 
banda 3,4-3,8 GHz, pentru participanții interesați de achiziționarea de astfel de drepturi, cât și 
posibilitățile de poziționare în bandă a blocurilor de spectru abstracte ce vor fi câștigate (acest 
impediment având, la rândul său, implicații în lanț asupra proceselor de migrare – de la alocările 
deținute de operatori până în 2025 la cele obținute în cadrul procedurii de selecție din acest an și 
valabile începând cu 2026 – ce se vor derula în perioada 2025/2026). 

ANCOM consideră că aspectele detaliate mai sus sunt deosebit de relevante pentru a 
constitui, cel puțin, indicii că va fi afectată competiția dacă Autoritatea ar da curs dorinței 
respondentului. 

 Pe de altă parte, chiar dacă aspectele legate de competiție pot suscita uneori dezbateri 
îndelungi și pot fi obiectul unor opinii variate și divergente, ANCOM reamintește respondentului că 
măsura criticată de acesta este susținută și de alte prevederi legale cuprinse în Ordonanța de 
urgență a Guvernului nr. 111/2011. Astfel, Autoritatea beneficiază de pârghiile legale conferite de 
art. 24 alin. (3) și (4), conform cărora ANCOM poate modifica din proprie inițiativă licențele în 
diferite cazuri prevăzute expres de norma legală invocată – lit. a) și lit. c) fiind relevante în speța 
de față – cu informarea titularilor de licențe și acordarea unor termene corespunzătoare de 
implementare a cerințelor. 

În opinia ANCOM, cazurile prevăzute la lit. a) – respectarea condițiilor de utilizare efectivă, 
rațională și eficientă a frecvențelor radio – și lit. c) – implementarea obiectivelor de armonizare la 
nivel european și cooperare internațională privind utilizarea frecvențelor radio – sunt pe deplin 
aplicabile, ținând cont de toate cele expuse de autoritate mai sus. 

 Cât privește predictibilitatea măsurii (având în vedere cerințele de informare și de acordare 
a unor termene, prevăzute de norma legală invocată), Autoritatea notează că și aceste prescripții 
legale sunt satisfăcute, având în vedere data publicării proiectului de document de poziție și 
momentul desfășurării procedurii de selecție (raportat la termenul de valabilitate al licenței 
respondentului). 

În plus, tot legat de subiectul extinderii drepturilor de utilizare, este utilă aducerea în 
discuție și a practicilor uzitate pe plan european pe acest subiect. Din informațiile deținute de 
Autoritate, prelungirea valabilității licențelor de utilizare a frecvențelor radio pentru furnizarea de 
rețele publice și de servicii de comunicații electronice, pe perioade egale cu cele acordate inițial – 
care sunt, prin definiție, mult mai mari decât în cazul licențelor pentru operarea unor rețele de uz 
propriu – nu mai este o practică uzuală. Acestui tip de licențe i se prelungește valabilitatea, de 
regulă, numai pentru perioade limitate, de tranziție, din motive ce țin de nevoile punctuale de a 
alinia perioadele de valabilitate ale unor drepturi de utilizare similare dar acordate la momente 
diferite în timp (și având, deci, perioade de valabilitate care nu se sincronizează). 
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În altă ordine de idei, deși Autoritatea poate fi de acord cu valabilitatea, de ordin general, a 
argumentelor de natură financiar-economică invocate de respondent, totuși predictibilitatea 
măsurilor autorității nu poate fi contestată.  

În acest context, ANCOM are mari dificultăți în a înțelege de ce respondentul afirmă că 
„[…] achiziționarea unor resurse în prezent pentru un plan de afaceri a cărui dată de start este 01 
ianuarie 2026 reprezintă o ipoteză nerealistă, lipsită de fundamentare economică […]”, din 
moment ce respondentul deține resurse de spectru și în prezent și are posibilitatea și libertatea de 
a-și gestiona în mod corespunzător subbenzile alocate și resursele rețelei exploatate în banda 3,4-
3,8 GHz, cu asigurarea continuității operării echipamentelor radio și furnizării serviciului, astfel cum 
alți operatori aflați în aceeași situație au înțeles că trebuie să facă. Prin urmare, planul de afaceri 
n-ar trebui să înceapă, în opinia noastră și cum bine știe respondentul, la 01 ianuarie 2026, ci să se 
deruleze în continuare și în 2026 și ulterior. Desigur, operatorul are de întreprins niște demersuri în 
acest sens, dintre care cel mai important este acela de a participa la procedura de selecție din 
acest an și de a-și adjudeca resursele de spectru necesare pentru perioada 2026-2035. 

Cu privire la susținerile respondentului că: 
 din moment ce industria parcurge acum o etapă de migrare către o nouă tehnologie (5G), 

operatorii nu dețin date concludente cu privire la evoluția acestei tehnologii, a serviciilor și 
produselor aferente, a obiceiurilor de consum, a preferințelor utilizatorilor, 

 orice predicție ulterioară anului 2026 este, în lipsa unui istoric obiectiv, în mod absolut 
distorsionată, 

Autoritatea reamintește respondentului că, deși promovează prin toate acțiunile și demersurile sale 
implementarea pe plan național a celor mai noi și avansate tehnologii, licențele de utilizare a 
frecvențelor radio au fost și vor fi emise întotdeauna cu respectarea principiului de neutralitate a 
tehnologiilor folosite și a serviciilor furnizate. 

Nu în ultimul rând, ANCOM reamintește respondentului că măsurile criticate de acesta au 
un caracter general și nu sunt îndreptate împotriva sa, cum pare să transpară din considerațiile 
avansate de respondent. În banda 3400-3800 MHz mai activează încă trei operatori publici care 
exploatează rețele de comunicații de bandă largă de tip MFCN în baza licențelor în vigoare deținute 
și care nu au transmis observații similare fiind înțelese, cel mai probabil, avantajele aduse de 
scoaterea la licitație a întregului spectru disponibil pe termen lung. 

Între altele, amintim în acest sens faptul că, prin măsura luată de Autoritate ce face 
obiectul acestei analize, se va asigura defragmentarea benzii, obiectiv important în condițiile în 
care viitoarele tehnologii 5G necesită lărgimi mult mai mari de spectru, de calibrul a 80-100 MHz 
(conform prevederilor explicite în acest sens ale deciziei Comisiei Europene nr. (UE) 2019/235). 
Operatorii vor avea ocazia să achiziționeze cantități mai mari de spectru decât cele deținute în 
prezent și vor avea libertatea să o facă în cadrul unei proceduri de selecție transparente și 
deschise. 

Desigur, modul de proiectare de către ANCOM a procedurii de selecție în cazul benzii 3,4-
3,8 GHz vine și cu o seamă de provocări cărora Autoritatea trebuie să le găsească soluții cât mai 
satisfăcătoare posibil, pentru toate părțile implicate. Migrările de la subbenzile de frecvențe 
deținute la un moment dat către subbenzile de frecvențe obținute în urma licitației constituie astfel 
de „puncte nevralgice”. 

Totuși, ANCOM nutrește convingerea că, din celelalte secțiuni privind banda 3400-3800 
MHz din cadrul acestui material de sinteză a observațiilor, pot fi remarcate preocupările și diligența 
Autorității pe temele indicate anterior și pot fi constatate demersurile avute în vedere de aceasta, 
pentru a asigura, pe cât posibil, satisfacția tuturor părților interesate. 
 

Mai mult, și rețelele guvernamentale care funcționează la acest moment în banda 3645-
3700 MHz vor beneficia de același tratament ca și rețelele operatorilor publici, prin faptul că nu va 
fi extinsă valabilitatea drepturilor de utilizare existente. Spre deosebire însă de rețelele operatorilor 
publici, cărora le va fi pusă la dispoziție întreaga bandă 3,4-3,8 GHz începând cu 2026, rețelele 
guvernamentale trebuie să părăsească complet această bandă până la sfârșitul lui 2025. În ciuda 
acestor vicisitudini, entitățile guvernamentale ne-au transmis acordul și susținerea lor cu privire la 
planul strategic al ANCOM pentru banda 3400-3800 MHz, detaliat în proiectul de document de 
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poziție, dând dovadă de înțelegere deplină a obligațiilor României de a acționa în concordanță cu 
deciziile ce vizează armonizarea utilizării benzii în discuție la nivel UE. 
 În lumina tuturor celor detaliate pe larg mai sus, este de la sine înțeles că ANCOM nu poate 
abdica de la planul său strategic pentru banda 3,4-3,8 GHz și nu poate face o excepție pentru 
respondentul nemulțumit de faptul că valabilitatea licenței sale în vigoare la acest moment în 
banda în discuție nu va fi prelungită ulterior datei de 31 decembrie 2025. 
 Însă, printr-un comportament proactiv, Autoritatea încearcă să satisfacă solicitările 
rezonabile și viabile ale tuturor părților interesate și să prevadă eventualele probleme care ar putea 
apărea, identificând și posibile variante de soluționare a acestora. 

II. Principii de acordare a drepturilor de utilizare a spectrului 

Un respondent împărtășește, în general, opinia ANCOM cu privire la principiile care 
trebuie să fie respectate pentru a asigura alocarea optimă a resurselor de spectru și apreciază ca 
rezonabilă abordarea adoptată. Cu toate acestea, consideră că principiile enunțate nu prezintă 
aceeași importanță din perspectiva obiectivelor avute în vedere astfel încât, în scopul asigurării 
premiselor necesare pentru dezvoltarea unor rețele cu parametri de calitate superiori, apreciază că 
ar trebui să prevaleze asigurarea neutralității tehnologice și a serviciilor respectiv desfășurarea unei 
proceduri de selecție obiective, deschise, nediscriminatorii și transparente. 

Suplimentar, respondentul apreciază că pentru alocarea optimă a spectrului este esențială 
și preîntâmpinarea fragmentării sale, aspect care însă se suprapune în oarecare măsură cu 
principiul enunțat de ANCOM referitor la prevenirea crizei artificiale de spectru indusă de alocarea 
parțială a acestuia. 

De asemenea, respondentul apreciază că este foarte importantă crearea unui mediu 
investițional prietenos, de natură a permite operatorilor să păstreze necesarul investițional destinat 
transformării rețelelor mobile existente în rețele 5G. Un astfel de mediu necesită stabilirea 
cuantumului taxei de licență la un nivel echitabil, cu luarea în considerare a valorilor de referință 
înregistrate la nivel european precum și impunerea unor condiții de utilizare respectiv obligații de 
acoperire rezonabile, care să nu prejudicieze în mod artificial concurența pe piață. În opinia 
respondentului, procedura de selecție nu ar trebui în niciun caz să aibă ca obiectiv maximizarea 
profitului obținut de statul român din valorificarea resurselor de spectru întrucât cu cât sumele 
alocate de operatori pentru achiziționarea resurselor de spectru vor fi mai mari, cu atât va fi mai 
redus disponibilul financiar la nivelul cheltuielilor de capital destinate investițiilor în dezvoltarea și 
modernizarea rețelelor. 

Totodată, respondentul consideră că este esențial ca resursele de spectru noi să fie puse la 
dispoziție doar atunci când ele pot fi exploatate în mod neîngrădit pe întreg teritoriul național, în 
timp ce resursele de spectru pentru care drepturile de utilizare se află în vigoare trebuie să facă 
obiectul unei proceduri de licitație/reînnoire a drepturilor într-un interval de timp rezonabil înainte 
de expirare. 

 
Opinia ANCOM 
Referitor la opiniile exprimate de respondent cu privire la principiile care ar trebui să 

prevaleze în acordarea drepturilor de utilizare a spectrului, respectiv asigurarea neutralității 
tehnologice și a serviciilor și desfășurarea unei proceduri de selecție obiective, deschise, 
nediscriminatorii și transparente, ANCOM precizează ca aceste elemente au fost deja avute în 
vedere în enunțarea principiilor de acordare a drepturilor de utilizare a spectrului din cadrul 
secțiunii 8 – „Principii de acordare a drepturilor de utilizare a spectrului” al documentului de 
poziție. În opinia Autorității, principiile enunțate sunt la fel de importante ca și alte principii cum 
sunt: prevenirea crizei artificiale de spectru indusă prin măsuri de reglementare și prin alocarea 
parțială a spectrului, asigurarea condițiilor de acces la resursa de spectru radio care să conducă la 
alocarea eficientă a acesteia, asigurarea condițiilor tehnice optime pentru furnizarea de rețele și 
servicii de comunicații electronice mobile de bandă largă competitive la nivel național sau 
flexibilitatea participanților la procedura de selecție în alegerea pachetelor de spectru în funcție de 
opțiunile și modelele de afaceri proprii.        
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Faptul că ANCOM acordă o atenție deosebită asigurării neutralității tehnologice și a 
serviciilor reiese și din cuprinsul secțiunii 7.3 – „Scopul acordării spectrului disponibil; neutralitate 
tehnologică” al documentului de poziție, în care se prevede în mod expres că utilizarea frecvenţelor 
din benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz și 3400-3800 MHz, pentru care vor fi 
acordate drepturi, va fi neutră tehnologic, în conformitate cu prevederile deciziilor relevante ale 
Comisiei Europene. 
 De asemenea, asigurarea unei proceduri de selecție obiective, deschise, nediscriminatorii și 
transparente este avută în vedere și în secțiunea 11 – „Procedura de acordare a drepturilor de 
utilizare a spectrului în benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz, 3400-3800 MHz” al 
documentului de poziție.  
 

În ceea ce privește necesitatea asigurării condițiilor pentru crearea unui mediu investițional 
prietenos, facilitator pentru investițiile în rețele și utilizarea optimă a resurselor, ANCOM 
împărtășește preocupările respondentului, apreciind că taxele de licență ar trebui să reflecte 
situația economică și tehnică a pieței, precum și orice alt factor semnificativ care determină 
valoarea resurselor, fiind necesar ca acestea să fie stabilite în moduri care să asigure alocarea și 
utilizarea eficientă a spectrului de frecvențe radio, luând în considerare necesitatea de a facilita 
dezvoltarea continuă a infrastructurilor de rețea în vederea realizării celei mai eficiente utilizări a 
resurselor. Recunoscând că taxele de licență pot influența deciziile de a solicita sau nu astfel de 
drepturi și de a utiliza sau nu resursele spectrului de frecvențe radio, utilizarea optimă a resurselor 
de frecvențe radio depinde însă și de disponibilitatea unor rețele și a unor facilități asociate 
adecvate, precum și de eficiența mecanismelor pentru prevenirea tezaurizării anticoncurențiale a 
resurselor de spectru.    

III. Cerințe și restricții privind acordarea drepturilor de utilizare 

A. Un respondent nu împărtășește opinia ANCOM potrivit căreia „trebuie să existe cel 
puțin patru furnizori de rețele publice și servicii de comunicații mobile de bandă largă la nivel 
național și că este necesară asigurarea premiselor ca, în urma procedurii de licitație, cel puțin patru 
operatori să dețină portofoliile de spectru minim necesare pentru a putea fi furnizori credibili de 
astfel de rețele și servicii.” 

Respondentul apreciază că „[…] definirea numărului de furnizori care trebuie să opereze pe 
piață nu este atributul reglementării”. Argumentele în susținerea acestui punct de vedere sunt 
prezentate în cele ce urmează: 

Potrivit opiniei respondentului, concurența este într-adevăr un driver important pentru 
inovare și investiții însă, dacă se analizează evoluția înregistrată la nivelul piețelor din Uniunea 
Europeană se constată, începând cu anul 2010, o tendință puternică de consolidare a industriei 
comunicațiilor mobile de la patru la trei operatori. Această consolidare a fost generată de 
necesitatea implementării tehnologiei LTE prin intermediul resurselor de spectru deținute de 
fiecare operator în parte. Cei care nu au putut achiziționa spectru pentru realizarea acoperirii 
geografice (banda de 800 MHz) au fost forțați să fuzioneze sau să iasă de pe piață. 

În acest context, reține respondentul, trebuie avut în vedere că dezvoltarea unei rețele de 
comunicații mobile competitive cu acoperire la nivel național este extrem de costisitoare, iar o 
infrastructură cvadruplă se poate dovedi a fi nefezabilă economic în timp, în special luând în 
considerare evoluția la tehnologia 5G care presupune implementarea unui număr semnificativ mai 
mare de stații de bază pentru a asigura o acoperire contiguă.       

În opinia respondentului, pentru a dezvolta în viitor o rețea de înaltă calitate, un operator 
va avea nevoie de două blocuri pereche de 10 MHz în banda de 900 MHz cu scopul de a asigura 
servicii de voce prin GSM, de două blocuri pereche de 10 MHz în banda de 800 MHz pentru a 
asigura acoperire extinsă cu LTE și, în viitorul nu prea îndepărtat, de două blocuri pereche de 10 
MHz în banda de 700 MHz pentru a asigura acoperire extinsă cu 5G. 

În continuare, respondentul consideră că întrucât spectrul disponibil în benzile de frecvențe 
sub 1 GHz este constituit din benzi pereche cu lărgimea de 30 MHz (cu excepția benzii de 900 MHz 
unde există benzi pereche de 35 MHz), în mod natural doar trei operatori pot beneficia de un 
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pachet de spectru adecvat, iar existența unui al patrulea operator ar presupune furnizarea de 
servicii de calitate redusă de către unul sau mai mulți dintre aceștia și, în mod subsecvent, 
generarea de venituri reduse. Ca urmare, ar apărea presiune pentru consolidare la nivelul pieței, 
forțând astfel operatorii de pe locurile trei și patru să fuzioneze sau să iasă de pe piață. 

Din perspectiva celor de mai sus, se apreciază că premisa enunțată de ANCOM pentru 
constituirea unui „portofoliu global de spectru adecvat pentru utilizarea tehnologiilor 4G și 5G, care 
să permită furnizarea de servicii de date de calitate ridicată, și în cantitate suficientă pentru a 
putea acoperi costurile fixe pentru realizarea și operarea unei rețele în vederea furnizării de servicii 
de comunicații mobile la nivel național” nu poate fi asigurată decât într-o piață cu trei furnizori iar 
intervenția de reglementare nu este logică luând în considerare ipotezele și obiectivele avute în 
vedere de ANCOM. 

În consecință, respondentul consideră că încurajarea dezvoltării a patru rețele în paralel nu 
este o măsură adecvată și oportună, această concluzie regăsindu-se atât în literatura de 
specialitate10 cât și în studii de caz precum cel prezentat11 de respondent în anexa la răspunsul 
său. 

 
În ceea ce privește potențiala măsură de restricționare a cantității de spectru pe care un 

operator o poate obține în benzile de frecvențe sub 1 GHz în urma participării la procedura de 
selecție, respondentul consideră că un furnizor trebuie să aibă posibilitatea de a deține în total 30 
MHz. În opinia sa, impunerea unor limite mai stricte ar afecta prea mult calitatea rețelei în timp ce 
impunerea unor limite mai extinse ar putea genera riscul ca unul din furnizori să dețină o cantitate 
de spectru disproporționat de mare comparativ cu un alt operator, aspect de natură a distorsiona 
concurența la nivelul pieței. 
 

După aprecierea respondentului, cantitatea minimă de spectru pe care un operator ar 
trebui să o dețină în benzile de frecvențe de sub 1 GHz ar trebui să fie 2x10 MHz pentru fiecare 
dintre benzi. Pentru a încuraja investițiile, spectrul ar trebui să fie atribuit operatorilor naționali 
existenți, sub condiția dezvoltării unei rețele de înaltă calitate și cu impunerea de obligații 
rezonabile în sarcina acestora. Alocarea ar trebui să fie făcută, în opinia respondentului, în mod 
gratuit și să aibă ca obiect într-o primă etapă doar punerea la dispoziție a spectrului rămas 
neadjudecat în banda de 800 MHz în cadrul procedurii de licitație din 2012. În continuarea aceleași 
poziții, respondentul consideră că spectrul din banda de 700 MHz ar trebui să fie alocat doar atunci 
când se va asigura faptul că poate fi utilizat fără restricții pe întreg teritoriul național, după 
implementarea acordurilor încheiate cu țările vecine pentru coordonarea utilizării frecvențelor 
pentru rețele de comunicații mobile pe suport radio.  

În altă ordine de idei, respondentul apreciază drept neclară necesitatea definirii unor 
pachete de spectru esențiale minim necesare „pentru a garanta realizarea de rețele publice 
capabile să furnizeze servicii de comunicații mobile de date de calitate ridicată la nivel național și 
faptul că spectrul alocat va permite operatorilor care vor deține drepturile de utilizare să devină 
furnizori credibili de astfel de rețele și servicii.” O astfel de măsură ar necesita luarea în 
considerare a cotei de piață curente și viitoare și a evoluțiilor ce se vor înregistra în viitor și, în 
opinia respondentului, nu există datele necesare care să poată permite definirea unui pachet 
minim necesar pentru a garanta furnizarea unor servicii de date mobile de înaltă calitate. 

 
Opinia ANCOM 
În legătură cu opinia exprimată de respondent că încurajarea dezvoltării a patru rețele în 

paralel nu este o măsură adecvată și oportună, această concluzie regăsindu-se atât în literatura de 
specialitate cât și în studii de caz precum cel prezentat de respondent în anexa la răspuns, ANCOM 
are rezerve cu privire la faptul că această concluzie este general valabilă.   

                                                           
10 Benzoni, Geoffron: Optimal Mobile Telephony Market Structure in Europe: „Two are too Few and Four are 

too Many?”. 
11 Leonhard, Jochum: Impact of Spectrum Auctions on the Consolidation of European Mobile Markets. 
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Potrivit unui Raport BEREC12, în ultimii ani au apărut o serie de studii în literatura de 
specialitate cu privire la impactul structurii pieței (exprimată în numărul de operatori de comunicații 
mobile – MNO) asupra prețurilor, calității serviciilor și investițiilor. Diferitele studii au ajuns la 
concluzii diferite în legătură cu acest subiect. Tabelul din anexa la prezentul document prezintă o 
sinteză a rezultatelor unora dintre aceste studii. 

Este evident că rezultatele din literatura de specialitate privind efectele fuziunii MNO de la 4 
la 3 sunt neunitare, ceea ce nu este surprinzător dată fiind eterogenitatea abordărilor și a cazurilor 
investigate. În timp ce unele studii pun în evidență creșteri semnificative ale prețurilor, alte studii 
demonstrează că nu există niciun efect asupra prețurilor sau că există scăderi ale prețurilor sau 
efecte pozitive asupra calității. Rezultatele în ceea ce privește fuziunea MNO de la 5 la 4 nu 
demonstrează existența unor efecte negative pentru consumatori în cazurile investigate. De notat 
că fuziunile luate în considerare sunt cele care au fost aprobate de autoritățile responsabile cu 
concurența pieței (posibil cu acordarea de remedii).       

Varietatea efectelor fuziunilor între operatori puse in evidență de diversele studii arată că 
este dificil de determinat care este numărul optim de operatori care ar trebui să opereze pe o piață 
de comunicații.  
 

Trebuie remarcat totodată că, în timp, inclusiv urmare a evoluțiilor situației economice a 
piețelor și pe fondul progresului tehnologic în utilizarea spectrului, structura piețelor nu a evoluat 
doar în direcția consolidării. Astfel, consolidarea produsă la un moment dat a fost urmată la câțiva 
ani distanță de intrare pe piață (de exemplu, în Germania sau Italia). De asemenea, progresul 
tehnologic în utilizarea spectrului poate crea noi modele de organizare a rețelelor (de exemplu, 
intrarea pe piață în Irlanda în banda de 3,6 GHz), poate reduce nivelul economiilor de scară minim 
necesare pentru atingerea eficienței economice (de exemplu, Austria). 
 

Pe de altă parte, Autoritatea nu-și propune să reglementeze structura pieței de comunicații 
mobile, ci ține seama de structura actuală, de situația economică și tehnică a pieței, atunci când 
propune asigurarea premiselor ca, în urma procedurii de licitație, cel puțin patru operatori să poată 
deține portofoliile de spectru minim necesare care să permită furnizarea credibilă de rețele și 
servicii de comunicații mobile de bandă largă la nivel național. 
 Pentru asigurarea acestor premise au fost enunțate mai multe măsuri care ar putea fi 
implementate în cadrul procedurii de licitație, cum sunt: restricționarea cantității de spectru sub 1 
GHz ce poate fi deținută de un operator, definirea unor pachete de spectru esențiale minim 
necesare pentru a garanta faptul că spectrul alocat le va permite operatorilor furnizarea credibilă 
de rețele și servicii de comunicații mobile de bandă largă sau eventuala restricționare a cantității 
totale de spectru pe care un operator o poate deține (atât în spectrul sub 1 GHz cât și peste 1 
GHz), pentru a preveni tezaurizarea anticoncurențială a resurselor de spectru.  

ANCOM consideră că dinamica competitivă a pieței din România trebuie menținută în 
contextul securizării investițiilor în rețele 5G, iar pentru creșterea performanțelor și eficienței 
rețelelor, resursele de spectru de care au nevoie operatorii și pe care le valorizează cel mai mult, 
ținând seama de modelele de afaceri proprii, sunt un element esențial.  

Este evident că, dat fiind faptul că resursa de spectru sub 1 GHz FDD este limitată la 2x95 
MHz, patru operatori nu vor putea deține câte 2x30 MHz fiecare, însă ANCOM apreciază ca aceasta 
este cantitatea optimă de spectru pe care un operator ar putea să o dețină în spectrul sub 1 GHz și 
nu cea minim necesară.    

Pe de altă parte, ANCOM este de acord că un operator care nu deține o cantitate suficientă 
în spectrul sub 1 GHz poate fi în dezavantaj competitiv față de operatorii care dețin mai mult 
spectru în ceea ce privește costurile pe care le implică implementarea rețelei pentru a asigura 
acoperirea teritorială la nivel național, însă această stare de fapt nu este de natură să împiedice 
echilibrarea pozițiilor concurențiale prin mecanisme alternative cum sunt încheierea de acorduri de 
roaming național (eventual pe o perioadă limitată) sau de partajare a infrastructurii cu alți 

                                                           
12 BEREC Report on Post-Merger Market Developments-Price Effects of Mobile Mergers in Austria, Ireland 

and Germany. 
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operatori. O soluție pentru compensarea acestui dezavantaj ar putea fi și relaxarea obligațiilor de 
acoperire pentru operatorii care nu dețin suficiente resurse de spectru sub 1 GHz.  

În orice caz, Autoritatea consideră că doar cantitatea de spectru pe care un operator o 
deține în spectrul sub 1 GHz nu este singurul factor care determină numărul de operatori ce pot 
opera cu succes pe o piață concurențială.   

 
Pentru a preveni riscul ca un furnizor să dețină o cantitate de spectru disproporționat de 

mare comparativ cu un alt operator, aspect de natură a distorsiona concurența la nivelul pieței, 
ANCOM a propus limitarea cantității de spectru ce poate fi deținută de un operator în benzile sub 1 
GHz la maxim 2x30 MHz, limitare cu care respondenții au fost în principiu de acord. 
 

În ceea ce privește necesitatea definirii unor pachete de spectru esențiale minime, aceasta 
a fost enunțată la nivel de principiu, în recunoașterea meritelor unei astfel de abordări, fără însă ca 
ANCOM să intenționeze să impună în cadrul licitației pachete de spectru esențiale minime 
prestabilite. ANCOM a decis să lase la latitudinea operatorilor flexibilitatea de a-și stabili pachetele 
de spectru minime adecvate modelelor de afaceri proprii. 

Așa cum apreciază și respondentul, o astfel de măsură necesită o analiză dificil de efectuat, 
care presupune luarea în considerare a mai multor factori ce țin atât de circumstanțele specifice 
pieței cât și de circumstanțe specifice fiecărui operator. Spectrul de frecvențe disponibil pentru 
care vor fi acordate drepturi de utilizare este destinat furnizării de rețele MFCN, neutre tehnologic, 
și poate fi folosit pentru a oferi o gamă largă de servicii de comunicații, astfel încât definirea unui 
pachet de spectru esențial minim unitar nu este posibilă. Spectrul de frecvențe pus la dispoziție 
este compatibil cu o gama variată de modele de afaceri, ceea ce presupune că operatorii sunt cei 
mai în măsură să-și stabilească pachetele de spectru minime individuale, necesare pentru a-și 
dezvolta modelele de afaceri proprii.  

Autoritatea a avut în vedere să ofere flexibilitate maximă operatorilor în stabilirea cerințelor 
de spectru individuale minim necesare și obținerea pachetelor de spectru de care aceștia au 
nevoie, stabilind lărgimile minime ale blocurilor de frecvențe (loturi) ce vor face obiectul licitației, 
astfel încât să permită obținerea oricăror pachete de spectru dorite.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                       

Faptul că ANCOM nu va impune obținerea unor pachetele de spectru esențiale minime 
prestabilite, nu înseamnă însă că operatorii nu trebuie să-și stabilească pachetele de spectru minim 
necesare pe care își propun să le obțină la licitație pentru a putea asigura atât satisfacerea cererii 
de servicii și dezvoltarea afacerilor pe care le derulează, cât și respectarea eventualelor cerințe de 
acoperire ce vor fi asociate drepturilor de utilizare a spectrului. Este de presupus că un solicitant 
de spectru, diligent în abordarea sa, va face o astfel de analiză privind necesarul minim de spectru, 
în pregătirea strategiei de participare la licitație.  

De altfel, în cadrul răspunsului oferit, respondentul însuși face o estimare a cantităților de 
spectru necesare unui operator pentru a putea dezvolta în viitor o rețea de înaltă calitate, apreciind 
că un astfel de operator va avea nevoie de două blocuri pereche de 10 MHz în banda de 900 MHz 
cu scopul de a asigura servicii de voce prin GSM, de două blocuri pereche de 10 MHz în banda de 
800 MHz pentru a asigura acoperire extinsă cu LTE și, în viitorul nu prea îndepărtat, de două 
blocuri pereche de 10 MHz în banda de 700 MHz pentru a asigura acoperire extinsă cu 5G. Pentru 
fiecare dintre benzile de 1800 MHz, 2100 MHz și 2600 MHz, respondentul apreciază că este 
necesară o cantitate minimă de spectru de 2x20 MHz, în timp ce în banda 3400-3800 MHz este 
necesar un minim de 100 MHz de spectru cu utilizare TDD, pentru a se obține performanța 
anticipată precum și beneficiile la nivel de utilizator din perspectiva reducerii costurilor.  
  

B. Un alt respondent face referire la considerațiile ANCOM din cuprinsul secțiunii 7.10 – 
„Necesitatea unor pachete de spectru combinate în benzile sub 1 GHz și peste 1 GHz” din 
documentul de poziție, precizând că, în înțelegerea sa, acest capitol a fost introdus ca o pledoarie 
pentru o licitație care oferă posibilitatea operatorilor să-și consolideze portofoliul de spectru în 
benzile sub 1 GHz și peste 1 GHz astfel încât să dezvolte o rețea eficientă și sustenabilă. În acest 
sens, respondentul solicită Autorității să confirme că nu ia în calcul introducerea în cadrul licitației a 
unor pachete combinate de spectru în benzile sub 1 GHz și peste 1 GHz.   
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Opinia ANCOM 
Referitor la solicitarea de clarificare de mai sus, ANCOM confirmă faptul că aspectele 

prezentate în cuprinsul secțiunii 7.10 din documentul de poziție au fost introduse ca o 
argumentație în favoarea acordării simultane a spectrului disponibil din benzile de frecvențe sub 1 
GHz și peste 1 GHz, printr-o procedură combinată, care oferă operatorilor oportunitatea de a 
obține pachete de spectru combinate, în funcție de opțiunile proprii, astfel încât să poată dezvolta 
rețele de comunicații mobile de bandă largă eficiente și sustenabile la nivel național.      

Așadar, obținerea de pachete de spectru combinate în benzi sub 1 GHz și peste 1 GHz este 
o opțiune de care operatorii pot beneficia și nu o condiție obligatorie pe care Autoritatea urmărește 
să o impună în cadrul procedurii de licitație.     
 

a) Limitarea cantității maxime de spectru („plafoane de spectru”) 
 
A. În ceea ce privește impunerea unor plafoane de spectru, un respondent împărtășește 

abordarea ANCOM de impunere a unei limite pentru cantitatea maximă de spectru ce poate fi 
deținută de un operator în benzile de frecvențe sub 1 GHz, în scopul evitării riscului de eșec în 
promovarea competiției pe termen lung prin prevenirea unor rezultate anticompetitive ale 
procedurii de selecție. În consecință, respondentul sprijină propunerea de limitare a 
cantității de spectru deținute de un operator în benzile FDD de sub 1 GHz la maxim 
2x30 MHz, luând în calcul și cantitatea de spectru deținută în benzile de 800 MHz și 
900 MHz. 

Pe de altă parte, acesta nu consideră necesară impunerea de limite maxime pentru 
utilizarea în mod SDL în benzile de 700 MHz și 1500 MHz, o astfel de limitare nefiind justificată, în 
opinia sa, având în vedere că aceste benzi vor fi utilizate pentru capacitate, iar un operator ce 
înregistrează cerere mare de capacitate nu ar trebui să fie îngrădit artificial prin impunerea unor 
astfel de limitări.  

Respondentul sprijină de asemenea abordarea ce privește stabilirea unor limite pentru 
cantitatea maximă a spectrului total pe care un operator îl poate deține pentru furnizarea de rețele 
și servicii de comunicații mobile de bandă largă, însă apreciază că acest demers trebuie realizat cu 
mare atenție, astfel încât să rezulte o distribuție rezonabilă a capacităților disponibile între 
operatori, iar aceștia să poată furniza servicii de calitate la nivelul fiecărei benzi, luând în 
considerare circumstanțele specifice fiecărui operator (cerere de trafic, cota de piață, oferte etc.).  

În opinia respondentului, pentru benzile de 1800 MHz, 2100 MHz și 2600 MHz capacitatea 
minimă necesară unui furnizor pentru o utilizare eficientă este de 2x20 MHz, în timp ce în banda 
3400-3800 MHz este necesar un minim de 100 MHz de spectru TDD pentru a se obține 
performanța anticipată, precum și beneficiile la nivel de utilizator din perspectiva reducerii 
costurilor. 

Respondentul apreciază că în benzile de frecvențe joase, în care există un deficit de spectru 
disponibil, trebuie să existe posibilitatea pentru unii operatori să dețină spectru necesar pentru 
acoperire teritorială.  

Din perspectiva cantității maxime de spectru total ce poate fi deținută de un operator, 
acesta consideră că un plafon al spectrului nu ar trebui să fie mai mic de 40-50% din 
spectrul total disponibil.  
 

B. Un al doilea respondent constată că din secțiunea 9.1 a documentului de poziție 
reiese că în cadrul licitației se va aplica un plafon pentru spectrul sub 1 GHz (inclusiv spectrul 
deținut în benzile de 800 MHz și 900 MHz), acest plafon reprezentând aproximativ 32% din totalul 
spectrului sub 1 GHz și fiind în linie cu cel stabilit în licitația din 2012 (aproximativ 31% din spectrul 
disponibil). Respondentul salută această măsură și este de părere că este o măsură 
adecvată și consistentă cu plafoanele impuse pentru spectrul de sub 1 GHz în alte 
licitații desfășurate la nivelul UE, așa cum reiese și din tabelul din figura de mai jos: 
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Figura 2: 

Benchmark cu privire 
la pragurile stabilite 
pentru spectrul sub-1 
GHz 

Țară An Prag pentru 
spectrul sub-1GHz 

(% din spectru 
disponibil) 

Prag pentru 
spectrul sub-1GHz 

(2×MHz) 

Germania 2010 35% 22.5 13 
Italia 2011 38% 25 

Portugalia 2011 31% 20 
Spania 2011 31% 20 
Irlanda 2012 33% 20 
Elveția 2012 38% 25 
Austria 2013 54% 35 

Marea Britanie 2013 42% 28 
Slovenia 2014 46% 30 
Franța 2015 32% 30 
Islanda 2017 47% 40 
Italia 2018 32% 30 

 
Cu toate acestea, respondentul recomandă ANCOM păstrarea plafonului stabilit pentru 

spectrul sub 1 GHz atât pe durata rundelor primare cât și a rundelor adiționale din 
cadrul licitației. În opinia sa, relaxarea plafonului în rundele adiționale facilitează strategiile de 
licitare, spre exemplu nelicitarea spectrului de 800 MHz în rundele primare pentru a fi achiziționat 
în runda adițională, când este permisă depășirea pragului de 2x30 MHz. 

Această strategie, susține respondentul, ar putea fi aplicată datorită poziției concrete a 
lotului în banda de 800 MHz (C1), care îl face atractiv pentru un număr limitat de participanți. Prin 
aplicarea unei astfel de măsuri, ANCOM facilitează aplicarea strategiilor de licitare care, cel mai 
probabil, vor împiedica o parte din operatori să achiziționeze suficient spectru în banda de sub 1 
GHz. 

 
 Referitor la intenția ANCOM, din cadrul documentului de poziție, de a analiza oportunitatea 
aplicării unui plafon maxim pentru întreaga cantitate de spectru deținută de un operator, 
respondentul își exprimă susținerea pentru o astfel de măsură, care ar împiedica tezaurizarea 
spectrului și ar preveni aplicarea strategiilor de licitare, motivând că, fără un astfel de plafon, un 
operator ar putea plasa o ofertă foarte mare, nerealistă (ex. pe toate loturile), care ar face 
imposibilă încheierea procedurii, cu singurul scop de a mări prețurile pentru ceilalți participanți. Cu 
toate acestea, respondentul consideră că este important ca ANCOM să stabilească acest plafon la 
un nivel adecvat, astfel încât să nu restricționeze niciun operator în a achiziționa o cantitate 
rezonabilă de spectru. Acesta apreciază că un plafon de maxim 40% din spectrul existent 
pentru cantitatea totală de spectru ce poate fi deținută de un operator ar fi adecvat. Acesta 
ar fi în concordanță și cu limitele aplicabile spectrului total deținut de un operator în cadrul altor 
licitații 5G, spre exemplu licitația din UK pentru benzile de 2,3 GHz și 3,4 GHz din 2018, care a avut 
un plafon pentru cantitatea de spectru per operator de 37% din totalul spectrului disponibil.    

 
C. Un al treilea respondent consideră necesară stabilirea unor limite și pentru spectrul 

ce poate fi deținut de un operator în benzile 3400-3800 MHz și 2600 MHz, pentru a crea premisele 
accesului echitabil la resursele de spectru necesare furnizării pe scară largă a serviciilor de 
comunicații de mare viteză în România și a preveni tezaurizarea spectrului. Observațiile 
respondentului au fost structurate după cum urmează: 
 Banda 3400-3800 MHz 

Respondentul consideră că, în condițiile armonizării spectrului de frecvențe radio în banda 
3,4-3,8 GHz pentru utilizare 5G, ca bandă principală pentru asigurarea capacităților de rețea 
solicitate de tehnologia 5G, este absolut necesară impunerea unor plafoane de spectru în această 
bandă. 

                                                           
13 Autoritatea de reglementare din Germania a definit un prag pentru spectrul de sub 1GHz (ex. prag agregat 
pentru 800/900MHz) de 2×20MHz. În orice caz, acest prag a fost relaxat pentru T-Mobile și Vodafone astfel 

încât operatorul să poată achiziţiona 2×10 MHz in banda de 800 MHz (suplimentar faţă de spectrul deţinut în 

banda 900MHz). Prin urmare pragul final a fost de 2x22,5 MHz. 
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Având în vedere că: 
 100 MHz reprezintă lărgimea de bandă recomandată pentru dezvoltarea sistemelor 5G, 

asigurând performanțe maxime; 
 cantitatea de 100 MHz/operator asigură un nivel optim dezvoltării serviciilor 5G precum 

și o distribuție uniformă a spectrului între competitori, în condițiile în care pe piața din 
România operează patru operatori mobili, iar capacitatea totală a benzii este de 400 
MHz; 

 se creează premisele unui mediu 5G competitiv, fără dezechilibre în privința unei 
resurse fundamentale; 

respondentul consideră că un plafon de spectru adecvat pieței din România, care răspunde 
totodată condițiilor tehnice armonizate la nivel UE, este cel de 100 MHz/operator. 

Prin urmare, respondentul propune stabilirea unei limite de 100 MHz/operator 
pentru cantitatea maximă de spectru ce poate fi deținută de un operator în banda de 
3,4-3,8 GHz. În opinia respondentului, o astfel de măsură va asigura alocarea uniformă a 
spectrului pentru cei patru operatori mobili din România, precum și dezvoltarea optimă a serviciilor 
5G în condițiile concurenței de piață, evitând tezaurizarea spectrului și crearea unor condiții 
competitive avantajoase pentru operatorii care dețin deja spectru în această bandă peste 
cantitatea optimă dezvoltării serviciilor 5G. 

 
Banda 2600 MHz 
Respondentul apreciază că spectrul din banda de 2600 MHz reprezintă, alături de cel din 

banda de 3400-3800 MHz, o resursă valoroasă pentru asigurarea capacității necesare furnizării de 
servicii de comunicații cu viteze mari de transfer a datelor și către un număr mare de utilizatori 
simultan, ceea ce, în condițiile existenței mai multor operatori pe piață, creează necesitatea 
impunerii unor plafoane de spectru în această bandă. 

Având în vedere că: 
 banda de 2600 MHz FDD este una din benzile dedicate pentru 4G și, în consecință, 

implementată în toate terminalele 4G produse încă de la lansarea tehnologiei; prin 
urmare, utilizarea acestei benzi de frecvențe în rețea va avea eficiență maximă, mult 
superioară celorlalte benzi (1500 MHz, 2100 MHz etc.); 

 lărgimea de bandă disponibilă permite atât implementări de 2x10 MHz, cât și de 2x20 
MHz; 

 2x20 MHz asigură atingerea performanțelor maxime permise de tehnologia 4G; 
 caracteristicile de propagare ale acestei benzi sunt optime pentru utilizarea în zonele 

dens urbane, permițând adăugarea unui layer de capacitate 4G în condițiile unei 
densități mari de site-uri; 

 plafoanele de spectru creează premisele unui mediu competitiv, fără dezechilibre în 
privința unei resurse fundamentale pentru furnizarea serviciilor de comunicații mobile; 

 capacitatea totală a benzii este de 2x70 MHz, iar în prezent doar doi din cei patru 
operatori mobili operează în această bandă; 

respondentul consideră că un plafon de spectru în banda de 2600 MHz adecvat pieței din România, 
care răspunde totodată condițiilor tehnice armonizate la nivel UE, este cel de 2x20 MHz/operator. 

Prin urmare, respondentul propune stabilirea unei limite de 2x20 MHz/operator 
pentru cantitatea maximă de spectru ce poate fi deținută de un operator în banda de 
2600 MHz. În opinia respondentului, o astfel de măsură ar crea premisele accesului echitabil la 
resursele de spectru necesare furnizării pe scară largă a serviciilor de comunicații de mare viteză în 
România, asigurând totodată evitarea tezaurizării spectrului. 

 
Opinia ANCOM 
Având în vedere opiniile exprimate care susțin propunerea ANCOM de limitare a cantității 

de spectru deținute de un operator în benzile FDD sub 1 GHz la maxim 2x30 MHz, luând în calcul și 
cantitatea de spectru deținută în benzile de 800 MHz și 900 MHz, ANCOM va impune în cadrul 
procedurii de licitație această limitare a cantității totale maxime de spectru pe care un operator o 
poate deține în spectrul sub 1 GHz în urma procedurii de selecție. 
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Cu privire la propunerea primită ca acest plafon să fie menținut atât pe durata rundelor 
primare cât și a rundelor adiționale din cadrul licitației, pentru a evita facilitarea strategiilor de 
licitare în rundele primare, cum ar fi, spre exemplu, nelicitarea blocului din banda de 800 MHz în 
rundele primare pentru a fi achiziționat în runda adițională când este permisă depășirea pragului, 
ANCOM va lua în considerare această propunere și va analiza impactul riscului asupra rezultatelor 
licitației atât în cazul impunerii plafonului de spectru în ambele categorii de runde, cât și în cazul 
impunerii acestui plafon numai în rundele primare. În acest sens, ANCOM are în vedere și evitarea 
riscului ca o parte din spectru să rămână neachiziționat ca urmare a menținerii restricției privind 
cantitatea maximă de spectru sub 1 GHz, ce poate fi deținută de un operator, și în runda/rundele 
adiționale. 

Decizia Autorității cu privire la acest aspect se va regăsi în cuprinsul documentației ce va 
sta la baza organizării licitației. 

 
În ceea ce privește limitarea cantității maxime pentru întreaga cantitate de spectru ce 

poate fi deținută de un operator, ANCOM constată că doi respondenți susțin aplicarea acestei 
restricții în cadrul licitației, în timp ce un operator consideră necesară stabilirea unor limite pentru 
spectrul ce poate fi deținut de un operator în fiecare dintre benzile de 3400-3800 MHz și 2600 
MHz. Astfel, un respondent apreciază că un plafon pentru cantitatea totală de spectru ce poate fi 
deținută de un operator nu ar trebui să fie mai mic de 40-50% din spectrul total disponibil, în 
timp ce un alt respondent apreciază că un plafon de maxim 40% din spectrul existent ar fi 
adecvat, iar un al treilea respondent propune stabilirea unei limite de 100 MHz/operator pentru 
cantitatea maximă de spectru ce poate fi deținută de un operator în banda de 3,4-3,8 GHz și 
respectiv a unei limite de 2x20 MHz/operator pentru cantitatea maximă de spectru ce poate fi 
deținută de un operator în banda de 2600 MHz. 

Din opiniile exprimate se poate constata că, în timp ce un respondent consideră că 
limitele maxime pentru cantitatea de spectru ce poate fi deținută de un operator în benzile de 
2600 MHz și 3400-3800 MHz ar trebui să fie de 2x20 MHz/operator în banda de 2600 MHz și 
respectiv de 100 MHz/operator în banda 3400-3800 MHz, un alt respondent consideră aceleași 
cantități de spectru ca fiind cantitățile de spectru minim necesare în aceleași benzi de frecvențe, 
pentru a se obține performanța anticipată în ceea ce privește furnizarea rețelelor și a serviciilor de 
bandă largă.      

Pe de altă parte, în stabilirea limitei maxime a cantității de spectru ce poate fi deținută de 
un operator în banda de 2600 MHz, ar trebui luat în considerare și spectrul existent, deja alocat, în 
banda de 2600 MHz TDD. 
 

Dacă analizăm practicile la nivel european în ceea ce privește impunerea unor plafoane de 
spectru în cadrul licitațiilor desfășurate de alte autorități de reglementare, vom constata că există o 
diversitate de abordări atât cu privire la necesitatea impunerii de plafoane, cât și cu privire la 
modul de stabilire a plafoanelor și la nivelul lor, în cazul în care impunerea acestora a fost 
considerată necesară. Mai jos sunt prezentate câteva exemple relevante în acest sens, de la 
licitațiile de spectru organizate în ultimii ani de autoritățile de reglementare din Germania, Franța, 
Italia, UK, Elveția. 
   
Germania (Bundesnetzagentur), 2015 

 Procedură de licitație (tip SMRA) pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în 
benzile de frecvențe de 700 MHz (2x30 MHz), 900 MHz (2x35 MHz), 1500 MHz (40 MHz) și 
1800 MHz (2x50 MHz), pentru o cantitate totală de 270 MHz; 

 3 MNO14; 
 Plafoane de spectru: 

- Cantitatea de spectru pe care un ofertant o putea obține în banda de 900 MHz, în 
urma licitației, a fost limitată la maxim 2x15 MHz. Această limitare a fost impusă cu 
scopul de a securiza infrastructura de comunicații mobile existentă în această bandă, 

                                                           
14 MNO = mobile network operator. 
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ținând cont și de schimbările intervenite în structura pieței de comunicații prin fuziunea 
între Telefónica și E-Plus, care a avut loc în anul 2014; 

- Pentru benzile de 700 MHz, 1800 MHz și 1500 MHz nu au fost impusă nicio limitare 
privind cantitatea de spectru pe care un participant o putea obține la licitație. 

 
Franța (ARCEP), 2015 

 Procedură de licitație (CCA + Second Price Sealed-Bid Auction) pentru atribuirea drepturilor 
de utilizare a frecvențelor în banda de 700 MHz FDD (703-733 MHz și 758-788 MHz); 

 4 MNO; 
 Plafoane de spectru:  

- maxim 2x15 MHz (3 blocuri) în banda de 700 MHz FDD; 
- maxim 2x30 MHz sub 1 GHz (în benzile de 700 MHz, 800 MHz și  900 MHz). 

                                                   
Italia (AGCOM), 2018 

 Procedură de licitație (SMRA) pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în 

benzile de frecvențe de 700 MHz (2x30 MHz FDD și 15 MHz SDL), 3600-3800 MHz (200 

MHz TDD) și 26 GHz (1 GHz TDD); 

 4 MNO (5 MNO în banda de 26 GHz);  

 Plafoane de spectru: 

- pentru banda 700 MHz FDD: 
 intra-bandă: max 2x15 MHz; 
 inter-benzi:  max 2x30 MHz incluzând spectrul din benzile de 800 MHz și 900 MHz. 

 
- pentru banda de 700 MHz SDL:  fără plafon (pentru alocarea a 15 MHz) 

 (10 MHz, dacă ar fi alocate toate cele 4 blocuri disponibile) 
- pentru banda 3600-3800 MHz: 

 intra-bandă: 100 MHz (pentru o cantitate de 200 MHz) 
o inter-benzi:  100 MHz, incluzând spectrul din banda 3400-3600 MHz (plafon 

tranzitoriu până în 2023); 
- pentru banda de 26 GHz: 400 MHz (i.e. 2 blocuri de 200 MHz) 

 
UK (OFCOM), 2018:  

 
 Licitație de tip SMRA în benzile de 2,3 GHz (40 MHz) și 3,4 GHz (150 MHz); 
 4 MNO; 
 plafon pentru cantitatea totală deținută de un operator în benzile care pot fi utilizate în 

același interval de timp: max 37% din cantitatea totală de spectru disponibil.  
 

Elveția (OFCOM), 2019 
 

 Procedură de licitație (tip CCA) pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în 
benzile de 700 MHz (2x30 MHz FDD și 15 MHz SDL), 1500 MHz (90 MHz), 2600 MHz (2x5 
MHz), 3500-3800 MHz (300 MHz TDD), pentru o cantitate totală de 475 MHz; 

 3 MNO; 
 plafoane de spectru: 

- în banda 700 MHz FDD: max. 2x15 MHz; 
- în benzile 700 MHz SDL și 1500 MHz SDL cumulat (pentru o cantitate totală de 105 

MHz): max 25 MHz  (cu mecanisme de ridicare a restricției în cazul în care cererea de 
spectru este mai mică decât cantitatea de spectru disponibilă);  

- în banda 3500 – 3800 MHz (pentru o cantitate de 300 MHz): max 120 MHz TDD.  
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Germania (Bundesnetzagentur), 2019: 
 

 licitație de tip SMRA în benzile de 2100 MHz (2x60 MHz FDD) și 3400-3700 MHz (300 MHz 
TDD) – fără limitarea cantității maxime de spectru ce poate fi deținută de un operator. 
 
În principiu, ANCOM împărtășește opinia că limitarea cantității de spectru ce poate fi 

deținută de un operator în anumite benzi de frecvențe sau a cantității totale de spectru deținute de 
un operator poate fi un mijloc de a facilita achiziționarea de către părțile interesate a spectrului 
necesar pentru modelele de afaceri proprii. Totuși, ANCOM apreciază că, în cazul de față, 
cantitatea de spectru pusă la dispoziție în benzile de frecvențe FDD peste 1 GHz este suficientă 
pentru a satisface toate cerințele individuale de spectru.  
 

În ce privește introducerea unei limite maxime a cantității de spectru totale deținute în 
banda 3400-3800 MHz, Autoritatea mulțumește respondentului care a făcut această propunere și 
precizează că a analizat și și-a însușit deja ideea de bază a acesteia, anume introducerea unui 
plafon maxim pentru spectrul ce va fi deținut în banda de frecvențe 3400-3800 MHz de către 
operatorii care vor fi declarați câștigători ai procedurii de selecție, pe perioada de valabilitate 
cumulată a celor două tipuri de drepturi ce vor fi acordate în banda în discuție. Prin urmare, 
Autoritatea informează pe această cale toate părțile interesate că va face uz de opțiunea 
introducerii unei limite maxime de deținere a spectrului, atât pentru drepturile de utilizare ce vor fi 
în vigoare până în 2025 cât și pentru drepturile care vor intra în vigoare începând cu 2026. 

ANCOM analizează în prezent această chestiune, pentru a stabili valoarea efectivă a 
pragului ce va fi impus în cele două cazuri deja menționate, și va veni cu precizările necesare în 
cuprinsul caietului de sarcini pentru viitoarea procedură de selecție. 

 
Referitor la propunerea de limitare a cantității de spectru ce poate fi deținută de un 

operator în banda de 2600 MHz FDD la 2x20 MHz, ANCOM consideră că această limitare nu este 
necesară, întrucât cantitatea totală de spectru pusă la dispoziție în benzile de 2600 MHz (incluzând 
și spectrul deja alocat atât în banda de 2600 MHz FDD, cât și în banda de 2600 MHz TDD) și 3400-
3800 MHz este suficient de mare pentru a permite obținerea resurselor de spectru necesare  
furnizării eficiente de rețele și servicii de comunicații electronice de bandă largă, neutre tehnologic, 
pentru patru operatori. 

Din această perspectivă, Autoritatea apreciază că pentru asigurarea premiselor unui mediu 
competitiv nu este neapărat necesară impunerea de plafoane maxime de spectru în fiecare bandă 
de frecvențe și nici asigurarea unei distribuții relativ egale între operatori a spectrului de frecvențe 
din fiecare bandă. Pe de altă parte, stabilirea unor plafoane de spectru pentru fiecare bandă de 
frecvențe ar putea conduce la excluderea anumitor modele de afaceri chiar înainte de licitație, 
limitând astfel flexibilitatea participanților în alegerea pachetelor de spectru adecvate modelelor de 
afaceri proprii. 

În opinia Autorității, impunerea unor plafoane de spectru este adecvată numai în cazul în 
care rezultatele licitației ar putea fi ineficiente în absența acestor plafoane. Astfel de rezultate sunt 
obținerea de către câștigătorii licitației a unor resurse de spectru care să nu corespundă cerințelor 
de spectru minim necesare (pachetelor esențiale minime) pentru susținerea dezvoltării de rețele și 
servicii de comunicații de bandă largă sau cumulul anticompetitiv al resurselor de spectru de către 
un număr mic de operatori. Autoritatea apreciază că riscul obținerii unor astfel de rezultate în urma 
licitației pentru benzile în discuție este mic. 

Licitațiile precedente au arătat că, chiar și în absența stabilirii de plafoane de spectru, 
mecanismele specifice licitației s-au dovedit eficiente datorită numărului mare de blocuri de spectru 
puse la dispoziție în mai multe benzi de frecvențe. 

Prin urmare, Autoritatea consideră că nu este cazul să fie impuse plafoane de spectru în 
banda de 2600 MHz.   

 
În ceea ce privește benzile de 700 MHz SDL și 1500 MHz SDL, dat fiind specificiul utilizării 

acestui spectru, respectiv acela de a asigura capacitate suplimentară pentru legătura descendentă, 
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precum și interesul mai scăzut pentru utilizarea acestei benzi de frecvențe în momentul de față, 
așa cum reiese din răspunsurile primite la consultarea publică, ANCOM înclină în favoarea deciziei 
de a nu limita cantitatea de spectru ce poate fi deținută de un operator în benzile în discuție. 
Autoritatea are în vedere să nu îngrădească în mod artificial, prin impunerea unei astfel de limitări, 
obținerea spectrului necesar pentru un operator ce înregistrează cerere mare de capacitate.  
  

Cu privire la limitarea cantității totale de spectru ce poate fi deținută de un operator, 
ANCOM este în favoarea acestei abordări, apreciind că un plafon de 37% din cantitatea totală de 
spectru disponibil în prezent pentru rețele MFCN, pentru cantitatea maximă ce poate fi deținută de 
un operator, ar fi adecvat pentru o piață cu 4 operatori. 
 Decizia finală atât cu privire la aspectele de mai sus se va regăsi în cuprinsul caietului de 
sarcini ce va sta la baza organizării procedurii de selecție.    
 

b) Alocarea blocurilor de spectru concrete 
 

A. Referitor la precizarea ANCOM că pentru utilizarea anumitor blocuri de frecvențe este 
posibil să fie impuse unele restricții de utilizare pentru evitarea interferențelor prejudiciabile 
cauzate altor utilizări de frecvențe existente în aceeași bandă ori în benzi adiacente, un 
respondent apreciază că nu ar trebui impuse alte restricții decât cele prevăzute în documentele 
relevante emise de ECC15 privind condițiile de utilizare pentru benzile alocate. 

În opinia respondentului, acest aspect este valabil în principal pentru orice gen de restricții 
regionale aplicabile în raport cu serviciile de radiodifuziune în spectrul din banda de 700 MHz. 
Respondentul consideră că, dacă nu se poate asigura o utilizare la nivel național fără restricții, 
spectrul din această bandă nu ar trebui să fie pus la dispoziție. 

În ceea ce privește potențialele restricții pentru evitarea interferențelor cauzate de alte 
utilizări de frecvențe, se afirmă că o astfel de abordare ar fi de natură a inversa prevederile 
cadrului de reglementare privind alocarea spectrului. În opinia respondentului, rețelele MFCN 
constituie alocarea primară și, în această calitate, beneficiază de drepturi speciale de protecție care 
trebuie asigurate de ANCOM. În loc să impună restricții la nivelul acestora, ANCOM ar trebui să 
depună toate diligențele pentru eliminarea oricăror interferențe generate dinăuntrul sau din afara 
teritoriului național. Respondentul consideră că niciuna dintre benzile de frecvențe care sunt 
afectate de interferențe prejudiciabile nu ar trebui să fie puse la dispoziție înainte de finalizarea 
implementării acordurilor încheiate cu țările vecine pentru coordonarea utilizării frecvențelor pentru 
rețele de comunicații mobile pe suport radio. 
 Respondentul este de părere că, pentru utilizarea benzilor de frecvențe 5G în 
implementările TDD, ANCOM ar trebui să furnizeze în avans un set de reguli care să asigure o 
utilizare corectă a spectrului și să protejeze operatorii de interferențe prejudiciabile provenite de la 
deținătorii benzilor adiacente. Respondentul face referire la necesitatea sincronizării structurii 
cadrelor NR între toți utilizatorii sau la utilizarea benzilor de gardă. 
 În acest sens, respondentul propune ca operatorii să aibă libertatea de a alege tehnologia 
folosită și să li se permită să negocieze între ei structura cadrelor radio sau benzile de gardă. 
Numai în situația în care aceste înțelegeri nu pot fi realizate, ANCOM ar trebui să predefinească 
reguli care să specifice cine și cât spațiu de gardă trebuie să asigure, în concordanță cu 
recomandările CEPT. 
 În același timp, structura cadrelor radio convenite ar trebui să fie valabilă pe o durată 
limitată. De asemenea, susține respondentul, ANCOM ar trebui să permită revizuirea acestora în 
timp, odată cu dezvoltarea de noi funcționalități ale interfeței radio. O înțelegere de modificare a 
aranjamentului existent între toți operatorii implicați ar trebui să fie permisă în orice moment și 
este preferabilă impunerii unor norme stabilite de către autoritatea de reglementare. 
 
 
 

                                                           
15 Comitetul pentru Comunicații Electronice din cadrul CEPT. 
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Opinia ANCOM 
 Referitor la observațiile de mai sus în legătură cu impunerea unor restricții de utilizare a 
frecvențelor în scopul evitării interferențelor prejudiciabile, Autoritatea se vede nevoită să facă 
următoarele precizări:  

În conformitate cu reglementările internaționale privind administrarea spectrului radio și cu 
acordurile internaționale la care România este parte, ANCOM are obligația de a asigura condițiile 
de coexistență între sistemele de radiocomunicații ce funcționează pe teritoriul României și cele ce 
operează pe teritoriul altor state (de regulă țările vecine, dar nu numai) în aceeași bandă de 
frecvențe sau în benzi de frecvențe adiacente, în servicii de radiocomunicații pentru care aceste 
benzi sunt atribuite cu statut primar conform Regulamentului Radiocomunicațiilor al UIT (RR UIT).    
 În acest scop, reglementările la nivel UIT și CEPT/ECC pot stabili restricții în ceea ce 
privește condițiile tehnice de utilizare a sistemelor IMT pentru a asigura coexistența acestora cu 
celelalte servicii care au atribuire cu statut primar în aceeași bandă sau în benzile adiacente, în 
sensul prevenirii interferențelor prejudiciabile reciproce, atât a celor cauzate de sistemele IMT 
asupra altor sisteme ce funcționează în servicii cu statut primar pe teritoriul altor țări, cât și a celor 
ce pot fi generate de aceste sisteme asupra sistemelor IMT.   
 Spre exemplu, în conformitate cu RR UIT, banda de 700 MHz este atribuită în Regiunea 1 
(din care face parte și România), cu statut primar, atât serviciului mobil, cu excepția mobil 
aeronautic, cât și serviciului de radiodifuziune. În plus, banda este atribuită în Ucraina și parțial în 
Bulgaria serviciului de radionavigație aeronautică, cu statut primar. 
 În conformitate cu Rezoluția 224 a Conferinței Mondiale de Radiocomunicații a UIT, 
administrațiile care planifică implementarea IMT în banda de 700 MHz trebuie să efectueze 
coordonarea cu administrațiile vecine, după cum este necesar, înainte de implementare. 
Administrațiile trebuie să ia în considerare necesitatea de a proteja stațiile existente și viitoare din 
serviciul de radiodifuziune, cu excepția stațiilor analogice din zona de planificare GE06, în banda de 
frecvențe 470-862 MHz, precum și alte servicii terestre cu statut primar.  

În Regiunea 1, implementarea stațiilor din serviciul mobil vor face obiectul aplicării 
procedurilor conținute în Acordul Geneva 200616, astfel încât administrațiile care instalează stații în 
serviciul mobil pentru care coordonarea nu a fost necesară, sau fără să fi obținut acordul prealabil 
al acelor administrații care pot fi afectate, nu trebuie să producă interferențe inacceptabile asupra, 
și nici să pretindă protecție la interferențe din partea stațiilor serviciului de radiodifuziune care 
operează în conformitate cu acordul. 

Astfel, pentru ca sistemele IMT să poată fi implementate pe teritoriul României în banda de 
700 MHz, fără ca utilizarea acesteia pentru rețelele MFCN să fie sever restricționată de condițiile 
tehnice de coexistență cu serviciul de radiodifuziune din țările vecine, ANCOM a încheiat acorduri 
cu aceste țări, cu excepția Ucrainei, în vederea migrării stațiilor de televiziune digitală terestră în 
banda 470-694 MHz și a eliberării benzii 694-790 MHz până la data de 30 iunie 2020 sau până la 
un termen apropiat (6 septembrie 2020 în cazul Ungariei). De asemenea, negocierile cu Ucraina pe 
această temă sunt într-un stadiu avansat și se preconizează încheierea unui acord bilateral care să 
asigure condițiile pentru utilizarea rețelelor MFCN, fără restricții majore, pe teritoriul României.  

În ceea ce privește opinia respondentului că nu ar trebui impuse alte restricții decât cele 
prevăzute în documentele relevante emise de ECC privind condițiile de utilizare pentru benzile 
alocate, ANCOM precizează că documentele la care se face referire vizează de regulă utilizările 
armonizate la nivel european pentru rețele MFCN, acestea neacoperind situațiile în care utilizările 
din țările vecine nu sunt armonizate pentru această utilizare. În relația cu țările vecine în care 
utilizările nu sunt armonizate se aplică prevederile RR UIT sau ale acordurilor internaționale privind 
coordonarea utilizării frecvențelor la care România este parte semnatară. 

Afirmațiile respondentului potrivit cărora rețelele MFCN ar constitui alocarea primară și, în 
această calitate, ar beneficia de drepturi speciale de protecție în raport cu utilizările de pe teritoriul 
țărilor vecine – care trebuie să fie asigurate de către ANCOM – și respectiv că impunerea unor 
restricții pentru evitarea interferențelor prejudiciabile ce ar putea fi cauzate de aceste utilizări ar fi 

                                                           
16 Acordul semnat de statele participante la Conferința Regională de Radiocomunicații organizată pentru 

planificarea televiziunii digitale terestre în părți din Regiunea 1 și Regiunea 3 din cadrul UIT, în benzile de 

frecvențe radio VHF și UHF. 
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o abordare de natură a inversa cadrul de reglementare privind alocarea spectrului, nu se susțin ori 
fundamentează atât din punct de vedere tehnic cât și al principiilor și regulilor care guvernează 
administrarea spectrului. 

Așa cum am arătat mai sus, sistemele IMT de pe teritoriul României trebuie să coexiste cu 
sistemele din alte servicii de radiocomunicații de pe teritoriul țărilor vecine, care au de asemenea 
statut primar, ambele beneficiind de protecție la interferențe prejudiciabile, conform 
reglementărilor UIT. Pentru asigurarea coexistenței acestora, pot fi impuse anumite restricții 
tehnice de utilizare a frecvențelor pentru sistemele IMT în scopul prevenirii interferențelor 
prejudiciabile reciproce. Aceste restricții sunt de regulă rezultate din studiile desfășurate la nivelul 
UIT privind coexistența IMT cu sistemele din serviciile de radiocomunicații cu statut primar în 
aceeași bandă de frecvențe sau privind compatibilitatea cu sistemele din benzile adiacente. 
Restricțiile de natură tehnică au tocmai rolul de a preveni apariția interferențelor prejudiciabile 
reciproce după punerea în funcțiune a stațiilor IMT. Pentru anumite benzi de frecvențe, RR UIT 
prevede în mod expres faptul că utilizarea frecvențelor de către sistemele IMT este condiționată de 
obținerea acordului administrațiilor vecine, ceea ce presupune impunerea de restricții de utilizare a 
frecvențelor pentru sistemele IMT în zonele de frontieră, care să asigure atât protecția sistemelor 
existente din țările vecine cât și protecția la interferențe prejudiciabile a sistemelor IMT. 

 
În ceea ce privește propunerea respondentului referitoare la stabilirea unor reguli pentru 

utilizarea benzilor de frecvențe 5G în implementările TDD care să asigure coexistența fără 
interferențe prejudiciabile între rețelele operatorilor care utilizează benzi de frecvențe adiacente pe 
teritoriul național, ANCOM este de acord cu propunerea primită și va avea în vedere definirea 
condițiilor tehnice de utilizare a frecvențelor atât pentru cazul rețelelor sincronizate cât și a celor 
nesincronizate sau semisincronizate, în cuprinsul documentației ce va sta la baza procedurii de 
selecție,  în conformitate cu reglementările din deciziile CE17 și CEPT/ECC, precum și cu 
recomandările CEPT/ECC relevante. 

IV. Cerinţe de acoperire cu servicii de comunicaţii mobile de bandă largă 

 A. Un respondent opinează că, în condițiile în care neutralitatea rețelelor și serviciilor 
trebuie să fie asigurată, obligațiile de reglementare nu ar trebui să impună utilizarea anumitor 
tehnologii, ci doar să asigure îndeplinirea anumitor niveluri de calitate. Obligațiile de acoperire 
trebuie să fie neutre și rezonabile în ceea ce privește serviciile și tehnologiile și trebuie să ia în 
considerare compromisul dintre instalările de tehnologii fixe și mobile. Obligațiile trebuie de 
asemenea să fie proporționale și să nu depășească valoarea licențelor. 

Respondentul consideră că prețurile de pornire ridicate ar trebui să limiteze nivelul 
obligațiilor care pot fi impuse din punct de vedere juridic, deoarece acestea reduc valoarea efectivă 
a licenței. În opinia respondentului, această valoare trebuie determinată după scăderea taxelor de 
licență, respectiv a investițiilor necesare pentru îndeplinirea obligațiilor de acoperire. Respondentul 
consideră că nivelul prețurilor de pornire, așa cum sunt prevăzute de Ordonanța de urgență a 
Guvernului nr. 114/2018, ca fiind prohibitiv și, în consecință, participarea la licitație este pusă sub 
semnul întrebării. 

Respondentul mai precizează că trebuie avut în vedere că implementările inițiale în benzile 
de 700 MHz și 3400-3800 MHz vor fi demarate în funcție de cererea existentă și de variatele 
modalități de utilizare care ar putea servi la un moment dat ca soluție pentru acoperirea unor 
necesități punctuale. În plus, se apreciază că instituirea unor obligații de acoperire în banda 3400-
3800 MHz este discutabilă, având în vedere faptul că sunt frecvențe înalte.  

Ținând seama de considerentele prezentate, respondentul propune definirea obligațiilor de 
dezvoltare în baza numărului de stații de bază ce ar trebui instalate gradual într-un anumit interval 
de timp. 

 

                                                           
17 Comisia Europeană. 
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B. Un alt respondent își exprimă îngrijorarea asupra unor aspecte de principiu privind 
propunerea ANCOM de stabilire a obligațiilor de acoperire și anume: 

 furnizarea de acoperire prin „cele mai avansate tehnologii disponibile”; 
 asocierea obligațiilor de acoperire inclusiv licențelor pe termen scurt; 
 impunerea de obligații excesive pentru spectrul de frecvențe înalte. 

În cele ce urmează sunt prezentate îngrijorările respondentului cu privire la cele 3 aspecte 
enunțate mai sus: 

 
a) Obligații de acoperire specifice serviciului furnizat 
Respondentul afirmă că documentul de poziție stabilește obligații de acoperire specifice 

tehnologic, impunând ca acoperirea să fie realizată utilizând “cea mai avansată tehnologie”. Acesta 
face precizarea că, deși înțelege necesitatea acoperirii cu servicii de înaltă calitate, consideră că 
acest deziderat poate fi atins în cel mai eficient mod prin definirea unor obligații de acoperire 
corelate cu serviciul furnizat (ex. viteza minima de download). În opinia respondentului, această 
abordare avantajează atât consumatorii, cât și operatorii din următoarele motive: 

 permite operatorilor să exploateze toate activele existente pentru a oferi cea mai bună 
calitate a serviciilor; 

 împiedică operatorii să redirecționeze investițiile către alte proiecte în rețea; 
 permite tuturor consumatorilor să beneficieze de investițiile de acoperire, inclusiv celor 

care nu au acces la dispozitivele cu funcții de tip 5G. 
Respondentul menționează că această abordare este în linie cu cele mai bune practici la 

nivel internațional, dând exemplul Belgiei, Germaniei, Italiei, Suediei și Elveției care au aplicat (sau 
intenționează să aplice) anumite obligații de acoperire. Astfel, în Belgia, Germania și Italia, 
acoperirea este definită ca nivel minim de furnizare a serviciului, respectiv viteza minimă de 
download. În Suedia, obligațiile de acoperire au luat forma unui prag minim de investiții în 
acoperire, cu prioritate în anumite zone indicate de autoritatea de reglementare. În Elveția, 
cerințele de acoperire constau doar în obligația deținătorului de licență de a acoperi populația țării 
cu „servicii radio mobile prin intermediul propriei infrastructuri”. Principala concluzie a 
respondentului este aceea că există suficiente precedente internaționale care să susțină definirea 
obligațiilor specifice serviciului furnizat, în defavoarea celor dependente de tehnologie.  

În consecință, respondentul apreciază că obligațiile de acoperire specifice tehnologiei 
pe care, în opinia sa, ANCOM ar intenționa să le includă în licențe sunt inoportune și 
este necesar a fi revizuite. 

 
Opinia ANCOM 
Referitor la opiniile și îngrijorările exprimate mai sus în ceea ce privește stabilirea 

obligațiilor de acoperire, ANCOM face următoarele precizări: 
Intenția Autorității, enunțată de principiu în documentul de poziție, cu privire la stabilirea 

obligațiilor de acoperire ce urmează a fi incluse în licențele de utilizare a frecvențelor radio nu a 
fost aceea de a impune utilizarea anumitor tehnologii, ci abordarea ANCOM este de a stabili 
obligații de acoperire specifice serviciilor furnizate, prin definirea unui anumit nivel minim de 
calitate ce trebuie asigurat, respectiv viteza minimă de transfer a datelor la utilizator în direcția 
descendentă (downlink), pentru un anumit procent din populație sau din gospodării, așa cum a 
procedat și în cazul licențelor de utilizare a frecvențelor radio acordate în benzile de 800 MHz, 900 
MHz, 1800 MHz și 2600 MHz.       

Așa cum a precizat ANCOM în documentul de poziție, utilizarea spectrului este neutră 
tehnologic, realizarea obligațiilor de acoperire putând fi realizată prin utilizarea oricărei tehnologii 
disponibile pentru benzile în cauză, însă nivelul minim de calitate al serviciilor furnizate ar trebui să 
fie unul corespunzător parametrilor de calitate specifici serviciilor ce pot fi furnizate prin 
intermediul tehnologiilor 4G/5G, în special în benzile de frecvențe peste 1 GHz (viteză de date în 
downlink, eventual latență - în cazul acoperirii drumurilor și căilor ferate).      

În documentul de poziție, ANCOM a menționat că, în viziunea sa, “[…] dezvoltarea și 
creșterea penetrării serviciilor de comunicații mobile de bandă largă la nivel național presupune 
utilizarea spectrului acordat prin procedură combinată în benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 
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2600 MHz și 3400-3800 MHz pentru furnizarea de servicii de comunicații mobile competitive, prin 
intermediul celor mai avansate tehnologii disponibile (LTE sau viitoarele tehnologii 5G)”. 

Așadar, prin sintagma „cele mai avansate tehnologii disponibile” ANCOM a înțeles atât 
tehnologiile 4G existente cât și viitoarele tehnologii 5G, având în vedere orizontul mare de timp 
pentru care se acordă drepturile de utilizare a spectrului și progresul tehnologic anticipat. 

De aceea, ANCOM a propus ca „obligaţia titularilor de licenţe privind acoperirea cu servicii 
de comunicaţii mobile de bandă largă să fie definită pe baza procentului din populaţie ce va trebui 
să dispună de acces mobil la servicii de comunicaţii electronice de mare viteză, specifice 
tehnologiilor 4G/5G, furnizate în mod consistent la nivelul întregii arii acoperite.” 

Așa cum se precizează în cuprinsul documentului de poziție, ANCOM a avut în vedere ca în 
stabilirea obligațiilor de acoperire să țină seama atât de obiectivele strategice de acoperire și 
conectivitate recomandate la nivelul Uniunii Europene, cât și de obiectivele strategice propuse prin 
proiectul „Strategia 5G pentru România”18, consultat public în perioada 21.11.2018 - 21.12.2018. 

Astfel, în 2010, Agenda Digitală pentru Europa a definit următoarele obiective pentru 
conectivitate în Uniunea Europeană până în 2020: disponibilitatea universală a serviciilor de 
comunicații de bandă largă cu o viteză de date de cel puțin 30 Mbps și accesul la viteze de cel 
puțin 100 Mbps pentru cel puțin 50% din gospodării, pentru a anticipa viitoarele necesități de 
competitivitate. 

În plus, ANCOM consideră că este necesar a fi luate în seamă și mențiunile din documentul 
„Comunicare a Comisiei către Parlamentul European, Consiliu, Comitetul Economic și Social 
European și Comitetul European al Regiunilor - Conectivitate pentru o Piață Unică Digitală 
Competitivă: către o Societate Europeană a Gigabiților” 19, în care Comisia Europeană (CE) 
apreciază că, în timp ce serviciul de comunicații de bandă largă de bază (cu o viteză de cel puțin 2 
Mbps) este deja disponibil pentru fiecare cetățean european, furnizat în principal prin 
infrastructurile existente, acesta nu mai este suficient pentru a asigura transformarea digitală 
continuă.  

În timp ce obiectivele de conectivitate din 2010 rămân valabile până în 2020, CE propune 
ca obiectiv strategic până în 2025, asigurarea accesului tuturor gospodăriilor din Uniune, din 
zonele rurale și urbane, la conexiuni de Internet cu o viteză de date de cel puțin 100 Mbps, care să 
poată suporta un upgrade ulterior la viteze de ordinul Gigabiților.  

Un alt obiectiv strategic propus de CE prin documentul antemenționat este ca toate zonele 
urbane și toate căile de transport terestru majore20 să aibă acoperire 5G neîntreruptă până în 
2025.  
 După cum se cunoaște, îndeplinirea acestor obiective de acoperire cu servicii de date de 
mare viteză este posibilă prin intermediul rețelelor de comunicații electronice de bandă largă de 
înaltă performanță, care să poată răspunde cerințelor de capacitate și viteză de date foarte mari.    
 În acest sens, ANCOM a menționat că obligațiile de acoperire vor fi specifice serviciilor de 
comunicații de bandă largă de mare viteză ce pot fi furnizate prin intermediul celor mai avansate 
tehnologii de bandă largă, respectiv 4G și 5G.  
   

b) Obligațiile de acoperire asociate licențelor alocate pe termen scurt 
 
Unul dintre respondenții de mai sus face referire la faptul că ANCOM intenționează să 

impună obligații de acoperire pentru întreg spectrul din banda 3,4-3,8 GHz, inclusiv pentru 

                                                           
18 http://www.ancom.org.ro/uploads/forms_files/Strategia_5G_pentru_Romania1542734913.pdf. 
19 Comunicare a Comisiei către Parlamentul European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European și 

Comitetul Regiunilor - Conectivitate pentru o piață unică digitală competitivă - către o societate europeană a 

gigabiților COM (2016) 587 final, https://ec.europa.eu/transparency/regdoc/rep/1/2016/EN/1-2016-587-EN-
F1-1.PDF, precum și documentul de lucru al Comisiei SWD (2016) 300 final, https://eur-lex.europa.eu/legal-

content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:52016SC0300&from=EN.   
20 Conform definiției din 

http://ec.europa.eu/eurostat/statisticsexplained/index.php/European_cities_%E2%80%93_the_EU-

OECD_functional_urban_area_definition. 

http://www.ancom.org.ro/uploads/forms_files/Strategia_5G_pentru_Romania1542734913.pdf
ttps://ec.europa.eu/transparency/regdoc/rep/1/2016/EN/1-2016-587-EN-F1-1.PDF
ttps://ec.europa.eu/transparency/regdoc/rep/1/2016/EN/1-2016-587-EN-F1-1.PDF
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:52016SC0300&from=EN
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/EN/TXT/PDF/?uri=CELEX:52016SC0300&from=EN
http://ec.europa.eu/eurostat/statisticsexplained/index.php/European_cities_%E2%80%93_the_EU-OECD_functional_urban_area_definition
http://ec.europa.eu/eurostat/statisticsexplained/index.php/European_cities_%E2%80%93_the_EU-OECD_functional_urban_area_definition
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licențele pe termen scurt. Respondentul constată că aceste licențe expiră în 2025, dată limită 
pentru acoperirea 5G definită de ANCOM în Strategia 5G pentru România. 

În opinia respondentului, o licență pe termen scurt nu asigură operatorilor suficient timp 
pentru recuperarea investițiilor semnificative necesare implementării obligațiilor de acoperire, 
ducând la creșterea costului net și la reducerea valorii spectrului. Investițiile în rețea ar fi de 
asemenea semnificativ reduse dacă un operator nu achiziționează spectru pe termen lung sau 
viitorul spectru va avea o poziție diferită în bandă față de actuala poziționare. 

Recunoscând că obligațiile de acoperire pot impulsiona atingerea obiectivelor Agendei 
Digitale și a obiectivelor societale, respondentul recomandă ANCOM să analizeze și să înțeleagă 
riscurile și provocările impunerii obligațiilor de acoperire prin intermediul licențelor pe termen scurt 
în banda de 3,4-3,8 GHz. În acest sens, propune impunerea unor obligații de acoperire 
limitate și proporționale pentru licențele pe termen scurt în banda de 3,4-3,8 GHz și 
includerea obligațiilor complete în licențele acordate pe termen lung. 

 
c) Obligații de acoperire excesive asociate frecvențelor de peste 1 GHz 

  
Același respondent constată că în licitațiile 5G desfășurate până în prezent, obligațiile de 

acoperire sunt, în cele mai multe cazuri, asociate benzilor de frecvențe sub 1 GHz, în particular 
benzii de 700 MHz. Respondentul afirmă că aceasta a fost situația în Italia și Suedia, precum și în 
viitoarea licitație 5G ce se va desfășura în Belgia. Banda de 700 MHz este ideală pentru furnizarea 
unei acoperiri extinse, fiind astfel cea mai potrivită pentru impunerea unor obligații de acoperire 
(ANCOM a procedat în același mod cu banda de 800 MHz în 2012). 

Respondentul mai precizează că în prezent banda de 3,4-3,8 GHz este cea mai înaltă bandă 
de frecvențe disponibilă operatorilor din Europa pentru implementarea de servicii de date mobile 
și, prin urmare, banda cu cea mai limitată acoperire. Se apreciază că în timp ce este potrivită 
pentru a oferi capacitate ridicată în medii dens populate, aceasta este mai puțin capabilă să ofere 
acoperire pe o suprafață largă. Acest aspect, precizează respondentul, s-a reflectat în deciziile 
autorităților de reglementare din Austria, Finlanda, Italia, Irlanda21, Spania și UK, care au licitat 
spectrul de 3,4-3,8 GHz fără să impună obligații de acoperire asociate acestuia. Respondentul 
menționează că există totuși și exemple izolate în care au fost impuse anumite obligații de 
acoperire pentru spectrul de 3,4-3,8 GHz. În Elveția, obligația de acoperire a 25% din populația 
țării a fost asociată spectrului de frecvențe 3,4-3,8 GHz, fiind totuși mult mai mică față de obligația 
de acoperire a 50% din populație asociată benzii de 700 MHz FDD. De asemenea, respondentul 
apreciază că în Germania au fost propuse obligații împovărătoare pentru licitația ce urmează să se 
desfășoare, ridicând numeroase controverse și atrăgând riscuri de ordin juridic. Cu toate acestea, 
obligațiile de acoperire sunt diminuate dacă un operator deține spectru exclusiv în banda de 3,4-
3,8 GHz, recunoscându-se astfel limitările de acoperire ale acestui spectru de frecvențe. 

Respondentul reiterează poziția transmisă ANCOM anterior prin care atrăgea atenția că în 
stabilirea obiectivelor de acoperire, în absența unor obiective și măsuri care să susțină 
conștientizarea de către societate a beneficiilor noii tehnologii și crearea unor cazuri concrete de 
utilizare, ANCOM ar trebui să țină seama de gradul ridicat de concurență al pieței de retail a 
serviciilor de comunicații electronice mobile. Acesta reprezintă, în opinia respondentului, un 
stimulent suficient de puternic pentru operatori în a-și extinde acoperirea 5G dacă piața o va cere. 
Respondentul afirmă că acest lucru a fost de altfel demonstrat în cazul 4G, când operatorii au 
acoperit într-un termen rezonabil teritoriul național, fără să existe obligații în acest sens impuse 
prin licențele de utilizare a spectrului.    
 Respondentul consideră că Autoritatea ar trebui să susțină și să promoveze crearea, într-un 
termen rezonabil, a condițiilor legislative favorabile dezvoltării rețelelor 5G (referindu-se în special 
la condițiile economice de utilizare a spectrului și la regimul autorizațiilor de construire). 

În concluzie, respondentul consideră că ANCOM trebuie să excludă obligațiile de 
acoperire asociate spectrului de frecvențe de peste 1 GHz, sau cel mult să impună 

                                                           
21 Irlanda a licitat acest spectru fără obligații de acoperire asociate dar cu obligații de utilizare sub forma unui 

număr minim de stații de bază implementate. 
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obligații asociate serviciului furnizat (fără legătură cu tehnologia), diminuate 
semnificativ față de cele asociate spectrului de 700 MHz. 

 
C. Un al treilea respondent își exprimă aprecierea față de modalitatea utilizată până 

acum de ANCOM în ceea ce privește stabilirea obligațiilor de acoperire – respectiv definite ca 
procent din populație și nivel minim de calitate a serviciului, indiferent de tehnologia folosită 
(technology neutral). 

În opinia respondentului, obligațiile de acoperire în populație (gospodării) pentru servicii de 
comunicații mobile de bandă largă trebuie să țină seama doar de benzile de frecvențe utilizate 
pentru acoperirea zonelor rurale, respectiv 700 MHz, 800 MHz și 900 MHz. Frecvențele înalte 
(peste 2 GHz) sunt de regulă utilizate pentru suplimentarea de capacitate de trafic, și nu pentru 
acoperire. Prin urmare, în opinia respondentului, impunerea unor obligații de acoperire în banda de 
3,4-3,8 GHz exprimată în populație/gospodării la nivel național nu este oportună. 

Respondentul își argumentează opinia astfel: 
Deși tehnologiile actuale de comunicații mobile în banda largă 3G/4G/5G pot asigura în 

anumite condiții viteze de 30/100 Mbps și contribuie la îndeplinirea obiectivelor strategice 
recomandate de UE, acestea nu pot garanta atingerea acestor viteze în orice punct din aria de 
acoperire și în orice moment de timp. Prin urmare, consideră respondentul, obligativitatea de a 
asigura astfel de viteze, în mod permanent către utilizatorii finali, este nerealistă. 

Totodată, respondentul atrage atenția asupra faptului că dezvoltarea rețelelor operatorilor 
în tehnologia 5G va fi puternic influențată de următoarele elemente: 

 costul licențelor de spectru; 
 regimul de autorizare pentru construirea elementelor de rețea; 
 gradul și viteza de adopție a digitalizării economiei din România. 
În continuare, respondentul reține că, după cum a fost identificat și în Strategia 5G la nivel 

național, regimul actual de autorizare pentru construirea elementelor de rețea constituie o 
constrângere serioasă în ceea ce privește dezvoltarea rețelelor de comunicații din România, atât în 
ceea ce privește timpul de eliberare a autorizațiilor de construire, volumul extrem de mare al 
documentelor solicitate, precum și constrângerile obiective în cazul unor zone geografice cu statut 
special fie din punct de vedere legal, fie prin alte caracteristici cum ar fi lipsa accesului la rețele de 
electricitate. 

Având în vedere cele de mai sus, respondentul își exprimă încrederea că ANCOM va evalua 
corect viitoarele obligații de acoperire în raport cu celelalte elemente de cost în sarcina operatorilor 
mobili – licențe de spectru, tariful de utilizare a spectrului, dezvoltarea rețelei 5G (noi site-uri și 
echipamente) – pentru a crea premisele atingerii obiectivelor Agendei Digitale pentru România 
2020. 

Un alt aspect important care, în opinia respondentului, ar trebui clarificat se referă la 
metodologia ANCOM de control al respectării obligațiilor de acoperire. În acest sens, având în 
vedere diferențele care pot apărea din utilizarea unor metode diferite de evaluare a gradului de 
acoperire, situație recunoscută și dezbătută la nivelul Uniunii Europene în acest moment, 
respondentul consideră necesar ca, în contextul pregătirii licitației de spectru 5G din acest an, este 
oportun să se deschidă un grup de discuții între industrie și Autoritate, în cadrul căruia să se 
stabilească atât metodologia prin care operatorii vor măsura și raporta acoperirea în localitățile 
rurale cât și metodologia prin care va fi verificată aceasta de către ANCOM, fiind stabilite criteriile 
și parametrii de natură tehnică care vor fi utilizați în evaluarea nivelului de acoperire. În opinia 
respondentului, realizarea acestei metodologii ar asigura criterii obiective și unitare de măsurare și 
evaluare a acoperirii, atât de către operatori, cât și de Autoritate. 
 

Opinia ANCOM 
 Referitor la observațiile și propunerile primite în legătură cu impunerea unor obligații de 
acoperire pentru benzile de frecvențe înalte, ANCOM consideră că în stabilirea acestor obligații, 
atât în benzile de frecvențe sub 1 GHz, cât și în benzile de frecvențe înalte, este util să fie luate în 
considerare și cele mai bune practici existente la nivel european.  
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În acest sens, sunt prezentate, cu titlu de exemplu, obligațiile de acoperire impuse de 
unele autorități de reglementare (Germania și Italia) în cadrul licitațiilor organizate pentru 
acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în diferite benzi de frecvențe.   
 
Germania (Bundesnetzagentur), 2015 

 Procedură de licitație pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în benzile de 
frecvențe de 700 MHz (2x30 MHz), 900 MHz (2x35 MHz), 1500 MHz (40 MHz) și 1800 MHz 
(2x50 MHz) 

 Obligații de acoperire: 
 Fiecare operator care a dobândit drepturi de utilizare a frecvențelor în urma licitației, 

cu excepția noilor intrați, are obligația de a asigura acoperirea populației, la nivel 
național, cu servicii de comunicații mobile de bandă largă cu o viteză de transmisie 
de minim 50 Mbit/s per sector, pentru cel puțin 98% din gospodării la 
nivelul întregii țări și pentru cel puțin 97% din gospodării în fiecare stat federal, 
în termen de trei ani de la acordarea drepturilor. 
 Impunerea obligației de acoperire cu servicii de date cu o viteză de transmisie a 
datelor de minim 50 Mbit/s per sector, pentru fiecare operator de rețea, are drept 
scop asigurarea disponibilității generale la utilizator a unor viteze de transmisie în 
downlink de cel puțin 10 Mbit/s, corelat cu procentele stabilite pentru 
acoperirea gospodăriilor.  

 În plus, pentru principalele rute de transport (autostrăzile naționale și liniile ferate 
de mare viteză) se va asigura o acoperire completă, în măsura în care este posibil 
din punct de vedere legal și practic.  

Pentru îndeplinirea obligațiilor de acoperire, operatorii pot utiliza întregul spectru de 
frecvențe pentru care dețin drepturi de utilizare.     

 

Italia (AGCOM), 2018 

 Procedură de licitație pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în benzile de 

frecvențe de 700 MHz (2x30 MHz FDD și 15 MHz SDL), 3600-3800 MHz (200 MHz TDD) și 

26 GHz (1 GHz TDD) (benzile pionier pentru 5G): 

 

Obligații de acoperire: 700 MHz FDD 

 2 obligații individuale: 

 Acoperirea populației: 

- în termen de 3 ani (4 ani pentru nou intrați) de la disponibilitatea frecvențelor 

acordate, fiecare titular trebuie să furnizeze servicii 5G (eMBB, URLLC, mMTC) 

pentru cel puțin 80% din populație, inclusiv indoor; 

- în cazul serviciilor eMBB se va asigura o viteză de date de cel puțin 30 

Mbit/s; 

- acoperirea va trebui să includă toate localitățile cu mai mult de 30 000 de 

locuitori și toate capitalele de provincii; 

- pentru acoperirea localităților este permis un acord de sharing între cel mult 2 

operatori și cu frecvențe specifice de 700 MHz. 

 Acoperirea zonelor turistice: 

- în termen de 48 de luni de la disponibilitatea frecvențelor, fiecare titular trebuie 
să furnizeze servicii 5G (eMBB, URLLC, mMTC) într-un număr de locații turistice 
(max. 2400 pentru toate licențele) de pe teritoriul național; 

- în termen de 2 ani de la acordarea licențelor, MISE va defini zonele turistice de 
acoperit, caracterizate printr-un număr semnificativ de turiști în raport cu 
locuitorii; 
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- locațiile identificate sunt împărțite în 6 liste, fiecare asociată unui singur bloc de 
2x5 MHz FDD; fiecare operator trebuie să acopere 90% din zonele din lista 
asociată blocului propriu. 

 2 obligații colective: au ca scop cooperarea între MNO pentru a acoperi zonele 
îndepărtate și principalele căi de transport, conform cerințelor cadrului de reglementare 
european; 
 

 Acoperirea populației: 
- în termen de 54 de luni de la disponibilitatea frecvențelor acordate, titularii 

trebuie să furnizeze, colectiv (în conformitate cu dreptul concurenței), servicii 5G 
(ca mai sus) pentru cel puțin 99,4% din populație; 

- acoperirea trebuie să includă cel puțin 90% din populația din fiecare din cele 
120 localități identificate ca zone “deep digital divide”; 

- roaming-ul prin punerea în comun a spectrului este permis. 

 Acoperirea căilor de transport terestre principale: 
- în termen de 42 de luni de la disponibilitatea frecvențelor acordate, titularii 

trebuie să furnizeze, colectiv (în conformitate cu dreptul concurenței), servicii 5G 
(ca mai sus, dar aici luând în considerare cerințele de mobilitate specifice) pe 
principalele rute de transport rutier și feroviar – i.e. autostrăzile și căile ferate de 
mare viteză, inclusiv nodurile conectate, cum sunt stațiile și alte noduri de trafic 
importante, precum porturile și aeroporturile; 

- cel puțin un operator trebuie să asigure acoperirea zonelor de mai sus; roaming-
ul (sau alte mijloace tehnice echivalente) cu punerea în comun a spectrului este 
permis și este obligatoriu în zonele extra urbane; 

- acoperirea trebuie să includă coridoarele identificate la nivel european  
 

Obligații de acoperire: 3,6-3,8 GHz 

1. Lista de obligații: pentru fiecare regiune, cel puțin 10% din localitățile cu mai puțin 

de 5000 de locuitori, 

 care vor fi prezentate de către fiecare titular în termen de 90 de zile de la acordare; 
 conform unei abordări complementare, numai clădirile neacoperite de planul 

strategic național pentru servicii ultra-broadband sunt parte din obligație; 
2. Obligații de servicii orientate pe cerere: fiecare titular care deține cel puțin 80 MHz 

la nivel național (în această bandă sau în general în banda 3,4-3,8 GHz) trebuie să fie 

“ready to deliver” servicii 5G (definite ca mai sus) către orice client solicitant 

(rezidențial sau de business) din zona pentru care are obligații de acoperire, 

în termen de 6 luni de la solicitare: 

 condițiile din ofertă (incluzând prețul) trebuie să fie nediscriminatorii și echivalente 
în raport cu ceilalți utilizatori și fără a impune nicio sarcină financiară suplimentară 
decurgând din locația solicitantului; 

 în cazul serviciilor eMBB, trebuie asigurată o viteză de download de cel puțin 
30 Mbit/s. 

3. „Use-it-or-lease-it”: 

 „lista liberă”: stabilirea localităților cu mai puțin de 5000 de locuitori neincluse în 
listele de obligații ale tuturor titularilor; 

 alți operatori nelicențiați în banda 3,6-3,8 GHz (sau licențiați în banda 3,4-3,6 GHz 
dar care acoperă mai puțin de 40% din populație la nivel național) pot utiliza 
frecvențele din banda 3,6-3,8 GHz neutilizate de titularii de licențe în localitățile din 
„lista liberă”, prin închirierea acestor frecvențe; 

 prețul de închiriere a frecvențelor este stabilit ca și cotă procentuală din prețul 
ofertei corespunzătoare câștigătoare; 

 operatorii care închiriază frecvențe au aceeași obligație de servicii orientate pe 
cerere ca și titularii de licențe, în localitățile selectate din „lista liberă”; 
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 titularii își pot suplimenta listele de obligații cu noi localități (dacă nu au fost deja 
selectate de operatorii care solicită închiriere).   

 
 
Germania (Bundesnetzagentur), 2019 

 licitație în benzile de 2100 MHz (2x60 MHz FDD) și 3400-3700 MHz (300 MHz TDD) 
Obligații de acoperire: 

1. Obligații de acoperire a gospodăriilor 
Titularul de licență trebuie să asigure, până la 31 decembrie 2022, acoperirea a cel 
puțin 98% din gospodăriile din fiecare stat federal cu o viteză de transmisie în 
downlink de cel puțin 100 Mbit/s per sector.  

2. Obligații de acoperire a autostrăzilor 
Titularul de licență trebuie să asigure, până la 31 decembrie 2022, acoperirea 
autostrăzilor cu o viteză de transmisie în downlink de cel puțin 100 Mbit/sector. 
O latență nu mai mare de 10 ms trebuie asigurată între terminal și stația de bază 
asociată. 

3. Obligații de acoperire a drumurilor federale 
Pentru drumurile federale cu anumite nivele de conectivitate (0 sau 1) titularul de 
licență trebuie să asigure, până la 31 decembrie 2022, acoperirea cu o viteză de 
transmisie în downlink de cel puțin 100 Mbit/s per sector. 
O latență nu mai mare de 10 ms trebuie asigurată între terminal și stația de bază 
asociată. 
Acoperirea pentru celelalte drumuri federale trebuie asigurată până la 31 decembrie 
2024. 
Titularii de licențe pot încheia acorduri de cooperare și închiriere a frecvențelor. 
Acoperirea realizată de alți titulari de licență se ia în calcul pentru îndeplinirea  acoperirii 
țintă. 

4. Obligații de acoperire a drumurilor naționale 
Pentru acoperirea drumurilor naționale, titularii de licență au obligația de asigura, până 
la 31 decembrie 2024, acoperirea cu o viteză de transmisie de cel puțin 50 Mbit/s 
sector. 
Titularii de licențe pot încheia acorduri de cooperare și închiriere a frecvențelor. 
Acoperirea realizată de alți titulari de licență se ia în calcul pentru îndeplinirea acoperirii 
țintă. 

5. Obligații de acoperire a rutelor feroviare cu mai mult de 2000 de pasageri/zi 
Pentru rutele feroviare care transportă mai mult de 2000 de pasageri/zi, titularul de 
licență trebuie să asigure, până la 31 decembrie 2022, acoperirea cu o viteză de 
transmisie în downlink de cel puțin 100 Mbit/sector, luând în considerare cooperarea cu 
operatorii feroviari. 
Titularii de licențe pot încheia acorduri de cooperare și închiriere a frecvențelor. 
Acoperirea realizată de alți titulari de licență se ia în calcul pentru îndeplinirea acoperirii 
țintă. 

6. Obligații de acoperire ale altor rute feroviare 
Pentru celelalte rute feroviare, titularul de licență trebuie să asigure, până la 31 
decembrie 2024, acoperirea cu o viteză de transmisie în downlink de cel puțin 50 Mbit/s 
per sector. 
Titularii de licențe pot încheia acorduri de cooperare și închiriere a frecvențelor. 
Acoperirea realizată de alți titulari de licențe se ia în calcul pentru îndeplinirea acoperirii 
țintă.  

7. Obligații de acoperire a “not-spot”-urilor 
Titularul de licență trebuie să pună în funcțiune, până la 31 decembrie 2022, 500 stații 
de bază cu o viteză de transmisie de cel puțin 100 Mbit/s în zonele “not-spot” 
prestabilite. 
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În fiecare stat federal, acoperirea va fi realizată în concordanță cu cota procentuală a 
teritoriului federal.  
Titularii de licențe pot încheia acorduri de cooperare și închiriere a frecvențelor. 

8. Obligații de acoperire cu stații de bază 5G 
Titularul de licență în banda de 3,6 GHz trebuie să pună în funcțiune, până la 31 
decembrie 2022, 1000 de stații de bază care să fie utilizate pentru aplicații 5G. 
În fiecare stat federal, acoperirea va fi realizată în concordanță cu cota procentuală a 
teritoriului federal din teritoriul național. 

9. Obligații de acoperire pentru nou intrați 
Un nou intrat trebuie să asigure acoperirea a cel puțin 25% din gospodării, până la 31 
decembrie 2023, și a cel puțin 50% din gospodării până la 31 decembrie 2025. 
Dacă un nou intrat dobândește spectru doar în banda de 3,6 GHz, acoperirea a 25% 
din gospodării trebuie asigurată până la 31 decembrie 2025. 
Dacă un nou intrat dobândește spectru în banda de 3,6 GHz, acesta trebuie să pună în 
funcțiune 1000 de stații de bază care să fie utilizate pentru aplicații 5G, până la 31 
decembrie 2022. 
În fiecare stat federal, acoperirea va fi realizată în concordanță cu cota procentuală a 
teritoriului federal din teritoriul național. 

 
Din cele de mai sus reiese cu claritate că alte autorități au considerat oportună impunerea 

unor obligații de acoperire inclusiv în benzile de frecvențe înalte, respectiv în banda 3400-3800 
MHz.  

Spre exemplu, în recunoașterea proprietăților fizice ale benzilor de frecvențe înalte și a 
performanțelor tehnice pe care aceste benzi le permit, Bundesnetzagentur a considerat necesar să 
impună obligații suplimentare operatorilor care dețin spectru în banda de 3,6 GHz, în scopul 
promovării dezvoltării 5G. Astfel, un operator care deține spectru în banda de 3,6 GHz are obligația 
de a pune în funcțiune 1000 de stații de bază pentru a fi utilizate de către aplicații 5G, până la 31 
decembrie 2022. Inclusiv noii intrați pe piață au obligații de acoperire în banda de 3,6 GHz, 
respectiv acoperirea a cel puțin 25% din gospodării până la finalul anului 2025, dacă dețin 
spectru numai în banda de 3,6 GHz, și punerea în funcțiune a 1000 de stații de bază 5G până la 
31 decembrie 2022. 

Obiectivul Germaniei este de a promova dezvoltarea rețelelor de comunicații de mare viteză 
în banda de 3,6 GHz – bandă pionier pentru 5G – cu scopul de a accelera implementarea 5G. Cu 
toate că spectrul a fost acordat pe principiul neutralității tehnologice și a serviciilor, utilizarea benzii 
de 3,6 GHz pentru 5G trebuie demarată într-o etapă timpurie. În consecință, titularilor de drepturi 
de utilizare a frecvențelor în această bandă nu li se impune utilizarea tehnologiei 5G NR, în schimb 
li se impune instalarea unui număr de stații de bază care satisfac cerințele 5G. Astfel, vor fi posibile 
noi aplicații, care necesită, spre exemplu, viteze de transmisie a datelor foarte mari, latențe foarte 
mici sau infrastructuri specifice.    

În ceea ce privește afirmația unui respondent că obligațiile de acoperire impuse în 
Germania ar fi împovărătoare, ridicând numeroase controverse și atrăgând riscuri de ordin juridic, 
ANCOM constată că, la licitația în curs de desfășurare în Germania pentru acordarea de drepturi de 
utilizare în benzile de 2,1 GHz și 3,6 GHz, există o competiție acerbă pentru dobândirea drepturilor 
de utilizare în aceste benzi, ajungându-se la prețuri semnificative oferite în cadrul licitației, care 
însumează în acest moment peste 6 mld. euro, cu toate că obligațiile de acoperire impuse sunt 
consistente.  

Așadar, în considerarea obiectivelor strategice de acoperire și conectivitate la nivel 
european, precum și a celor stabilite la nivel național, alte autorități de reglementare au impus 
obligații de acoperire asociate atât drepturilor de utilizare a spectrului  sub 1 GHz cât și spectrului 
peste 1 GHz, inclusiv obligații specifice pentru implementarea rețelelor 5G.  

Referitor la afirmația unui respondent ce susține că la licitația de spectru din 2012 nu au 
fost impuse, în licențele de utilizare a frecvențelor radio, obligații de acoperire asociate spectrului 
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peste 1 GHz, Autoritatea reamintește respondentului că aceste obligații de acoperire22 minimale cu 
servicii de comunicații de bandă largă, au fost stabilite atât pentru titularii de drepturi de utilizare a 
frecvențelor sub 1 GHz, cât și pentru titularii de drepturi de utilizare a frecvențelor peste 1 GHz. 
Așadar, la licitația din 2012, ANCOM a impus obligații de acoperire minimale superioare celor din 
licențele 3G, respectiv acoperirea cu servicii cu o viteză de transmisie în downlink de cel puțin 2 
Mbps pentru un anumit procent din populație, până la anumite termene, obligație considerată la 
data acordării licențelor ca fiind realizabilă prin intermediul tehnologiei 4G/LTE.  

Având în vedere scopul alocării resursei ce face parte din proprietatea publică a statului, 
ANCOM, în calitate de administrator, consideră că obligațiile de acoperire au rolul de a promova 
utilizarea eficientă a spectrului și de a stimula dezvoltarea serviciilor de comunicații mobile de 
bandă largă la nivel național, pentru a se asigura că atât consumatorii din zonele urbane cât și cei 
din zonele rurale vor putea beneficia de disponibilitatea acestor servicii. Autoritatea consideră că 
obligațiile de acoperire trebuie stabilite astfel încât să răspundă principiilor necesității, adecvării și 
proporționalității în raport cu obiectivele strategice asumate și al rezonabilității economice. 

În stabilirea viitoarelor obligații de acoperire, ANCOM va lua în calcul toate elementele de 
cost în sarcina operatorilor mobili – taxa de licență, tariful de utilizare a spectrului, costurile pentru 
dezvoltarea rețelei 5G – noi site-uri și echipamente – pentru a crea premisele atingerii obiectivelor 
strategice de acoperire cu servicii de comunicații de bandă largă la nivel național și de 
implementare eficientă a rețelelor 5G. 

 
Subiectul obligațiilor de acoperire aferente drepturilor de utilizare ce vor fi acordate în 

banda 3,4-3,8 GHz a fost abordat de trei respondenți (în secțiunile A, B și C din cadrul acestui 
capitol al documentului de sinteză a observațiilor). Comentariile exprimate de aceștia sunt, în linii 
mari, convergente, motiv pentru care Autoritatea simte nevoia să-i asigure că oportunitatea 
introducerii și modalitatea de stabilire a obligațiilor de acoperire în banda 3,4-3,8 GHz, cu toate 
implicațiile sale, este una dintre problemele care se află în centrul preocupărilor sale. De 
asemenea, ANCOM apreciază că toți respondenții interesați de acest subiect au recunoscut, într-un 
fel sau altul, necesitatea existenței unor pârghii prin care Autoritatea să se asigure că spectrul 
radio în această bandă este utilizat efectiv și eficient. 

Pe de altă parte, ANCOM a acumulat deja o experiență semnificativă cu privire la 
gestionarea benzii de frecvențe 3400-3800 MHz și la caracteristicile sale specifice, având în vedere 
că sisteme de radiocomunicații de tip punct-multipunct – pentru acces pe suport radio (de tip FWA 
și ulterior NWA și BWA) direct la utilizator – au funcționat în România începând cu anul 2001 în 
subbanda inferioară, 3400-3600 MHz, și începând cu anul 2009 în subbanda superioară, 3600-
3800 MHz. 

În prezent, în baza informațiilor strânse de-a lungul timpului, ANCOM încă se află în 
procesul decizional cu privire la metodele cele mai potrivite de satisfacere a acestei cerințe de 
utilizare efectivă și eficientă spectrului radio. Totodată, Autoritatea are în vedere și bunele practici 
la nivel european în conexiune cu acest subiect dar, în același timp, este nevoită să țină cont și de 
contextul social-economic și administrativ specific țării noastre. 

Pe de altă parte, la data redactării prezentului document, Autoritatea înclină, într-adevăr, 
spre introducerea unor obligații de dezvoltare. Acestea ar urma să fie diferite în funcție de 
asocierea lor la unul din cele două tipuri de drepturi de utilizare (pe termen scurt și pe termen 
lung) și, din motive de proporționalitate și nediscriminare, ar trebui să țină cont și de prevederile 
pe această temă incluse în licențele în vigoare la acest moment în banda 3400-3800 MHz. 

Astfel, în cazul drepturilor de utilizare pe termen scurt, ANCOM este de opinia că obligațiile 
de dezvoltare ale unui operator, care va achiziționa pentru prima oară drepturi de utilizare în 
banda 3400-3600 MHz, ar trebui să fie similare cu acelea înscrise deja în licențele operatorilor care 
utilizează în prezent banda 3,4-3,6 GHz. Pe de altă parte însă, în cazul drepturilor de utilizare pe 
termen lung, obligațiile de dezvoltare ar trebui să fie mai consistente decât cele înscrise în prezent 

                                                           
22 A se parcurge informaţiile relevante din cadrul secțiunii 3.3.1 – „Obligații de acoperire” din Caietul de 
sarcini aplicabil procedurii de selecție din 2012 (pagina 28 și următoarele), document disponibil la 

http://www.ancom.org.ro/uploads/links_files/Caiet_de_sarcini_procedura_multibanda_800_900_1800_2600_

02_07_2012.pdf.  

http://www.ancom.org.ro/uploads/links_files/Caiet_de_sarcini_procedura_multibanda_800_900_1800_2600_02_07_2012.pdf
http://www.ancom.org.ro/uploads/links_files/Caiet_de_sarcini_procedura_multibanda_800_900_1800_2600_02_07_2012.pdf
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în licențele în vigoare în banda 3400-3800 MHz, pentru toți operatorii care vor utiliza pe termen 
lung banda 3,4-3,8 GHz. 

Prin urmare, Autoritatea reține observațiile formulate de respondenți dar precizează că o 
decizie finală nu a fost luată încă în acest sens, ANCOM urmând a furniza toate detaliile pe acest 
subiect în cuprinsul caietului de sarcini pentru viitoarea procedură de selecție. 

Pe de altă parte, ANCOM aduce la cunoștința respondenților că verificarea îndeplinirii 
obligațiilor de acoperire reprezintă un atribut legal al Autorității Naționale pentru Administrare și 
Reglementare în Comunicații și, prin urmare, obligatoriu, autoritatea de reglementare aplicând cele 
mai bune practici ori norme tehnice existente la nivel european ori internațional. În aceste condiții, 
având în vedere și unul din obiectivele ANCOM – aplicarea principiilor obiectivităţii, transparenţei, 
nediscriminării şi proporţionalităţii în activitatea de reglementare –, precum și experiența licitației 
din 2012, Autoritatea va stabili, în cadrul documentației ce urmează a fi parte a procedurii de 
selecție, și unele prevederi ori principii care să arate modul de verificare a obligațiilor din licențele 
ce urmează a fi acordate. În acest fel, titularii drepturilor de utilizare vor avea cunoștință de 
măsurile întreprinse în cadrul Autorității atunci când sunt verificate obligațiile impuse. 

 
D. Un al patrulea respondent consideră că la stabilirea obligațiilor de acoperire pentru 

implementarea tehnologiilor 5G, trebuie avută în vedere asigurarea unui nivel rezonabil și echilibrat 
între contravaloarea taxelor de licență și obligațiile privind condițiile de acoperire stabilite prin 
licențele ce urmează a fi acordate. Respondentul apreciază că, în condițiile în care nivelul acestor 
taxe va fi ridicat, operatorii se vor vedea în situația de a nu avea la dispoziție resursele necesare 
pentru dezvoltarea rețelelor și îndeplinirea condițiilor de acoperire, scopul imediat al tehnologiei 5G 
fiind astfel periclitat, o ponderare între nivelul taxelor și exigența condițiilor de acoperire fiind o 
premisă necesară pentru atingerea politicilor publice în domeniul dezvoltării tehnologiei 5G.  
 

Opinia ANCOM 
Referitor la costurile obligațiilor de acoperire și impactul asupra performanțelor 

rețelelor, este de luat în considerare că, în economia rețelelor mobile, realizarea acoperirii 
stimulează ori conduce spre o performanță superioară a rețelelor, antrenând astfel cererea de 
servicii. În acest fel este stimulată materializarea economiilor de scară, gamă și densitate tipice 
rețelelor mobile de comunicații electronice. Mai mult, migrarea traficului către o generație 
tehnologică superioară mărește semnificativ performanțele rețelelor, atât pe cele economice cât și 
pe cele tehnice.  

ANCOM consideră că performanța potențială a rețelelor ar putea fi afectată numai în 
prezența unor obiective (obligații) de acoperire care excedează semnificativ planurile investiționale 
proprii ale operatorilor, fiind vădit disproporționate în raport cu resursele de spectru oferite, cu 
termenele de realizare sau cu cererea potențială.  

V. Cerințe pentru furnizarea serviciilor de comunicații pentru situații de urgență 

 
În cadrul consultării publice au fost primite observații din partea unor respondenți cu privire 

la cerințele tehnice minime propuse a fi introduse în viitoarele licențe de utilizare a frecvențelor 
radio destinate tehnologiei 5G, pentru furnizarea serviciilor de comunicații pentru situații de 
urgență.  

Mai jos sunt redate răspunsurile primite în legătură cu acest subiect: 

Respondent 1: 

Obligaţii privind furnizarea serviciilor de urgenţă 

Unul dintre respondenți arată că datorită secţiunii 10.2 din documentul de poziție, unde 
ANCOM detaliază obligaţiile referitoare la serviciile de urgenţă de tip PPDR23, apar foarte multe 

                                                           
23 Public Protection and Disaster Relief. 
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îngrijorări datorită costurilor incrementale substanţiale necesare implementării acestor tipuri de 
servicii. În continuare, respondentul a prezentat punctele critice ale acestei abordări: 

 Aplicarea obligaţiilor privind serviciile PPDR tuturor licenţelor acordate în urma 
licitaţiei – dacă toate licențele au cerințe PPDR atașate, atunci toți operatorii vor fi obligați 
să investească în rețele astfel încât să îndeplinească capacitățile și flexibilitatea necesare 
unei rețele concepute pentru PPDR. Aceasta ar fi o duplicare nenecesară și oneroasă a 
reţelelor, putând avea ca efect descurajarea operatorilor de a achiziţiona spectru. 

 Lipsa unui mecanism de compensare sau  a unui proces de licitare publică – așa 
cum detaliem mai jos, fie un furnizor de servicii este selectat prin licitație publică, fie un 
mecanism de compensare este inclus în obligațiile PPDR. Fără alocarea unor compensaţii, 
costurile incrementale substanţiale asociate implementării serviciilor PPDR ar reduce 
interesul operatorilor pentru spectru.  

 Strategia vizează o soluţie hibridă pentru serviciile PPDR prin utilizarea atât a 
reţelelor comerciale cât și a spectrului dedicat. În contextul în care autorităţile de 
reglementare care au planificat dezvoltarea serviciilor PPDR viitoare au ales fie o soluţie 
dedicată fie o soluţie de partajare a reţelelor PPDR, propunerea de utilizare a ambelor 
soluţii este excesivă. 
Ulterior, respondentul a prezentat câteva abordări pentru implementarea serviciilor PPDR  

la nivel internațional: 
„Istoric, reţelele PPDR s-au limitat la oferirea de servicii de bandă îngustă utilizând 

tehnologii precum TETRA sau TETRAPOL. Aceste rețele au fost suficiente pentru voce și cantități 
mici de date. Cu toate acestea, există o cerere tot mai mare pentru ca rețelele de urgență să 
permită noi capabilităţi precum video, imagini de înaltă rezoluție, audio de înaltă calitate și cantități 
mai mari de date. Prin urmare, viitoarea generație de rețele PPDR în bandă largă (BB-PPDR) va 
trebui să se bazeze pe tehnologia LTE (4G), și probabil într-o fază ulterioară pe tehnologii precum 
5G24, 25. Aceste noi cerinţe au determinat autoritățile de reglementare să analizeze cea mai bună 
metodă prin care să ofere servicii BB-PPDR în viitor. 

Este important să subliniem faptul că dezvoltarea BB-PPDR este în stadiu incipient. În timp 
ce unele autorităţi au pus în dezbatere publică propunerile de implementare, puţine au stabilit 
planuri concrete. 

Cu toate acestea, autoritățile de reglementare aleg în general una dintre cele două soluții 
posibile pentru a furniza BB-PPDR: fie prin utilizarea unui spectru dedicat special pentru BB-PPDR 
(se face referire la aceasta ca soluție "dedicată"), fie prin furnizarea acestor servicii prin 
intermediul reţelelor comerciale (se face referire la aceasta ca la soluția "comună"). Deși este 
posibil să se adopte o combinație a acestor abordări, conform propunerii ANCOM26, o astfel de 
abordare este neobișnuită și, în opinia noastră, excesivă. 

Multe țări au propus utilizarea spectrului dedicat pentru a furniza servicii BB-PPDR, spre 
exemplu: Australia, India, Malaezia, Belgia și Franța. În astfel de cazuri, fie se va organiza un 
proces de licitație publică pentru a desemna un furnizor de servicii, fie spectrul va fi atribuit direct 
furnizorului de servicii de urgență existent în acea țară. În ambele cazuri, eventualul furnizor de 
servicii va fi pe deplin conștient de costurile aferente și va fi compensat pentru acestea, cerințele 
nefiind impuse ca obligații pentru operatorii de telefonie mobilă existenți. 

În cadrul regiunii ITU 1 (Europa și Africa), unul dintre acordurile de frecvențe armonizate 
aprobate de ITU pentru BB-PPDR include 10 MHz de spectru în partea de jos a benzii 68. Franța a 
luat deja decizia de a rezerva acest spectru de 10 MHz pentru BB-PPDR, în plus față de cei 5 MHz 
din spațiul duplex central din banda de 700 MHz. Cu toate acestea, niciun furnizor de servicii nu a 
fost încă desemnat27,28. România29 ia în considerare și această abordare. 

                                                           
24 DETECON Consulting, ‘LTE for Public Safety, Cost efficient upgrade from narrowband to broadband – is it 

possible?’, September 2018. 
25 PPDR-TC, ‘The Strategic Roadmap for Next Generation (Broadband) PPDR Communication Systems’, 

October 2016. 
26 ANCOM (Romania), ‘Strategia 5G pentru Romania’, November 2018. 
27 Legifrance, ‘Avis n° 2017-1438 du 30 novembre 2017 sur un projet d'arrêté relatif au tableau national de 

répartition des bandes de fréquences’, 30 November 2017. 
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După cum am menționat mai sus, o rețea BB-PPDR nu necesită neapărat spectru dedicat. O 
alternativă este ca serviciile BB-PPDR să fie furnizate de operatorii comerciali de telefonie mobilă      
(rețea comercială comună / PPDR). Există mai multe țări care propun adoptarea acestei abordări, 
inclusiv Marea Britanie și Belgia. 

În 2014, UK Home Office (Ministerul de Interne din Regatul Unit) a publicat licitații pentru 
livrarea unui nou program de servicii de comunicații mobile de urgență (ESMCP).  

Acesta a inclus un contract de servicii mobile, al cărui câștigător ar trebui să îndeplinească 
toate obligațiile folosind orice spectru deținut deja. Acest contract a fost atribuit EE în decembrie 
201530. În schimbul unei investiții guvernamentale estimate la 1 miliard GBP, EE s-a angajat să 
dezvolte o nouă rețea de bază dedicată serviciilor de urgență, construind 500 de noi site-uri, și să 
mărească acoperirea utilizând spectrul de 800 MHz etc. Această rețea BB-PPDR urmează să fie 
finalizată31. 

Autoritatea de reglementare belgiană, BIPT, a propus să permită operatorului de servicii de 
urgență, ASTRID, accesul la rețelele existente ale OMS prin roaming național. Cu toate acestea, 
operatorii vor fi compensați pentru eventualele costuri suplimentare asociate cu furnizarea de 
servicii de nivel PPDR pentru ASTRID32.” 

 Pe de altă parte, același respondent mai reține că: 

 Planurile actuale pentru rețelele BB-PPDR sunt bazate în general fie pe o soluţie ce 
utilizează spectru dedicat (de exemplu, Franța, banda 68), fie pe o soluţie de 
partajare a reţelelor utilizând spectrul operatorilor comerciali de telefonie mobilă (de 
exemplu, Marea Britanie). Prin urmare, propunerea de a rezerva spectrul 
dedicat BB-PPDR (adică a benzii 68) și în același timp de a impune 
obligații operatorilor comerciali este neobișnuită și excesivă. 

 Atunci când obligațiile BB-PPDR sunt aplicate operatorilor comerciali de telefonie 
mobilă, aceștia sunt compensați pentru costurile suplimentare asociate 
implementării. Compensaţiile se alocă fie direct operatorului desemnat printr-un 
proces de licitaţie publică (de exemplu, în Marea Britanie), fie prin includerea unui 
mecanism de compensare asociat obligaţiilor PPDR  (de exemplu, în Belgia). Dacă 
nu există o astfel de compensație, spectrul se poate dovedi extrem de 
neatractiv în fața costurilor incrementale nete mari asociate cu 
implementarea cerințelor unei rețele BB-PPDR (acoperirea și rezilienţa 
suplimentară faţă de cea necesară unei rețele mobile comerciale). 

În concluzie, în opinia respondentului, includerea obligațiilor PPDR în licenţele de utilizare a 
frecvențelor radio poate genera costuri suplimentare substanțiale pentru titularul licenței. Aceste 
obligaţii suplimentare asociate spectrului în combinaţie cu prețurile de rezervă extrem de ridicate și 
cu tariful anual substanţial pot crește riscul ca spectrul să rămână nevândut. 

Respondentul aduce în atenția ANCOM și unele discuții ce au fost purtate în cadrul unui 
grup de lucru, reunit în data de 10 octombrie 2018, în care s-au discutat obligaţiile de transmitere 
în mod gratuit a informaţiilor de localizare către 112. Cu această ocazie, respondentul se declară 
surprins că Autoritatea a luat decizia de a include aceste obligaţii în licenţele ce urmează a fi 
acordate în cadrul unei proceduri comerciale de achiziţie. Ulterior, respondentul arată că ANCOM, 
susținută de operatori prin adresa AOMR33 nr. 27011118/01.11.2018, a menționat că pentru 
implementarea acestui serviciu (n.n. a numărului unic pentru mesajele asociate apelurilor de 
urgenţă în reţelele publice de telefonie mobilă - 113) este necesară stabilirea unui cadru mai 

                                                                                                                                                                                                 
28 This along with another 6 MHz in the range 733-736MHz & 788-791MHz (which lies within the APT 700 

MHz band plan but outside the EU 700 MHz FDD band). 
29 ANCOM (Romania), ‘Foaia de parcurs naţională privind alocarea și utilizarea viitoare a benzii de frecvenţe 

470-790 MHz’, 11 July 2018. 
30 UK Home Office & The Rt Hon Sir Mike Penning MP, ‘Final contracts for new emergency services network 
are signed’, 9 December 2015. 
31 UK Home Office, ‘Emergency Services Network: overview’, 30 November 2018. 
32 King Philippe of Belgium, ‘Royal Decree concerning access radio frequency in the 700 MHz band’, 24 July 

2018. 
33 Asociația Operatorilor Mobili din România.  
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amplu, care să includă atât obligaţiile părţilor implicate, nu doar cele ce revin operatorilor, cât și 
măsuri care să faciliteze implementarea și să protejeze reţelele în cazul abuzurilor.  

Același respondent susține că serviciul RO-Alert funcţionează în baza unui Protocol care 
stabilește atât obligaţiile tuturor părţilor implicate în furnizarea serviciului, cât și detaliile tehnice 
necesare funcţionării acestuia. Protocolul a fost agreat de ANCOM, STS, operatori și IGSU/DSU, ca 
soluţie temporară, până la actualizarea legislaţiei. Astfel, conform art. 3, Protocolul „este valabil 
până la intrarea în vigoare a deciziei normative a ANCOM ce stabilește condiţiile 
tehnice și economice privind dezvoltarea ulterioară a Sistemului RO-ALERT, dar nu mai 
mult de 6 luni de la semnarea lui.” În concluzie, susține respondentul, în urma analizei 
realizate de Autoritate privind modalitatea de implementare, s-a stabilit că este necesară 
completarea legislaţiei secundare, astfel încât aceasta să includă obligațiile clare ale părţilor 
implicate. Cu toate acestea, în opinia respondentului, Autoritatea a luat decizia de a include 
obligaţii cu privire la un serviciu de urgență într-o licitaţie comercială, care va transfera obligaţii 
doar către operatorii care vor achiziţiona spectru în cadrul procedurii. 

Respondentul reamintește că operatorii au susţinut cu bună-credinţă proiectul menționat la 
alineatul anterior, investind resurse pentru implementarea, testarea, lansarea și menţinerea 
acestuia și au solicitat în repetate rânduri ca autorităţile să reglementeze întreg ecosistemul – 
inclusiv partea de furnizare terminale (producători, retaileri). În opinia respondentului, fără o 
reglementare clară, aplicabilă unitar tuturor actorilor implicaţi, acest serviciu nu va putea fi furnizat 
în mod eficient către populaţie.  

În concluzie, susține respondentul includerea cerinţelor referitoare la furnizarea serviciilor 
de comunicaţii pentru situaţii de urgenţă în licenţele de utilizare a frecvenţelor radio duce la 
impunerea obligaţiei de implementare a acestor servicii doar în sarcina operatorilor care participă și 
achiziționează spectru în licitaţia ce va fi organizată de ANCOM în 2019. 

Ţinând cont de toate argumentele prezentate mai sus, respondentul solicită 
ANCOM să excludă obligaţiile privind furnizarea serviciilor de urgenţă 112 și RO-Alert 
din licenţele de utilizare a frecvenţelor radio și să promoveze modificarea cadrului 
legislativ primar și secundar, care reglementează aceste servicii. Respondentul 
consideră că solicitarea sa reprezintă singurul mod prin care se poate crea un cadru 
uniform și nediscriminatoriu, care să impună obligaţii tuturor părţilor implicate 
(operatori, integrator, autorități etc.) în vederea furnizării cât mai eficiente către 
populaţie a acestor servicii de siguranţă publică.” 
 

Respondent 2:  

Cerințe pentru furnizarea serviciilor de comunicații pentru situații de urgență 

Unul dintre respondenți arată că în contextul cerințelor tehnice ce trebuie îndeplinite în 
raport cu integratorul desemnat de comuncații și servicii PPDR, sintagma „în benzile de frecvențe 
destinate serviciilor în tehnologie 5G” este lipsită de sens atât timp cât spectrul este atribuit în 
condiții de neutralitate a tehnologiilor și serviciilor dat fiind faptul că, în fapt, nu există frecvențe 
5G.  

În viitor, susține respondentul, la același moment temporal, toate benzile vor putea fi 
utilizate pentru implementarea tehnologiei 5G, iar utilizarea uneia sau a alteia dintre benzile de 
frecvențe, respectiv tehnologia utilizată va depinde de strategia fiecărui operator. Ca urmare, 
sintagma evidențiată anterior trebuie modificată, cu luarea în considerare a celor de mai sus. În 
orice caz, susține același respondent, serviciile PPDR par să fie fezabile doar în benzile de 
frecvențe joase având în vedere alocarea expresă de frecvențe pentru PPDR.  

În altă ordine de idei, respondentul consideră că, având în vedere cerințele impuse în 
sarcina deținătorilor de licență în raport cu integratorul desemnat de comunicații și servicii PPDR, 
se impune determinarea unui mecanism adecvat de stabilire a tarifelor aplicabile precum și 
implementarea unor niveluri specifice de calitate pentru servicii și aplicații. În plus, susține același 
respondent, operatorilor trebuie să li se compenseze toate costurile ocazionate de îndeplinirea 
cerințelor PPDR. În caz contrar, pentru implementarea propriei rețele, cu toate capabilitățile avute 
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în vedere, autoritățile ar trebui să utilizeze benzile de frecvențe alocate în mod expres pentru 
servicii PPDR. 

În opinia respondentului, utilizarea fără plată a serviciilor oferite prin infrastructura unui 
operator nu este echitabilă, în special atunci când trebuie implementate și oferite capabilități 
suplimentare. Operatorul susține că este deschis în a discuta implementarea de servicii PPDR pe 
amprenta de rețea existentă și viitoare, însă obligații în acest sens ar trebui stabilite doar atunci 
când condițiile tehnice și comerciale sunt clarificate și agreate de comun acord între părțile 
interesate (operatori, ANCOM, autorități). În caz contrar, acestea ar trebui să fie eliminate urmând 
să fie negociate și agreate contractual ulterior licitației. 

În ceea ce privește sistemul RO-ALERT, respondentul consideră că se impune oferirea de 
detalii în contextul implementării rețelelor 5G. În plus, ar trebui oferite detalii privind benzile de 
frecvențe în care trebuie implementat sistemul, în special în ceea ce privește benzile de frecvențe 
înalte. 

 
Respondent 3: 

Cerințe pentru furnizarea serviciilor de comunicații pentru situații de urgență 

Unul dintre respondenți susține că în documentul de poziție al ANCOM sunt propuse o serie 
de obligații cu privire la implementarea unor soluții de prioritizare a diferitelor servicii de 
comunicații electronice, inclusiv pentru serviciile de urgență. 

În opinia aceluiași respondent, dezvoltarea mecanismelor de prioritizare, preempțiune și 
configurare a parametrilor de calitate ale diverselor tipuri de servicii este posibilă în cadrul 
tehnologiilor 5G. Cu toate acestea, susține respondentul, stabilirea și implementarea unor astfel de 
mecanisme necesită în primul rând un dialog cu industria. Aceste specificități, pe lângă caracterul 
lor complex, antrenează alocarea de importante resurse financiare, fiind necesară calibrarea 
acestora cu nivelul taxelor de licență și existența unui mecanism public de finanțare, pentru a 
putea asigura implementarea cu succes a tehnologiilor 5G în România. 

 
Opinia ANCOM 
Pentru început, Autoritatea face cunoscut respondenților că obligațiile legate de accesul la 

numărul unic 11234, respectiv la numărul unic 11335 sunt normate prin Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr. 34/2008 privind organizarea şi funcţionarea Sistemului naţional unic pentru apeluri 
de urgenţă, aprobată cu modificări şi completări, prin Legea nr.160/2008, cu modificările și 
completările ulterioare, și Decizia Președintelui Autorității Naționale pentru Administrare și 
Reglementare în Comunicații nr. 1023/2008 privind realizarea comunicaţiilor către Sistemul 
naţional unic pentru apeluri de urgenţă, cu modificările și completările ulterioare, scopul reținerii 
unor elemente în cadrul documentului de poziție ori în documentația ce urmează a fi redactată 
pentru procedura de selecție fiind și unul de informare a sarcinilor ce decurg din legislația 
aplicabilă. 

O abordare similară36, pentru facilitarea accesului la numărul unic 112, a fost adoptată și în 
cadrul procedurii de selecție organizată în cursul anului 2012.  
  

În ce privește conectarea cu sistemul RO-Alert, ANCOM aduce la cunoștința respondenților 
că în prezent se află în consultare inter-instituțională un proiect37 de act normativ care stabilește o 
serie de reguli ce privesc accesul la sistemul RO-Alert, iar până la data intrării în vigoare a actului 
normativ sunt aplicabile prevederile protocolului38 amintit de respondent. De asemenea, reamintim 

                                                           
34 Numărul unic pentru apelurile de urgenţă în reţelele publice de telefonie – 112. 
35 Numărul unic pentru mesajele asociate apelurilor de urgenţă în reţelele publice de telefonie mobilă - 113. 
36 A se vedea primul paragraf al secțiunii 3.3.3.1. – „Obligaţii privind roaming-ul naţional” din Caietul de 
sarcini aplicabil procedurii de selecție din 2012. 
37 Proiectul de Ordonanță de urgență a Guvernului privind operarea Sistemului de avertizare a populației în 
situații de urgență „RO-ALERT”. 
38 Protocol de colaborare pentru distribuirea către populație a mesajelor de Cell Broadcast transmise prin 

intermediul Sistemului de avertizare a populației în situații de urgență RO-ALERT. 
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persoanelor interesate că documentul anterior amintit se află în curs de extindere, perioada avută 
în vedere de părțile semnatare fiind de șase luni, până în data de 4 noiembrie 2019. 
 Prin urmare, se poate sesiza că subiectele tratate în paragrafele anterioare se află în 
atenția cuvenită a autorităților, iar, în plus, legislația ce va trata accesul la sistemul RO-Alert este în 
curs de adoptare. Acest lucru arată că o serie de etape se află în curs, motiv pentru care cel puțin 
o parte a îngrijorărilor respondenților sunt clarificate. 
  

Având în vedere răspunsurile primite în ceea ce privește comunicațiile radio PPDR, ANCOM 
reamintește tuturor părților interesate – furnizori de rețele și servicii de comunicații electronice ori 
beneficiari ai comunicațiilor radio PPDR – că potrivit legislației39 în vigoare, licența de utilizare a 
frecvențelor radio stabileşte condiţiile în care titularul acesteia poate exercita dreptul dobândit. În 
continuare, textul legii stabilește că aceste condiții trebuie să fie obiectiv justificate în raport cu 
tipul de reţea sau de serviciu în cauză, nediscriminatorii, proporţionale şi transparente, ele putând 
viza numai cerințele din lege menționate în cadrul art. 24 alin. (2) din Ordonanța de urgență a 
Guvernului nr. 111/2011. 

ANCOM mai constată că cel puțin până în prezent nu există o similitudine în abordarea 
existentă pentru accesul la 112, 113 și/sau sistemul RO-Alert, cazuri unde există legislație 
națională adecvată ori se află în curs de finalizare, și comunicațiile radio PPDR pentru care nu 
există stabilită vreo obligație concretă la nivelul legii și nici nu este adoptată o decizie națională cu 
privire la modelul de implementare a rețelelor PPDR (ex: infrastructură de rețea dedicată, 
infrastructură de rețea publică de comunicații electronice sau soluție hibridă cu infrastructură de 
rețea parțial dedicată și parțial de rețea publică de comunicații electronice). 

În aceste condiții, Autoritatea consideră că, în cazul în care comunicațiile radio PPDR sunt 
furnizate pe baze contractuale, relație stabilită între furnizor/furnizori și beneficiar/beneficiarii 
serviciilor, devin incidente o serie de cerințe tehnice specifice care conduc la asigurarea unei 
calități adecvate a serviciului furnizat. Cu alte cuvinte, documentaţia aferentă procedurii de selecţie 
nu va conţine un set de reguli care trebuie asumate în cadrul selecției propriu-zise, însă, atunci 
când serviciile PPDR sunt furnizate, de către furnizorii publici de rețele și servicii de comunicații 
electronice, pe baze contractuale (părțile au căzut de comun acord asupra obiectivelor lor), devin 
aplicabile o serie de obligații tehnice specifice care conduc la asigurarea unei calități adecvate a 
serviciului furnizat. 

Drept urmare, pentru furnizarea de servicii PPDR, atunci când au convenit contractual acest 
lucru, titularul/titularii drepturilor vor urmări și îndeplinirea unor cerințe tehnice, în raport cu 
integratorul desemnat de comunicații și servicii PPDR, care au fost enunțate de principiu în 
documentul de poziție al ANCOM. 

VI. Condiții tehnice de utilizare a frecvențelor  

A. Condiții tehnice de utilizare a frecvențelor în banda de 700 MHz  

Un respondent face referire la Acordul tehnic în vigoare încheiat între administrațiile de 
telecomunicații ale României și ale Ucrainei40, afirmând că acesta va împiedica în mod efectiv 
utilizarea benzii de 700 MHz într-o zonă vastă a României. În acest context, respondentul 
apreciază că utilizarea eficientă a acestei benzi este supusă unui risc major și consideră oportună 
amânarea punerii la dispoziție a spectrului până la momentul când spectrul va putea fi utilizat în 
întregime fără restricții. 

 
 
 

                                                           
39 A se vedea art. 24 alin. (2) din Ordonanța de urgenţă a Guvernului nr. 111/2011.   
40 Acord tehnic între administrațiile de telecomunicații ale României și ale Ucrainei privind coordonare 
asignărilor de frecvențe DVB-T în banda 470-790 MHz și criteriile tehnice pentru coordonarea serviciului de 

radiodifuziune din Ucraina în banda de frecvențe 790-862 MHz cu serviciul mobil terestru din România, 

încheiat la Geneva în februarie 2012. 
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Opinia ANCOM 
Față de observația primită, ANCOM face precizarea că, așa cum s-a arătat în cuprinsul 

documentului de poziție, negocierile cu Ucraina privind noul plan de televiziune digitală terestră în 
banda 470-694 MHz sunt în etapa finală. Părțile au identificat soluții pentru înlocuirea canalelor de 
televiziune digitală utilizate de stațiile de televiziune digitală ale Ucrainei în banda de 700 MHz cu 
alte canale din banda 470-694 MHz, soluții ce urmează a fi implementate într-un acord bilateral. 
 

B. Condiții tehnice de utilizare a frecvențelor în banda de 1500 MHz  
 

Un respondent consideră că, pentru prevenirea fragmentării pieței, este necesară 
punerea la dispoziție a întregii benzi L (1427-1518 MHz) la același moment de timp, în concordanță 
cu condițiile prevăzute în următoarele reglementări relevante: 
 ECC DEC (13)03: ECC Decision of 8 November 2013 on the harmonized use of the frequency 

band 1452-1492 MHz for Mobile/Fixed Communications Networks Supplemental Downlink 
(MFCN SDL), latest amended on 02 March 2018 and the corresponding EC Decision EU 
2015/750; 

 ECC DEC (17)06: ECC Decision of 17 November 2017 on the harmonized use of the frequency 
bands 1427-1452 MHz and 1492-1518 MHz for Mobile/Fixed Communications Networks 
Supplemental Downlink (MFCN SDL); 

 CEPT Report 065: Report from CEPT to the European Commission in response to the Mandate 
“to develop harmonized technical conditions in additional frequency bands in the 1,5 GHz 
range for their use for terrestrial wireless broadband electronic communications services in the 
Union” 

 ECC Report 269: Least restrictive technical conditions for Mobile/Fixed Communications 
Networks in 1427-1518 MHz. 

 

Opinia ANCOM 
ANCOM a precizat în cuprinsul documentului de poziție că banda 1427-1518 MHz nu poate 

fi pusă la dispoziție integral în acest an, întrucât subbenzile 1427-1452 MHz și 1492-1518 MHz au 
în prezent statut de utilizare partajată civil/militară, conform TNABF, iar în banda 1492-1518 MHz 
sunt în funcțiune linii de radiorelee de capacitate mică. Așa cum am arătat și în cuprinsul 
capitolului I –  „Spectrul de frecvențe disponibil în cadrul licitației”, ANCOM a decis să aloce, într-o 
primă etapă, doar subbanda centrală 1452-1492 MHz pentru legătura descendentă suplimentară a 
rețelelor MFCN, considerând că beneficiile punerii la dispoziție într-o etapă timpurie a acestei 
subbenzi din banda de 1500 MHz SDL, odată cu celelalte resurse de spectru care vor face obiectul 
licitației, depășesc dezavantajul fragmentării spectrului în banda de 1500 MHz ca urmare a alocării 
parțiale doar a celor 40 MHz. 
 

C. Condiții tehnice de utilizare a frecvențelor în banda 3400-3800 MHz 
 

1. Un respondent solicită definirea de către ANCOM a condițiilor tehnice privind 
aranjamentul de tip TDD. 

Respondentul consideră că operatorii trebuie să cunoască în detaliu caracteristicile 
aranjamentului de tip TDD în banda în discuție și face această remarcă în conexiune cu secțiunea 
10.3.5 a proiectului de document de poziție supus consultării publice. 
 

Opinia ANCOM 
Autoritatea informează respondentul că aranjamentul de tip TDD în banda 3,4-3,8 GHz, 

care va fi valabil în mod exclusiv în România începând cu 01 ianuarie 2020 este, de fapt, descris în 
secțiunea 7.8.2 din documentul de poziție, ce conține și o trimitere la schema efectivă de aranjare 
a canalelor radio inclusă în Anexa 1 a Deciziei ECC/DEC/(11)06 (ediția 2018). 

De aceea, ANCOM nu este convinsă de valabilitatea observației transmise sau, alternativ, 
este de părere că respondentul a făcut, cel mai probabil, o confuzie cu secțiunea 7.11.7 din cadrul 
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proiectului de document de poziție supus consultării publice, referitoare la desemnarea loturilor de 
spectru în toate benzile ce vor face obiectul procedurii de selecție, secțiune la care ar fi fost mai 
potrivit să se facă trimitere în legătură cu problema sesizată. 

Într-adevăr, dacă alternativa de mai sus este adevărată, atunci autoritatea admite că 
observația respondentului este pertinentă, deoarece în secțiunea respectivă loturile de spectru în 
banda 3400-3800 MHz nu sunt identificate în clar, ca în cazul tuturor celorlalte benzi de frecvențe 
ce fac obiectul viitoarei proceduri de selecție, făcându-se mențiunea că aceste elemente vor fi 
precizate cu ocazia caietului de sarcini. 

În cazul drepturilor pe termen scurt, ANCOM nici n-ar fi putut să includă loturile de spectru 
în proiectul supus consultării publice, pentru că poziția efectivă în bandă a acestora depinde de 
rezultatele procesului de reorganizare a utilizărilor în banda 3400-3600 MHz (a se vedea în acest 
sens și capitolul X - „Informare privind reorganizarea utilizărilor în banda 3400-3600 MHz” din 
cadrul acestui document de sinteză). 
 

Nici loturile de spectru în cazul drepturilor pe termen lung nu au fost incluse în secțiunea 
relevantă a proiectului de document de poziție, motivat de faptul că Decizia nr. (UE) 2019/235, pe 
care România are obligația de a o implementa (spre deosebire de Decizia ECC/DEC/(11)06, care 
nu are același statut), nu era publicată în Jurnalul oficial al Uniunii Europene la data de 31 ianuarie 
când a fost demarată consultarea publică pentru documentul de poziție. 

Desigur, ANCOM avea deja cunoștință de decizia CE respectivă, căci aceasta fusese deja 
adoptată la data de 24 ianuarie 2019, publicarea ei survenind însă abia la 8 februarie 2019. 
 

2. Un respondent propune ca autoritatea să nu impună operatorilor regulile de 
utilizare (necesitatea sincronizării structurii cadrelor radio sau utilizarea benzilor de 
gardă) în cazul benzilor de frecvențe desemnate pentru 5G cu utilizare TDD. 

În sprijinul ideii sale, respondentul consideră că operatorii trebuie să fie liberi să aleagă 
tehnologia ce va fi folosită și să li se permită să negocieze între ei structura cadrelor radio sau 
benzile de gardă dintre subbenzile ce le sunt alocate (dacă ele sunt adiacente). 

El susține că, numai în situația în care aceste înțelegeri nu ar putea fi realizate, ANCOM ar 
trebui să predefinească reguli specifice pentru benzile de gardă (în concordanță cu reglementările 
tehnice ale CEPT). 

Cu privire la sincronizarea rețelelor, respondentul susține că structura cadrelor radio 
convenite la un moment dat ar trebui să fie valabile pe o durată limitată, fiind necesar ca 
autoritatea să permită revizuirea acesteia în timp, odată cu dezvoltarea de noi funcționalități ale 
interfeței radio. În același context, respondentul susține că ar trebui să fie permisă, în orice 
moment, o înțelegere de modificare a aranjamentului existent între toți operatorii implicați. 

O astfel de abordare, în opinia respondentului, este preferabilă impunerii unor norme 
stabilite de către autoritatea de reglementare. 
 

Un alt respondent solicită ca ANCOM să impună cerințe de sincronizare aplicabile 
tuturor deținătorilor de spectru în banda 3,4-3,8 GHz. 

Respondentul apreciază că, prin abordarea propusă de el, se elimină necesitatea păstrării 
de benzi de gardă între operatori. De asemenea, este adusă ca argument în sprijinul solicitării 
necesitatea unei utilizări eficiente a spectrului. 

Impunerea unor astfel de cerințe acționează, în opinia respondentului, ca un mecanism de 
asigurare în cazul în care operatorii nu pot ajunge la înțelegeri bilaterale și garantează deținătorilor 
actuali de licențe că spectrul nou achiziționat va putea fi utilizat la capacitate maximă. 

Respondentul arată că astfel de cerințe au fost prezente în mai multe licitații recente pentru 
alocarea benzii 3,4-3,8 GHz. 
 

Opinia ANCOM 
Autoritatea mulțumește ambilor respondenți pentru propunerile transmise. 
Ideile avansate de primul respondent se înscriu pe linia asigurării unei flexibilități a cadrului 

tehnic de reglementare a utilizării benzilor de frecvențe aduse în discuție de respondent (în speță 
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3,4-3,8 GHz, deoarece banda de 26 GHz nu va face obiectul procedurii de selecție din anul 2019, 
după cum s-a precizat în secțiunile 7.9.2 și 7.9.3 ale proiectului de document de poziție supus 
consultării publice). 

Astfel, acest respondent se pronunță în favoarea acordării unei libertăți mai mari 
operatorilor pentru a-și gestiona cum consideră potrivit, în baza obiectivelor și a planurilor proprii 
de dezvoltare și economico-financiare, portofoliile de spectru deținute. Concomitent, această 
abordare este benefică, deoarece prin intermediul ei se asigură diminuarea eforturilor 
administrative ale autorității și reducerea consumului de resurse. 

 
Pe de altă parte, Autoritatea regretă să constate că poziția celui de-al doilea respondent 

este în opoziție cu susținerile primului respondent. 
 
De aceea, deși manifestă simpatie pentru ideile avansate de primul respondent, ANCOM se 

vede nevoită să observe că nu poate fi neglijat riscul ca viitorii titulari să nu poată ajunge la un 
consens, chiar dacă va fi vorba exclusiv de teme de interes comun. În acest sens, pot fi luate în 
calcul, doar ca un indiciu în acest sens, desigur, susținerile celui de-al doilea respondent, detaliate 
mai sus, cu care primul respondent se află vizibil în contradictoriu. 

 
Așa cum s-a mai precizat anterior în cadrul prezentului document, banda 3,4-3,8 GHz 

cunoaște o utilizare îndelungată la nivel național, perioadă în care s-au succedat mai multe 
tehnologii disponibile pentru banda în discuție, Autoritatea dobândind o anumită experiență în 
gestionarea acestei benzi de frecvențe. 

În prezent, în baza informațiilor deținute (din experiența proprie și din surse la nivel 
național, precum și din abordările practicate pe plan internațional), cât și ca urmare a pozițiilor 
diferite exprimate în cursul consultării documentului de poziție, ANCOM se află într-un proces de 
analiză și reflecție cu privire la oportunitatea impunerii unor măsuri ce ar trebui luate de titularii de 
licențe în legătură cu aspectele tehnice invocate de respondenți. 

Problemele ridicate de cei doi respondenți trebuie studiate cu atenție pentru a surprinde 
toate implicațiile acestora și numeroasele situații care pot apărea în practică. 

Autoritatea va aduce precizările necesare pe acest subiect în cadrul caietului de sarcini al 
viitoarei proceduri de selecție. 

 
3. În ce privește aspectele referitoare la o eventuală bandă de gardă în zona inferioară a 

benzii 3,4-3,8 GHz – sesizate de doi respondenți și amintite succint în cadrul capitolului I – 
„Spectrul de frecvențe disponibil în cadrul licitației” – Autoritatea va oferi un răspuns comun în cele 
ce urmează deoarece cei doi respondenți tratează, în esență, aceeași chestiune din perspective 
relativ diferite. 
 

Astfel, cei doi respondenți transmit autorității solicitări cu privire la partea inferioară a 
benzii 3400-3800 MHz (primii 10 MHz sau 20 MHz), care urmează a fi inclusă în procedura de 
selecție din acest an, ca urmare a precizărilor ANCOM din proiectul de document de poziție supus 
consultării publice. 

Unul dintre respondenți solicită ca autoritatea să păstreze o bandă de gardă de 20 MHz în 
partea inferioară a benzii 3,4 – 3,8 GHz. 

Celălalt respondent are mai multe doleanțe către autoritate, astfel: 
a) solicită clarificări cu privire la posibilitatea de utilizare a subbenzii de frecvențe 3400-

3420 MHz de către rețelele 5G, 
b) dorește să cunoască utilizările guvernamentale existente în prezent în subbanda de 

frecvențe 3400-3410 MHz, 
c) roagă să i se comunice măsurile ce vor fi luate de autoritate pentru a asigura utilizarea 

în condiții optime a acestei subbenzi de frecvențe, pentru furnizarea de servicii de tip 5G. 
 

Solicitările de mai sus sunt argumentate astfel: 
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Primul respondent precizează că această măsură tehnică este necesară datorită nevoii de 
coordonare între sistemele de radiocomunicații care funcționează în banda adiacent inferioară 
pragului de 3400 MHz și sistemele 5G, care funcționează în subbanda adiacent superioară pragului 
menționat. Respondentul face trimitere, în sprijinul solicitării sale, la raportul ECC 281 din anul 
2018 (care a stat la baza actualizării în anul 2018 a deciziei ECC/DEC/(11)06), intitulat Analiză a 
gradului de adecvare a condițiilor tehnice de reglementare pentru rețelele MFCN de tip 5G ce 
funcționează în banda 3400-3800 MHz. 

În raportul respectiv se recomandă asigurarea unui prag minim de –52 dBm/MHz în afara 
blocului alocat. Din punctul de vedere al respondentului, această limită poate fi îndeplinită prin 
păstrarea unei benzi de gardă de maxim 20 MHz (dar nu mai mică de 10 MHz), deasupra pragului 
de 3400 MHz. 

 
Al doilea respondent dorește să afle detaliile descrise mai sus deoarece în secțiunea 

5.2.5.1/E a proiectului de document de poziție supus consultării publice apare următorul text: 
„Totuși, faptul că subbanda 3400-3410 MHz poate fi utilizată de către radare pentru aeronave, 
aplicație predilectă pentru sisteme guvernamentale, implică posibilitatea funcționării unor 
echipamente guvernamentale în subbanda respectivă pentru astfel de aplicații.” 

De asemenea, același respondent invocă, în sprijinul solicitărilor sale, în plus față de 
argumentul indicat mai sus, și raportul CEPT 67 (în baza căruia Comisia Europeană a elaborat 
decizia (UE) 2019/235), prin care se răspunde la mandatul Comisiei Europene, adresat CEPT, de a 
dezvolta condiții tehnice armonizate pentru utilizarea spectrului în sprijinul introducerii sistemelor 
terestre pe suport radio de generație următoare (5G) în Uniune – reexaminarea condițiilor tehnice 
armonizate aplicabile benzii de frecvențe 3400 – 3800 MHz. 

Respondentul precizează că în raportul amintit se specifică faptul că, pentru a oferi 
protecție radarelor militare care funcționează sub pragul de 3400 MHz, trebuie asigurat un nivel 
limită de –52 dBm/MHz, în afara blocului (BEM), și că nivelul menționat nu poate fi asigurat din 
punct de vedere tehnic, pentru stații de bază cu antene active 5G decât în condițiile utilizării unui 
spațiu de gardă de 20 MHz (anume 3400-3420 MHz). 
 

Opinia ANCOM 
În primul rând, în legătură cu cele două rapoarte ale CEPT indicate de cei doi respondenți, 

Autoritatea găsește util să semnaleze următoarele: 
 raportul ECC 281 din 2018 a stat la baza actualizării Deciziei ECC/DEC/(11)06) din același 

an; 
 în baza raportului CEPT 67, Comisia Europeană a elaborat Decizia (UE) 2019/235; 
 rapoartele în discuție prezintă, practic, o multitudine de similarități. 

 
Chiar dacă valorile limitelor de putere din cele două documente (astfel cum au fost 

prezentate de respondenți) coincid, ANCOM atrage atenția că nu este vorba în acest caz de 
rezultate similare bazate pe concluziile a două entități diferite, care au realizat studii pe aceeași 
temă în mod independent. 

Situația descrisă anterior survine ca efect al mecanismului de elaborare al reglementărilor 
tehnice în cadrul CEPT, atunci când se primește o solicitare (un mandat) din partea Comisiei 
Europene. Astfel, CEPT/ECC elaborează un Raport CEPT (destinat Comisiei Europene) ce cuprinde 
rezultatele studiului întreprins pe tema indicată de Comisie. Pornind de la acest material, Comisia 
Europeană elaborează și adoptă decizia de armonizare a utilizării spectrului radio în cadrul Uniunii, 
pe tema de interes (implementarea deciziei fiind obligatorie pentru cele 28 de state membre UE). 

În paralel cu activitățile de mai sus, CEPT/ECC include rezultatele studiului menționat 
anterior și într-un alt raport, numit raport ECC, destinat tuturor țărilor membre CEPT, spre 
informare și documentare. Dacă în cadrul ECC se ajunge la consens pe tema de interes, se emite 
și o decizie ECC (care, în general, este în consonanță cu decizia Comisiei Europene). Deciziile ECC 
au o adresabilitate mai largă, deoarece ele vizează cele 48 de state membre CEPT, însă 
implementarea acestora este asumată pe baze voluntare de către țările CEPT. 
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În consecință, cele două rapoarte conțin rezultatele aceluiași studiu tehnic efectuat de 
CEPT/ECC, ce sunt prezentate cu anumite variații de formă în cele două documente, ca urmare a 
faptului că ele au destinatari diferiți. 
 
 În al doilea rând, în legătură cu contextul tehnic în care este valabilă limita de putere 
indicată de respondenți, care ar trebui respectată de stațiile de bază ale rețelelor 5G, ANCOM 
înțelege să precizeze că această limită va fi aplicabilă pentru rețelele 5G din acele țări europene 
care doresc să protejeze radarele care funcționează sub pragul de 3400 MHz. 
 

După cum se detaliază și în secțiunea 5.2.5.1/B a proiectului de document de poziție supus 
consultării publice, la nivel european, în cadrul Tabelului comun european al atribuirii benzilor de 
frecvențe (ECA) se precizează următoarele: 

 banda de frecvențe 3400-3600 MHz este atribuită la nivel european și serviciului de 
radiolocație, însă cu statut secundar de utilizare, atribuirea respectivă fiind limitată superior 
la 3410 MHz; 

 în subbanda 3400-3410 MHz pot exista, printre altele, cu același statut secundar, aplicații 
civile și militare de radiolocație (radare amplasate pe aeronave); această posibilitate este 
prevăzută ca o extensie a atribuirii pentru serviciul de radiolocație în banda 3300-3400 MHz 
care, în acest caz, are statut primar. 

 
În subsidiar, cu privire la statutul informațiilor din tabelul ECA, ANCOM consideră util să 

vină cu anumite precizări, care au rolul de a nuanța modul de interpretare al respectivelor 
informații. 

Astfel, ECA este adoptat prin raportul ERC 25 al CEPT, care se actualizează periodic în 
funcție de evoluția reglementărilor tehnice emise de către CEPT/ECC și de actualizarea RR UIT. 
Rapoartele elaborate în cadrul CEPT au un caracter de informare, de documentare. 

În plus, la origine, ECA a fost elaborat prin concatenarea atribuirilor de benzi de frecvențe 
existente la nivel național în țările europene. 

De aceea, prevederile ECA relativ la atribuirile comune europene și la aplicațiile ce pot 
exista în diferite benzi de frecvențe au un caracter de recomandare pentru statele europene. În 
plus, nu este obligatoriu ca toate aplicațiile enumerate în dreptul unei benzi de frecvențe să fie 
desemnate pentru respectiva bandă de frecvențe în fiecare țară europeană. 

 
În al treilea rând, în ECA se menționează, într-adevăr, că limita superioară pentru 

echipamentele de radiolocație (radar), civile și militare este 3410 MHz. Totuși, cei 10 MHz nu 
constituie o zonă a spectrului în care să existe frecvențe purtătoare ale semnalelor de radiolocație 
(fie ea civilă sau militară). Pe de altă parte, în unele situații, ar mai putea apărea, în cadrul celor 
10 MHz, unele emisii în afara benzii utile din partea radarelor care ar funcționa, în anumite condiții, 
în banda adiacent inferioară benzii 3400-3800 MHz. Însă, accentuăm că aceste emisii nedorite au 
un statut secundar, deci nu trebuie să afecteze sistemele care funcționează deasupra pragului de 
3400 MHz. 

În acest context, Autoritatea mulțumește respondentului care a adus în discuție acel text 
inclus în secțiunea 5.2.5.1/E a proiectului de document de poziție supus consultării publice, 
sesizând anumite neclarități în formularea acestuia. 

De aceea, ANCOM va reformula, în teza a doua a paragrafului 3 din secțiunea 5.2.5.1/E a 
documentului de poziție, textul: 
 „Totuși, faptul că subbanda 3400-3410 MHz poate fi utilizată de către radare pentru aeronave, 
aplicație predilectă pentru sisteme guvernamentale, implică posibilitatea funcționării unor 
echipamente guvernamentale în subbanda respectivă pentru astfel de aplicații.” 
 
după cum urmează: 
„În cazul subbenzii 3400-3410 MHz, faptul că aceasta este desemnată cu statut secundar pentru 
aplicații militare sau civile de radiocomunicații nu înseamnă că echipamentele (civile sau militare) 
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de radiolocație funcționează efectiv în subbanda respectivă, frecvențele purtătoare pentru astfel de 
aplicații fiind situate în benzi de frecvențe situate sub pragul de 3400 MHz.” 
 
 În al patrulea rând, pe lângă elementele de natură explicativă prezentate mai sus, 
Autoritatea este în măsură să ofere la acest moment și informații privind utilizarea efectivă a benzii 
în discuție. 

În acest an, ANCOM a efectuat o campanie de monitorizare a spectrului radio în benzile de 
frecvențe care fac obiectul viitoarei proceduri de selecție. Această campanie, recent încheiată, a 
avut în vedere inclusiv banda 3400-3800 MHz. 

Din rezultatele obținute, s-a constatat că nu există emisii radio în subbenzile de frecvențe 
încă neocupate în această bandă (3400-3420 MHz, 3450-3465 MHz, 3490-3520 MHz, 3550-3565 
MHz și 3590-3600 MHz). 
  

Răspunzând prin aceste ultime precizări și doleanței celui de-al doilea respondent exprimate 
la lit. c) de mai sus, este de la sine înțeles că, dată fiind importanța problemei ridicate de cei doi 
respondenți, ANCOM va avea în vedere în permanență aceste aspecte, pe perioada de organizare 
a procedurii de selecție, urmând a informa părțile interesate asupra evoluției acestui subiect. 
 Pe cale de consecință, ANCOM nu împărtășește temerile comune manifestate de cei doi 
respondenți cu privire la utilizarea părții inferioare a benzii 3400-3800 MHz și nu consideră 
necesară asigurarea unei benzi de gardă în cadrul primilor 10 MHz sau 20 MHz. 
  

Cu privire la doleanța celui de-al doilea respondent înscrisă la lit. b) de mai sus, ANCOM 
recunoaște că respondentul în cauză a fost îndreptat pe o cale greșită din cauza formulării neclare 
pe care o are în prezent textul inclus în secțiunea 5.2.5.1/E a proiectului de document de poziție, 
situație care l-a și condus pe respondent, de altfel, să formuleze respectiva solicitare. 

Această problemă a fost deja comentată de Autoritate fiind oferită și soluția de eliminare pe 
viitor a unor interpretări eronate. În fapt, nici nu putea fi vorba despre existența unor utilizări cu 
caracter guvernamental într-o subbandă de frecvențe care are statut de utilizare neguvernamental, 
conform TNABF. 

VII. Perioada de valabilitate a drepturilor de utilizare a frecvențelor radio 

Un respondent constată că intenția ANCOM de a atribui drepturile de utilizare a 
frecvențelor în benzile de 700 MHz și 1500 MHz pentru o perioadă de utilizare de 15 ani, în timp ce 
Codul European al Comunicațiilor Electronice (EECC) prevede drepturi de utilizare cu valabilitate de 
cel puțin 20 ani (alternativ 15 ani cu 5 ani prelungire). Respondentul consideră că aceasta ar trebui 
să fie perioada minimă de utilizare a licențelor în benzile în care nu există încă alocări. Pentru 
benzile în care există blocuri de frecvențe neadjudecate în cadrul procedurilor de selecție 
desfășurate anterior, o armonizare cu durata de valabilitate a licențelor aflate în vigoare este 
considerată mai mult decât necesară. 
 

Opinia ANCOM 
Față de observația primită, ANCOM precizează faptul că, potrivit prevederilor legislației în 

vigoare, perioada de valabilitate a licențelor de utilizare a frecvențelor radio acordate prin 
procedură de selecție poate fi de maxim 15 ani, astfel cum dispun prevederile, cunoscute de altfel 
de respondent, art. 31 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 111/2011. 

Pe de altă parte, dispozițiile Directivei (UE) 2018/1972 a Parlamentului European și a 
Consiliului din 11 decembrie 2018 de instituire a Codului european al comunicațiilor electronice 
urmează a fi transpuse în legislația națională până în data de 21 decembrie 2020, situație ce nu 
permite acordarea drepturilor de utilizare astfel cum solicită respondentul. 
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VIII. Procedura de acordare a drepturilor de utilizare a spectrului în benzile vizate 

Un respondent face trimitere la mențiunea din cuprinsul documentului de poziție 
referitoare la faptul că o procedură de licitație „poate dezavantaja financiar participanții […] nou 
intrați pe piață” și la opinia ANCOM conform căreia, pentru maximizarea eficienței licitației, aceasta 
ar trebui să fie proiectată de așa natură încât „să includă prevederi practice pentru implementarea 
obiectivului de promovare a competiției, asigurând în același timp un echilibru al tuturor celorlalți 
factori implicați”, și apreciază că nu este justificat ca prin procedura de licitație să fie rezervate 
resurse de spectru pentru operatori nou intrați. Respondentul consideră că doar instituirea 
plafoanelor de spectru constituie un mijloc adecvat de promovare a concurenței pe piață și că 
procedura de licitație ar trebui să permită mecanismelor pieței să decidă cine va avea câștig de 
cauză într-o procedură de selecție competitivă. 

Pe de altă parte, respondentul apreciază necesară instituirea unei etape de precalificare în 
care potențialii participanți să fie obligați să-și probeze capacitatea financiară de a îndeplini 
obligațiile aferente unei licențe de spectru. 

În altă ordine de idei, respondentul apreciază intenția ANCOM de a planifica o procedură de 
selecție obiectivă, deschisă, nediscriminatorie și transparentă și împărtășește considerațiile 
referitoare la complexitatea procedurii, respectiv la necesitatea prevenirii strategiilor de licitație 
prin care s-ar intenționa excluderea altor participanți de la câștigarea spectrului sau determinarea 
obținerii de cantități de spectru mai mici decât ar fi eficient. 

 
Opinia ANCOM 

 Referitor la observația respondentului cu privire la faptul că rezervarea prin procedura de 
licitație a unor resurse de spectru pentru nou intrați nu este justificată, ANCOM precizează că nu a 
avut în vedere o rezervare de resurse de spectru pentru nou intrați, ci numai stabilirea unor 
plafoane pentru cantitatea maximă de spectru ce poate fi deținută de un operator în anumite benzi 
de frecvențe în care resursa de spectru este foarte limitată (cum sunt benzile sub 1 GHz) sau 
pentru cantitatea totală de spectru ce poate deținută de un operator, astfel încât să se prevină 
tezaurizarea anticoncurențială a spectrului. 
 Cu privire la propunerea de instituire a unei etape de precalificare în care potențialii 
participanți să fie obligați să-și probeze capacitatea financiară de a îndeplini obligațiile aferente, 
Autoritatea face cunoscut că cerințele avute în vedere sunt, în anumite limite, similare procedurii 
de selecție organizate în cursul anului 2012. În fapt, ANCOM a avut întotdeauna, în cadrul 
documentațiilor aferente procedurilor de selecție, o serie de cerințe prin intermediul cărora se 
poate determina dacă o persoană este sau nu validă să participe la o procedură de selecție prin 
care se acordă drepturi de utilizare a frecvențelor radio. 
 Pe de altă parte, cu titlu de exemplu, putem reține că și obligațiile de acoperire ce urmează 
a fi stabilite în cadrul documentației ce privește procedura de selecție contribuie la o selecție 
evidentă a celor mai capabili furnizori de rețele și servicii de comunicații electronice. În plus, alte 
mecanisme ce asigură o bună desfășurare a procedurii de selecție – termene de achitare a taxei de 
licență, cerințe legate de garanțiile depuse etc. – creează un cadru în care se prezintă doar acele 
persoane capabile să contribuie la piața de comunicații mobile din România. 
 

Tipul de procedură de selecție competitivă 

 Un respondent apreciază intenția ANCOM de a angaja consultări cu toate părțile 
interesate, oferindu-le astfel oportunitatea de a aduce contribuții utile la structurarea unei 
proceduri de selecție cât mai eficiente, exprimându-și disponibilitatea de a sprijini acest demers. 
 De asemenea, respondentul este de acord în principiu cu tipul de procedură propus, 
apreciind că este o procedură de licitație care oferă participanților posibilitatea de a controla 
propria ofertă, fiind în cunoștință de cauză cu privire la resursele pentru care licitează și prețul 
aferent. Respondentul apreciază că există însă și riscul major ca într-o licitație de genul celei 
propuse să apară un comportament de ”creștere a costurilor rivalilor”, deoarece este destul de 
ușor și relativ fără riscuri de direcționat cursul ofertelor. Din această perspectivă, respondentul 
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consideră că ANCOM ar trebui să definească un set de condiții de natură a minimaliza acest risc. 
Un aspect important în acest sens îl constituie asigurarea unui grad ridicat de transparență, fiind 
esențial să se furnizeze informații complete referitoare la nivelul cererii înregistrate la un anumit 
moment în cadrul procedurii de licitație. De asemenea, în opinia respondentului, formatul de 
licitație propus implică și un risc major ca la final să rămână spectru neadjudecat. 
  Respondentul apreciază că o alternativă care s-a dovedit a fi foarte eficientă este procedura 
de tip SMRA, procedura care este folosită, de exemplu, în Germania. Și în acest caz, este posibilă 
licitarea pe combinații de spectru, iar formatul este relativ simplu. Avantajul comparativ cu tipul de 
procedură propus de ANCOM este că adoptarea unei strategii de “creștere a costurilor rivalilor” 
este mai riscantă, iar riscul ca la final să rămână spectru neadjudecat este aproape zero, deoarece 
o ofertă trebuie înlocuită în mod activ cu o ofertă mai mare. 
 În principiu, respondentul consideră ca ambele tipuri de procedură reprezintă opțiuni 
viabile, precizând ca evaluarea completă a unui format anume poate fi efectuată numai când va fi 
disponibil un set complet de reguli și subliniind că abaterile de la regulile generale pot provoca 
probleme uriașe în raport cu formatul de licitație adecvat. 
 

Opinia ANCOM 
ANCOM împărtășește opinia respondentului cu privire la faptul că formatul de licitație de tip 

SMRA prezintă unele avantaje față de formatul propus de ANCOM, în ceea ce privește gradul de 
transparență și minimizare a riscului de expunere la strategii de licitare de „creștere a costurilor 
rivalilor”, însă tipul de procedură propus de ANCOM oferă la rândul lui unele avantaje față de 
procedura de tip SMRA, cum ar fi o flexibilitate mai mare în obținerea pachetelor de spectru dorite 
și un risc mai mic ca la sfârșitul licitației participanții să nu poată achiziționa pachetele de spectru 
minim necesare.  

Deși consideră că ambele tipuri de licitație sunt adecvate, ANCOM este în favoarea aplicării 
unei proceduri de licitație similare celei organizate în 2012, dat fiind că atât ANCOM cât și 
operatorii care au participat la această licitație, potențiali participanți la licitația din 2019, sunt 
familiarizați cu această procedură.  

În aceste condiții, ANCOM a decis să păstreze formatul procedurii de selecție organizate în 
2012, în cadrul documentației aferente procedurii de selecție urmând a fi incluse o serie de 
mențiuni care să limiteze îngrijorările respondentului. 
  

Un alt respondent menționează că a luat act de precizările autorității din cadrul 
documentului de poziției potrivit cărora: 
„Procedura de selecţie competitivă (licitaţie) este procedura prin care dreptul de utilizare a 
frecvenţelor radio este acordat câştigătorului unei licitaţii, ca urmare a oferirii unei valori maxime 
pentru spectrul licitat, având ca punct de pornire o valoare minimală prestabilită, asigurându-se 
totodată şi îndeplinirea unor criterii de precalificare de natură tehnică, administrativă ori financiară, 
după caz.”  
„ANCOM propune aplicarea unei proceduri de selecție competitive similare celei organizate în anul 
2012, pentru acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor radio disponibile în benzile 694-790 
MHz, 790-862 MHz, 1452-1492 MHz, 2500-2690 MHz și 3400-3800 MHz. 
Procedura de selecție va fi reglementată prin decizie a președintelui ANCOM și va fi detaliată în 
cuprinsul caietului de sarcini care va sta la baza organizării procedurii de selecție.”  
 
 Totodată, respondentul apreciază deschiderea și disponibilitatea ANCOM de a asigura 
părților interesate asistența pentru a experimenta procedura de licitație înainte de desfășurarea 
propriu-zisă a licitației.  
 Cu toate acestea, respondentul învederează ANCOM că, prin Ordonanța de urgență a 
Guvernului nr. 114/2018 privind instituirea unor măsuri în domeniul investițiilor publice și a unor 
măsuri fiscal-bugetare, modificarea și completarea unor acte normative și prorogarea unor 
termene (OUG 114/2018), a fost eliminată definiția legală a procedurii de selecție competitivă din 
cuprinsul OUG 111/2011, definiție care este similară celei menționate de ANCOM în documentul de 
poziție. 
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 Având în vedere dreptul ANCOM de a reglementa procedura de selecție, respondentul 
consideră oportun ca, în varianta finală a documentului de poziție să se precizeze expres că 
ANCOM va avea în vedere atunci când va adopta, prin decizia președintelui, procedura de selecție 
competitivă, definiția procedurii menționată în cadrul documentului de poziție. O astfel de precizare 
ar elimina o parte din incertitudinile referitoare la desfășurarea licitației, generate ca urmare a 
adoptării Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 114/2018.  
  

Opinia ANCOM 
 ANCOM admite o parte a elementelor identificate de respondent. 

Cu privire la acest subiect, Autoritatea aduce la cunoștința respondentului că în înțelesul 
autorității de reglementare procedura de selecție competitivă reprezintă procedura de acordare a 
licenţei de utilizare a frecvenţelor radio prin care dreptul de utilizare a frecvenţelor radio este 
acordat câştigătorului unei licitaţii, ca urmare a oferirii unei valori maxime pentru taxa de licenţă, 
având ca punct de pornire o valoare stabilită conform legii, asigurându-se totodată şi îndeplinirea 
unor criterii de precalificare de natură tehnică, administrativă ori financiară, după caz. 

Aceeași viziune urmează a fi reținută și în cadrul documentației ce urmează a sta la baza 
procedurii de selecție, drepturile de utilizare a frecvențelor radio urmând a fi acordate în condițiile 
unei selecții competitive ce are ca punct de plecare valorile avute în vedere odată cu adoptarea 
Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 114/2018. 

 

Prețuri de pornire (taxa minimă de licență) 

Un respondent își exprimă convingerea fermă că nivelul prețurilor de pornire trebuie să 
ofere posibilitatea determinării rezultatelor optime ale licitației prin intermediul ofertelor depuse în 
cadrul licitației. Ele nu ar trebui să depășească valoarea efectivă a resurselor de spectru. 

Respondentul apreciază că aspectele menționate nu vor avea acoperire în practică în 
condițiile în care prețurile de pornire ar urma să aibă o valoare de 4% respectiv 2% din cifra de 
afaceri, conform Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 114/2018. În acest context, respondentul 
apreciază că plafoanele stabilite sunt mai mult decât excesive și ar fi de natură să împiedice 
obținerea unor rezultate eficiente în urma procedurii de licitație, eșuând în atingerea obiectivului de 
a genera un maximum de beneficii pentru utilizatori și a facilita dezvoltarea concurenței. Toate 
aspectele de mai sus constituie, in opinia respondentului, motive de natură a pune sub semnul 
întrebării participarea operatorilor la procedura de selecție. 

  Respondentul consideră că nivelul adecvat al prețurilor de pornire ar trebui să fie 
determinat prin raportare la media prețurilor de pornire înregistrate în alte state europene cu 
corelare la nivelul Produsului Intern Brut și, în acest sens, își exprimă disponibilitatea de a sprijini 
ANCOM în procesul de identificare a prețurilor de pornire adecvate punând la dispoziție toată 
experiența și informațiile deținute la nivelul grupului. 

 
Un alt respondent face trimitere la prevederile Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 

114/2018 care stabilește prețurile minimale, aplicabile în cazul oricărei proceduri de selecție, la un 
nivel excesiv de 2% sau 4% din cifra de afaceri a ramurii CAEN, multiplicat cu numărul de ani 
pentru care se acordă licențele. Respondentul consideră că prețurile sunt stabilite în mod aleator, 
fără niciun fel de estimare a valorii spectrului, a investițiilor necesare, a obligațiilor de acoperire 
etc., fapt care contravine prevederilor cadrului UE de reglementare actual și viitor – considerentul 
32 și articolul 13 din Directiva 2002/20/UE, considerentul 100 și art. 42 din Directiva UE 
2018/1972. În conformitate cu aceste articole, taxele de licență nu trebuie să împiedice 
dezvoltarea serviciilor inovative și concurența pe piață, trebuie să fie justificate obiectiv, 
transparente, nediscriminatorii, proporționale cu scopul pentru care sunt impuse și trebuie să țină 
seama de valoarea acestor drepturi în posibilele soluții alternative de utilizare. 

De asemenea, respondentul precizează că în linie cu principiile UE de reglementare sunt și 
concluziile studiului atașat răspunsului la consultare, intitulat „Prețuri eficiente pentru spectru în 
Europa: politici de susținere a unor servicii de calitate mai bună și mai accesibile”, întocmit de o 
companie de consultanță reputată. Potrivit acestui studiu, tarifele mari de spectru au ca rezultat 
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servicii de broadband de o calitate mai slabă, adopția mai mică a serviciilor și dezavantaje 
financiare la nivelul utilizatorilor finali. Studiul reține că dezavantajele utilizatorilor finali se 
cuantifică la 34 miliarde de euro pentru cele 12 state UE care, conform studiului, au impus taxe de 
spectru mai mari decât media, ceea ce reprezintă 48 euro/persoană. 

În continuare, studiul menționează și rezultatul licitației 4G din România, unde prețurile de 
rezervă mari s-au soldat cu neachiziționarea de către participanți a unui spectru valoros.     

În baza acestor concluzii, autorul studiului adresează următoarele recomandări: 
1. stabilirea unor prețuri de rezervă și tarife anuale modeste, lăsând practic piața să regleze 

nivelul acestora; 
2. licențierea spectrului imediat ce acesta devine necesar, astfel încât să fie evitate situațiile în 

care spectrul devine insuficient; 
3. evitarea măsurilor care măresc riscurile suportate de operatori. 

În concluzie la cele prezentate, respondentul solicită Autorității să sprijine eforturile 
industriei de scădere a prețurilor de rezervă stabilite, în corelație cu particularitățile pieței din 
România. În opinia respondentului, modificarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr.114/2018 
ar trebui să aibă loc rapid, întrucât afectează strategia de spectru a operatorilor și chiar decizia 
acestora de a participa la procedura de selecție. 

Totodată, având în vedere caracteristicile tehnice similare ale benzilor de 700 MHz, 800 
MHz și 900 MHz, respondentul solicită ANCOM să susțină și să se asigure ca prețurile de rezervă să 
fie stabilite la același nivel. 

   
Opinia ANCOM 
Autoritatea a făcut cunoscută poziția sa față de efectele legislative apărute odată cu 

Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 114/2018. Mai mult, Autoritatea a recomandat o serie de 
măsuri menite să conducă la o procedură de selecție similară procedurii organizate în cursul anului 
2012, cu luarea în considerare și a noutăților în materia armonizării spectrului de frecvențe radio. 

Cu toate acestea, atribuțiile legale ale ANCOM sunt limitate la dispozițiile Ordonanței de 
urgență a Guvernului nr. 22/2009 privind înființarea Autorității Naționale pentru Administrare și 
Reglementare în Comunicații, aprobată prin Legea nr. 113/2010, cu modificările și completările 
ulterioare, și în cadrul cărora nu se reține posibilitatea de inițiere a unor proiecte de acte normative 
de natură să modifice Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 111/2011. 

În plus, ANCOM reamintește persoanelor interesate, astfel cum am arătat și mai sus, că 
sumele achitate după procedura de selecție se fac venit la bugetul de stat, creditorul obligației de 
plată fiind, așadar, statul român prin Ministerul Finanțelor Publice. Prin urmare, gestionarul 
veniturilor ce ar putea fi generate de procedura de selecție este Ministerul Finanțelor Publice, 
ANCOM fiind în măsură să furnizeze sprijin de specialitate dacă se consideră necesar. 

 
Tariful de utilizare a spectrului 
 

 Un respondent solicită ANCOM să revizuiască tariful de utilizare a spectrului pentru toate 
benzile de frecvențe și să publice în cel mai scurt timp tariful pentru noile benzi de frecvențe, 
întrucât, în vederea planificării strategiei de spectru pe termen lung, operatorii au nevoie de o 
perspectivă clară asupra costurilor asociate spectrului pe întreaga durată a licenței. 
 Respondentul reiterează solicitarea sa de reduce a tarifului, considerând că acesta este 
foarte mare, ținând cont de cantitatea crescută de spectru necesară pentru dezvoltarea de noi 
tehnologii respectiv menținerea celor existente și de mediul extrem de competitiv de pe piața de 
telecomunicații din România. 
 Cu această ocazie, respondentul reamintește că încă de la licitația din 2012 a transmis 
nenumărate adrese către ANCOM, argumentând în favoarea reducerii tarifului de utilizare a 
spectrului care, pe întreaga durată a licenței, însumează o valoare mai mare decât cea plătită la 
achiziție. 
 Argumentele care stau la baza acestei solicitări sunt prezentate în cele ce urmează: 
 Cantitatea de spectru deținut a crescut odată cu implementarea în rețea a fiecărei noi 
tehnologii. În prezent, în rețeaua respondentului sunt implementate 3 tipuri de tehnologii diferite 
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(2G, 3G, 4G), fiecare cu particularitățile și necesarul propriu de spectru. Implementarea tehnologiei 
5G va veni cu un necesar și mai mare de spectru care va crește, în condițiile actuale, povara 
financiară a respondentului. De asemenea, costurile cu implementarea tehnologiei 5G sunt 
estimate a fi de 4 ori mai mari decât cele pentru implementarea 4G, toate aceste elemente 
combinate făcând imposibilă susținerea investiției 5G. 
 La aceste limitări se adaugă, susține respondentul, și contextul actual de pe piața de 
comunicații mobile, care este unul extrem de competitiv, punând permanentă presiune pe venituri 
în condițiile unui focus pe inovație, îmbunătățirea calității și disponibilității serviciilor. Astfel, 
volumul crescut de spectru achiziționat în vederea îndeplinirii acestor deziderate crește costurile 
operaționale și diminuează capacitatea de investiție. 

 Mai jos, respondentul a prezentat analize tip benchmark privind tariful de utilizare a 
spectrului în uz41: 

 Banda de 800 MHz 

 

Fig 4. Benchmark privind tariful anual de spectru pentru banda de 800MHz – cost total, per MHZ, per populație, pentru întreaga perioadă de 

valabilitate a licenţei (15 ani) 

Banda de 900 MHz 

 

Fig 5. Benchmark privind tariful anual de spectru pentru banda de 900MHz – cost total, per MHZ, per populație, pentru întreaga perioadă de 
valabilitate a licenţei (15 ani). 
* În Marea Britanie nu sunt percepute taxe de achiziţie/reînnoire licenţă pentru spectrul de 900MHz, în consecinţă, tariful anual este singurul cost 
asociat spectrului. 
 

                                                           
41 Pentru comparabilitate, sumele percepute cu titlu de tarif de utilizare a spectrului au fost echivalent unei 
taxe one shot pentru 15 ani (utilizând un WACC de 10%) și ajustată pentru România utilizând niveluri 
relative ale PIB-PPP. 
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Banda de 2100 

 

Fig 6. Benchmark privind tariful anual de spectru pentru banda de 2100MHz – cost total, per MHZ, per populație, pentru întreaga perioadă de 
valabilitate a licenţei (15 ani) 

 

 

Banda 3,4-3,8 GHz 

 

Fig 7. Benchmark privind tariful anual de spectru pentru banda de 3.4-3.8GHz – cost total, per MHZ, per populație, pentru întreaga perioadă de 
valabilitate a licenţei (15 ani) 

 

Ținând seama de argumentele prezentate, respondentul solicită ANCOM inițierea în cel mai 
scurt timp posibil a proiectului de reducere a tarifului de utilizare a spectrului, astfel încât să 
impulsioneze investițiile în extinderea rețelelor, să permită creșterea calității 
serviciilor de telecomunicații și introducerea de noi tehnologii. 

 
Opinia ANCOM 
ANCOM face cunoscut respondentului că similar procedurii de selecție organizată în cursul 

anului 2012, documentația aferentă procedurii de selecție va conține și un proiect de decizie prin 
care se modifică și/sau completează Decizia Președintelui Autorității Naționale pentru Administrare 
și Reglementare în Comunicații nr. 551/2012 privind stabilirea tarifului de utilizare a spectrului, cu 
modificările și completările ulterioare. 
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Termene de plată 
 
Același respondent face referire la secțiunea 7.8.4 din documentul de poziție, în care 

ANCOM menționează că plata licențelor de spectru alocate pe termen lung în banda 3,4-3,8 GHz 
trebuie efectuată până la sfârșitul anului 2019. Respondentul solicită ANCOM ca, ținând cont de 
intervalul semnificativ de timp cuprins între momentul licitației și data de intrare în 
vigoare a licențelor, respectiv 1 ianuarie 2026, să stabilească termenul de plată pentru 
aceste licențe cât mai aproape de intrarea în vigoare a acestora.  

Respondentul dă exemplul licitației 5G ce se desfășoară în Germania, care prezintă o 
situație similară pentru o parte din loturile alocate în banda de 2 GHz, care vor fi disponibile 
începând cu 2026. Pentru aceste loturi Bundesnetzagentur a stabilit ca termen limită de plată iunie 
202442. 

 
Opinia ANCOM 
Prevederile cadrului legal în vigoare, expuse și mai sus, sunt explicite în ceea ce privește 

plata sumelor rezultate în urmare procedurii de selecție. Prin urmare, până la o eventuală 
modificare a cadrului legal în vigoare, în măsura în care acest obiectiv este asumat de creditorul 
obligației de plată, achitarea sumelor rezultate în urma procedurii de selecție trebuie făcută înainte 
de acordarea licențelor de utilizare a frecvențelor radio. 

ANCOM reamintește respondentului că sumele rezultate în urma procedurii de selecție, 
organizată în cursul anului 2012, au fost achitate astfel cum au dispus prevederile Hotărârii 
Guvernului nr. 605/2012 privind stabilirea cuantumului valorilor minime a taxelor de licenţă pentru 
acordarea drepturilor de utilizare a frecvenţelor radio în benzile de frecvenţe 790-862 MHz, 880-
915 MHz/925-960 MHz, 1710-1785 MHz/1805-1880 MHz şi 2500-2690 MHz, normă adoptată sub 
regimul juridic anterior intrării în vigoare a Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr. 114/2018. Altfel 
spus, procedura de selecție a fost finalizată în cursul anului 2012, termene de plată fiind în 2012 și 
2013, licențele de utilizare a frecvențelor fiind acordate după plata sumelor ce au revenit fiecărui 
câștigător declarat, iar intrarea în vigoare a drepturilor a fost ulterioară, respectiv martie 2014. 
 

Runde adiționale – rundă adițională secundară 
 
Un respondent face referire la secțiunea 11.1 din documentul de poziție, remarcând că 

ANCOM propune o procedură de licitație similară cu cea organizată în 2012, în defavoarea celei 
utilizate la licitația din 2015. Respondentul se referă mai exact la faptul că procedura din 2012 
prevedea două runde adiționale, având următoarea structură: în prima rundă adițională prețurile 
minime sunt cele stabilite la finalul rundelor primare (sau în penultima rundă primară dacă nu sunt 
plasate oferte în runda finală). Dacă după prima rundă adițională sunt încă loturi nevândute, va fi 
susținută o a doua rundă adițională în care prețurile sunt stabilite la nivelul celor de pornire. 

Opinia respondentului este că includerea unei runde adiționale suplimentare permite 
participanților să se angajeze în strategii de licitare. Astfel, operatorii vor putea depune oferte de 
preț crescute în prima rundă adițională cu scopul de a reduce cererea pentru un anumit spectru, 
pentru ca apoi să îl achiziționeze la prețurile de rezervă (pornire) în runda adițională suplimentară. 
În acest fel, operatorii care au necesar mare de spectru și participă cu bună credință în prima 
rundă adițională vor fi dezavantajați. 

Respondentul a atras atenția asupra acestor aspecte și în 2012, ulterior susținând ANCOM 
în decizia de a include o singură rundă adițională în licitația din 2015. 

În consecință, acesta solicită ca, similar cu licitația din 2015, să se organizeze doar o 
singură rundă adițională (cu prețurile minime stabilite la nivelul prețurilor din ultima 
rundă primară). 
 
 
 

                                                           
42 Bundesnetzagentur, ‘5G Auction – Decisions III and IV of 26 November 2018’, 26 November 2018. 
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Opinia ANCOM 
ANCOM admite că raționamentul respondentului este unul obiectiv, iar în eventualitatea în 

care se organizează o rundă suplimentară ANCOM consideră că trebuie avut în vedere dacă a 
existat vreun preț obținut în ultima rundă primară, situație în care acest preț ar trebui să fie 
referința și pentru runda suplimentară. 

Pentru exemplificare asupra modului de tratare a acestei situații facem trimitere și la 
paragraful 2 al secțiunii 5.4.3 din Caietul de sarcini pentru organizarea procedurii de selecţie 
competitive în vederea acordării drepturilor de utilizare a frecvenţelor radio în banda de frecvențe 
3410-3800 MHz (Septembrie 2015), disponibil43 pe pagina de internet a ANCOM. 

Desigur, detalii specifice cu privire la organizarea rundelor urmează a fi dezbătute cu ocazia 
consultării publice a documentației ce stă la baza procedurii de selecție, ocazie cu care părțile 
interesate vor avea ocazia să-și exprime punctul de vedere. 

  

Runda de alocare – proiectarea rundei astfel încât să susțină contiguitatea 
spectrului existent 

Un respondent apreciază faptul că ANCOM pune accent, în cuprinsul documentului de 
poziție, pe importanța asigurării contiguității spectrului alocat pentru implementarea tehnologiei 
5G. Acesta susține abordarea ANCOM și salută garanțiile detaliate în secțiunea 9.2 a documentului 
de poziție, prin care orice spectru nou achiziționat va fi acordat în mod contiguu în bandă. 
 Respondentul subliniază că este important ca ANCOM să aplice același principiu pentru 
tranziția de la spectrul alocat pe termen scurt la cel alocat pe termen lung. 

 Astfel, respondentul respectiv propune ca în runda de alocare din cadrul 
viitoarei proceduri de selecție din acest an, să se aplice același mecanism utilizat și în 
cadrul rundei de alocare din licitația desfășurată în anul 2015 – atât pentru drepturile 
ce vor fi acordate pe termen scurt cât și pentru acelea ce vor fi acordate pe termen 
lung în banda 3,4-3,8 GHz – anume o formulă de maximizare a valorii ofertelor pentru 
alocarea efectivă (poziționarea în bandă) a subbenzilor de frecvențe (compuse din 
blocurile de spectru abstracte câștigate), în funcție de distanța față de subbenzile de 
frecvențe deja deținute (astfel cum se prevede în secțiunea 5.5.5 a caietului de sarcini 
aferent procedurii de selecție din anul 2015 organizate pentru acordarea de drepturi în 
banda 3400-3800 MHz). 
 

Propunerea este argumentată astfel: 
În primul rând, respondentul susține decizia ANCOM de a păstra neafectate alocările de 

subbenzi deținute în prezent de operatori în banda 3,4-3,8 GHz, care nu sunt vizate de modificarea 
aranjamentului de canale dintr-unul de tip FDD într-unul de tip TDD. Această măsură va preveni 
întreruperile nejustificate și creșterile de costuri pentru deținătorii actuali de licențe. 

Respondentul își justifică propunerea prin necesitatea de a se asigura – în contextul 
precizărilor făcute de autoritate în proiectul de document de poziție cu referire la contiguitatea 
spectrului ce urmează a fi alocat câștigătorilor procedurii de selecție din acest an (abordare 
salutată, de altfel, de către respondent) – că principiul de contiguitate se va respecta atât pentru 
drepturile de utilizare ce vor fi acordate pe termen scurt (raportat la spectrul deținut în prezent în 
banda 3,4-3,8 GHz) cât și pentru drepturile de utilizare ce vor fi acordate pe termen lung (raportat 
la spectrul ce va fi deținut de operatori în banda 3,4-3,8 GHz între 2020 și 2025). 

Respondentul este de părere că implementarea propusă de el pentru runda de alocare 
aferentă drepturilor pe termen scurt va asigura avantaje atât pentru autoritate cât și pentru 
participanți. El apreciază că titularii licențelor existente vor avea certitudinea că le vor fi alocate 
blocuri de frecvențe suficient de apropiate de alocările deja deținute, pentru ca lărgimea de bandă 
suplimentară să poată fi integrată fără sincope în asignările de frecvențe pe care funcționează 
rețelele existente. Totodată, respondentul crede că aceștia vor participa cu mai multă încredere în 
rundele primare adiționale, maximizând rezultatele licitației și reducând șansele de a rămâne 
spectru neadjudecat. 

                                                           
43 http://www.ancom.org.ro/uploads/links_files/Caiet_de_sarcini_3400_3800_07_09_2015.pdf. 

http://www.ancom.org.ro/uploads/links_files/Caiet_de_sarcini_3400_3800_07_09_2015.pdf
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De asemenea, la sfârșitul anului 2025, când vor expira licențele existente în banda 3,4 -3,8 
GHz și vor intra în vigoare noile licențe, va exista un moment de tranziție de la alocările valabile 
până în 2025 la cele valabile începând cu 2026. Această perioadă, precizează respondentul, are 
potențialul de a produce dificultăți semnificative de implementare tehnică și costuri ridicate dacă 
operatorii au alocări substanțial diferite pe cele două licențe. În acest caz, respondentul 
avertizează că ar putea fi necesară înlocuirea echipamentelor din întreaga rețea, implicând costuri 
semnificative. Acest impediment va reduce eficiența investițiilor, cu impact asupra utilizatorilor 
finali. 

De aceea, respondentul susține că implementarea propusă de el pentru runda de alocare 
aferentă drepturilor pe termen lung (aceeași ca în cazul drepturilor pe termen scurt) prezintă 
aceleași avantaje, deja menționate anterior. În plus, sunt evidente, dacă se va alege abordarea 
propusă, și beneficiile pentru utilizatorii finali, care rezidă în faptul că operatorii vor putea continua 
să ofere servicii fără sincope, în perioada de tranziție, minimizând întreruperile pe care le-ar resimți 
acești utilizatori. 
 

Opinia ANCOM 
După cum a observat și respondentul, contiguitatea spectrului ce urmează a fi alocat 

câștigătorilor viitoarei proceduri de selecție este un principiu deja statuat în secțiunea 9.2 a 
proiectului de document de poziție supus consultării publice. 

Transpunerea în practică a acestui principiu în cazul benzii 3,4-3,8 GHz reprezintă, însă, o 
provocare majoră din cauza istoricului și situației specifice de utilizare ale acestei benzi. 
Modalitățile de implementare în practică a principiului enunțat mai sus trebuie, într-adevăr, 
studiate și evaluate cu atenție, pentru a surprinde multitudinea de cazuri care pot surveni în 
realitate, după cum se va arăta în continuare, și a sesiza eventualele cazuri de potențial blocaj. 

 
Defragmentarea benzii, inclusiv ca urmare a modificării aranjamentului de tip FDD în cel de 

tip TDD (a se vedea secțiunea 7.8.3 a proiectului de document de poziție), reprezintă un punct-
cheie urmărit de ANCOM în activitatea de gestionare a benzii 3400-3800 MHz. 

Acesta este contextul în care Autoritatea a prevăzut posibilitatea de concatenare a 
subbenzilor de frecvențe ce vor fi câștigate pe termen scurt cu acelea deja deținute în banda 3,4-
3,6 GHz (a se vedea secțiunea 7.11.5 a proiectului de document de poziție). 

 
De asemenea, Autoritatea trebuie să se asigure că, prin acțiunile pe care le va întreprinde, 

nu vor fi afectate subbenzile de frecvențe alocate operatorilor care dețin licențe în vigoare în 
banda 3,4-3,8 GHz, dar care nu vor mai achiziționa alte drepturi de utilizare în această bandă cu 
ocazia procedurii de selecție din acest an. Trebuie evitate situațiile ilogice în care un operator, care 
nu participă la licitație sau care nu achiziționează spectru în această bandă, să fie nevoit să 
accepte schimbări ale subbenzilor de frecvențe alocate (dacă aceste subbenzi nu au fost vizate de 
modificarea aranjamentului de canale dintr-unul de tip FDD într-unul de tip TDD). 

 
Având în vedere cele de mai sus, Autoritatea salută propunerea transmisă de respondent. 
Deși nu a precizat nimic în acest sens în proiectul de document de poziție supus consultării 

publice, deoarece a înțeles să nu ofere în cuprinsul respectivului document elemente de detaliu cu 
privire la desfășurarea viitoarei licitații (lăsându-le pe seama caietului de sarcini), ANCOM 
precizează că avea, la rândul său, în vedere această abordare, anume de a folosi o formulă (de 
genul celei utilizate la licitația din anul 2015) în cazul ambelor runde de alocare ce vor fi organizate 
pentru drepturile ce vor fi obținute în banda 3,4-3,8 GHz. 

 
Într-adevăr, obiectivul principal avut în vedere la conceperea formulei în cauză îl constituie 

creșterea probabilității de a se asigura contiguitatea drepturilor nou obținute cu acelea deja 
existente (dacă este cazul). 

De aceea, dacă este bine înțeleasă și întrebuințată de către participanții la procedura de 
selecție, formula respectivă are valențe care o fac utilă mai ales în cadrul rundei de alocare pentru 
drepturile acordate pe termen lung (deoarece contribuie la creșterea probabilității de a se asigura 
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o migrare cu un caracter mai puțin disruptiv de la vechile alocări, valabile până în 2025, la noile 
alocări, valabile începând cu 2026). 

Formula poate fi folosită și în cazul rundei de alocare pentru drepturile acordate pe termen 
scurt, însă numai în acele cazuri în care va mai fi relevantă o asemenea abordare, întrucât, din 
punct de vedere practic, pot apărea situații speciale cu privire la necesitatea a priori de a se mai 
organiza o astfel de rundă de alocare (pentru drepturile pe termen scurt), astfel cum se va detalia 
mai jos. 

 
Autoritatea observă că un astfel de mecanism va oferi mai multă predictibilitate în runda de 

alocare, inclusiv pentru câștigătorii procedurii de selecție care nu dețin în prezent spectru în banda 
de interes. În lipsa unor garanții (imposibil de acordat, de altfel), ANCOM apreciază ca fiind bine-
venită o metodă (o formulă) care conferă mai multă siguranță cu privire la rezultatele care pot fi 
scontate în cadrul rundei de alocare. 

Acest fenomen se întâmplă datorită modului de concepere a formulei respective, care 
maximizează valoarea ofertei unui câștigător al procedurii de selecție, pentru alocarea efectivă a 
subbenzii de frecvențe (compuse din blocurile de spectru abstracte câștigate de acesta), în mod 
invers proporțional cu distanța dintre centrul subbenzii de frecvențe ce corespunde opțiunii de 
alocare (pentru care s-a avansat oferta) și centrul subbenzii de frecvențe deja deținute de 
respectivul ofertant. 

 
Pentru a nu încărca expunerea în cadrul prezentului document de sinteză a observațiilor, 

formula la care face trimitere respondentul (utilizată cu ocazia licitației din anul 2015) nu a fost 
detaliată aici. ANCOM informează că această formulă se regăsește la secțiunea 5.5.5, paginile 63-
64, din caietul de sarcini aferent procedurii de selecție din anul 2015 organizate pentru acordarea 
de drepturi în banda 3,4- 3,8 GHz, disponibil44 pe pagina de internet a ANCOM. 

 
Pe de altă parte, revenind la prevederea pe care autoritatea a înscris-o în secțiunea 7.11.5 

a proiectului de document de poziție – ce vizează posibilitatea de concatenare a subbenzilor de 
frecvențe ce vor fi câștigate pe termen scurt cu acelea deja deținute în banda 3,4-3,6 GHz – 
ANCOM înțelege să accentueze că, în cazul descris anterior, principiul asigurării contiguității va 
prevala față de ceea ce se va întâmpla în runda de alocare (aferentă drepturilor de utilizare pe 
termen scurt). 

Astfel, în funcție de situația adjudecării drepturilor de utilizare pe termen scurt (la nivel de 
blocuri de spectru radio abstracte, deci înainte de runda de alocare), este posibilă apariția unor 
situații speciale, după cum urmează: 

 să fie necesară o nouă reorganizare a utilizărilor în banda 3,4-3,6 GHz, în acest nou 
context, 

 să nu mai fie nevoie de o rundă de alocare (aferentă drepturilor de utilizare pe termen 
scurt) în adevăratul sens al definiției acesteia (inclusă în cap. 11.1 al proiectului de 
document de poziție). 
 
În plus, ANCOM precizează că această nouă reorganizare – suplimentară celei deja descrise 

în mai multe locuri în cuprinsul proiectului de document de poziție (la secțiunile 7.8.2 și 7.8.3, 
precum și la pct. 2 din secțiunea 12 – „Plan de măsuri”) – va viza numai alocările de subbenzi de 
frecvențe existente la acest moment în cadrul benzii 3,4-3,6 GHz. Acest proces va debuta, dacă 
este cazul (astfel cum rezultă deja din cele precizate anterior), după finalizarea procedurii de 
selecție și va trebui să se încheie la același termen, anume 31 decembrie 2019, stabilit pentru 
reorganizarea principală a utilizărilor în banda 3,4-3,6 GHz (și menționat în secțiunea 7.8.3 din 
proiectul de document de poziție). 

Această reorganizare va avea loc cu asigurarea numărului total minim de permutări de 
canale radio (luate două câte două), între operatorii ce dețin în prezent drepturi de utilizare în 
banda 3,4–3,6 GHz, necesare astfel încât ambii operatori implicați să aibă contiguitate. 

                                                           
44 http://www.ancom.org.ro/licitatie-34-38-ghz_5444 

http://www.ancom.org.ro/licitatie-34-38-ghz_5444
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În concluzie, ANCOM reține observația formulată de respondent și studiază în prezent acest 

subiect pentru a determina dacă formula respectivă ar putea fi utilizată ca atare și în cadrul 
procedurii de selecție din acest an (în cazul ambelor runde de alocare ce vor fi organizate pentru 
banda 3,4 – 3,8 GHz) sau dacă ea ar trebui să fie adaptată în acest sens. Rezultatele acestei 
analize vor fi incluse în caietul de sarcini pentru viitoarea procedură de selecție. 

 
Același respondent solicită, în conexiune cu cele de mai sus, ca runda de alocare 

pentru drepturile de utilizare ce vor fi acordate pe termen lung în banda 3,4-3,8 GHz să 

aibă loc după încheierea rundei de alocare pentru drepturile de utilizare ce vor fi 

acordate pe termen scurt în aceeași bandă. 

Propunerea este argumentată astfel: 
Respondentul consideră că justificarea solicitării sale este evidentă, în contextul în care ar 

trebui reduse la maxim întreruperile ce ar putea apărea cu ocazia migrării de la alocările deținute 
pe termen scurt la alocările deținute pe termen lung. 

În acest sens, este necesar să fie cunoscute mai întâi alocările efective de subbenzi de 
frecvențe aferente drepturilor pe termen scurt, de către câștigătorii în cadrul procedurii de selecție 
care au obținut respectivele drepturi, înainte de a se participa la acordarea blocurilor de spectru 
concrete ce vor fi alocate câștigătorilor de drepturi de utilizare pe termen lung. 

Astfel, acceptarea acestei solicitări de către Autoritate va contribui la bunul mers al licitației 
și va crea condițiile necesare ca operatorii să fie capabili să asigure continuitatea furnizării 
serviciilor de comunicații electronice către utilizatorii finali, în perioada de tranziție necesară pentru 
migrarea de la alocările valabile până în 2025 la cele valabile începând cu 2026. 
 
 Opinia ANCOM 

Ținând cont inclusiv de elementele și argumentele expuse la punctul anterior, ANCOM 
consideră observația transmisă de respondent ca fiind binevenită deoarece se înscrie în mod 
natural în logica raționamentului avut în vedere de Autoritate la elaborarea proiectului de 
document de poziție (a se vedea secțiunea 7.8.3 a acestuia), atunci când a proiectat schema de 
acordare a drepturilor de utilizare în banda 3,4-3,8 GHz, în cadrul procedurii de selecție din a doua 
jumătate a acestui an. 

În consecință, ANCOM va implementa observația în mod corespunzător în cuprinsul 
caietului de sarcini pentru viitoarea procedură de selecție, deoarece Autoritatea a decis să nu 
ofere, în proiectul documentului de poziție supus consultării publice, elemente de detaliu cu privire 
la desfășurarea viitoarei licitații. 

Totodată, Autoritatea îl asigură pe respondent că este pe deplin conștientă de importanța 
asigurării unei migrări cât mai line în banda 3400-3800 MHz, de la drepturi de utilizare existente la 
drepturi de utilizare viitoare, în toate situațiile și cazurile care vor surveni în practică, și observă, în 
acest context, că este oportun să prezinte în continuare o seamă de considerații și precizări pe 
acest subiect. 
 

În ceea ce privește procesul de migrare mai sus amintit, vor surveni două situații în 
practică, pentru toți operatorii implicați. 

Astfel, în prima situație se vor încadra acele cazuri în care operatori ce dețin drepturi de 
utilizare, la momentul demarării procedurii de selecție, vor fi achiziționat, în urma procedurii de 
selecție, drepturi de utilizare suplimentare valabile pe termen scurt. 

În a doua situație, se vor încadra acele cazuri în care operatori ce vor deține încă drepturi 
de utilizare, la sfârșitul anului 2025, vor fi achiziționat, în urma procedurii de selecție din anul 
2019, drepturi de utilizare valabile pe termen lung. 
 

Pentru a întregi expunerea, precizăm și anumite aspecte ce țin de evidență, anume că: 
 nu vor fi implicați (și nici afectați) de migrare, în prima situație descrisă mai sus, 

operatorii ce dețin licențe în vigoare la acest moment dar care nu participă la 
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procedura de selecție din acest an ori care nu achiziționează drepturi de utilizare pe 
termen scurt în cadrul acestei proceduri; 

 nu vor fi implicați în migrare, în prima situație descrisă mai sus, operatorii ce nu 
dețin licențe în vigoare la acest moment dar care achiziționează drepturi de utilizare 
pe termen scurt în cadrul procedurii de selecție din acest an; 

 nu vor fi implicați în migrare, în a doua situație descrisă mai sus, operatorii ce dețin 
licențe în vigoare la acest moment dar care nu participă la procedura de selecție din 
acest an ori care nu achiziționează drepturi de utilizare pe termen lung în cadrul 
acestei proceduri (deoarece aceștia vor trebui să elibereze total subbenzile 
deținute); 

 nu vor fi implicați în migrare, în a doua situație descrisă mai sus, operatorii care nu 
dețin licențe în vigoare la acest moment dar care achiziționează numai drepturi de 
utilizare pe termen lung în cadrul acestei proceduri. 

 
Din punct de vedere practic, cele două situații se transpun în timp astfel: 

 tranziția de la anul 2019 la anul 2020 (prima etapă de tranziție), 
 tranziția de la anul 2025 la anul 2026 (a doua etapă de tranziție), 

ambele cu referire la situația de alocare a benzii 3400-3800 MHz, înainte și după 01.01.2020, 
respectiv înainte și după 01.01.2026, acestea fiind momente de referință din punct de vedere 
practic. 
 

Cu toate acestea, este imperios necesar de accentuat că momentele de referință pentru 
cele două situații, din punct de vedere decizional (altfel spus, momentele la care operatorii trebuie 
să se raporteze atunci când vor lua decizii cu privire la drepturile de utilizare – indiferent de 
termenul lor de valabilitate – pe care le vor achiziționa în banda de interes), nu sunt identice în 
timp cu momentele în care survin situațiile respective de tranziție (indicate mai sus). 

Astfel, pentru prima etapă de tranziție momentul de referință din punct de vedere 
decizional îl reprezintă schema de alocare existentă în banda în discuție la demararea procedurii de 
selecție (deci în baza licențelor în vigoare la acel moment). Pentru a doua etapă de tranziție, 
momentul de referință din punct de vedere decizional îl constituie schema de alocare validată după 
sfârșitul primei runde de alocare (pentru drepturile ce vor fi acordate pe termen scurt) și care va fi 
considerată valabilă ca informații de intrare pentru cea de-a doua rundă de alocare (pentru 
drepturile ce vor fi acordate pe termen lung). 
 

Având în vedere elementele trecute în revistă mai sus, este clar că ambele runde de alocare 
pentru banda 3,4-3,8 GHz capătă o importanță accentuată. Autoritatea se vede nevoită să 
sublinieze, chiar dacă este destul de evident, faptul că deciziile luate în cursul celor două runde de 
alocare menționate mai sus vor avea un impact major asupra proceselor efective de migrare ce se 
vor derula în cadrul celor două etape de tranziție. 

Dacă, pentru prima etapă de tranziție, diferența de doar câteva luni între cele două 
momente de referință nu va pune probleme semnificative de decizie în cadrul primei runde de 
alocare, pentru a doua etapă de tranziție diferența între cele două momente de referință este de 
mai mult de șase ani, acest fapt urmând a avea, desigur, implicații majore asupra procesului 
decizional din cadrul celei de-a doua runde de alocare. 
 

Autoritatea găsește că este relevant să semnaleze tuturor părților interesate, chiar de la 
acest moment, în contextul elementelor prezentate mai sus, că eventualele intenții de cesionare 
parțială a unor drepturi în această bandă, care ar putea avea loc în perioada 2020-2025 (și care nu 
pot fi anticipate cu ocazia rundei de alocare aferentă drepturilor de utilizare acordate pe termen 
lung), pot fi analizate de Autoritate. Cu toate acestea, Autoritatea manifestă rezerve serioase că ar 
putea fi avizate favorabil aceste intenții întrucât eventualele cesiuni de drepturi vor avea drept 
efect alterarea situației de alocare a benzii, existentă la al doilea moment de referință din punct de 
vedere decizional (de manieră că aceasta nu va mai fi identică cu situația de alocare a benzii 
existentă la al doilea moment de referință din punct de vedere practic, această condiție fiind 
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considerată a fi îndeplinită, implicit, în cadrul celei de-a doua runde de alocare, deoarece pe 
această premisă se bazează procesul decizional al câștigătorilor de blocuri de spectru abstracte 
valabile pe termen lung, în cadrul rundei respective). 

De aceea, Autoritatea pune în vedere părților interesate că ANCOM nu va da curs, în 
conformitate cu prevederile legale incidente în materie, solicitărilor de cesionare, parțială sau 
totală, a unor drepturi de utilizare ale benzii de frecvențe 3,4-3,8 GHz, oricând ar surveni acestea 
(până în 2025 sau ulterior), dacă prin aceste operațiuni vor fi încălcate cerințele și condițiile de 
utilizare, relevante pentru banda în discuție și incluse în caietul de sarcini al procedurii de selecție, 
de exemplu: plafon pentru cantitatea de spectru deținută în bandă, contiguitatea spectrului alocat, 
apariția unor dificultăți suplimentare în cadrul celei de-a doua situații de tranziție (din perioada 
2025/2026) în ceea ce privește realizarea corespunzătoare și la termen a procesului de migrare la 
momentul respectiv etc. 
 

În final, Autoritatea asigură părțile interesate că va lua măsurile ce se impun și va acorda 
concursul necesar (în limita atribuțiilor și competențelor sale) operatorilor implicați în procesele de 
migrare de la drepturi existente la drepturi viitoare, pentru a se crea condiții corespunzătoare de 
derulare a acestor activități. Autoritatea își manifestă deschiderea pentru orice propuneri și sugestii 
– viabile și care să întrunească acordul tuturor celor implicați – cu privire la măsuri pe care ea le-ar 
putea lua pentru ca acțiunile de migrare a asignărilor de frecvențe de la vechile alocări la noile 
alocări să aibă un caracter cât mai puțin disruptiv pentru rețelele operatorilor și pentru utilizatorii 
finali. 

IX. Plan de măsuri 

În opinia unui respondent, având în vedere opiniile exprimate și propunerile făcute pe 
marginea documentului de poziție cu privire la acordarea drepturilor de utilizare a frecvențelor în 
benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz și 3400-3800 MHz, se impun modificări 
semnificative în ceea ce privește acțiunile avute în vedere respectiv termenele de implementare 
aferente, context în care supune atenției ANCOM următoarele propuneri și observații: 

 Într-o primă etapă, ar trebui să fie alocat doar spectrul rămas neadjudecat la nivelul 
benzilor de frecvențe de 800 MHz și 2600 MHz, sub condiția introducerii în caietul de sarcini 
a unei obligații de rearanjare a spectrului, în scopul de a permite utilizarea eficientă a 
acestuia pentru toți deținătorii drepturilor de utilizare. Acest demers ar putea să se 
realizeze în termenul planificat – 31 octombrie 2019.   

 
 Spectrul din banda de 700 MHz nu ar trebui alocat în cadrul procedurii de selecție inițiale. 

Drepturile de utilizare în această bandă ar trebui atribuite doar dacă și exclusiv în 
momentul în care va putea fi garantată utilizarea pe întreg teritoriul național fără niciun fel 
de restricții. Așa cum a menționat în mai multe rânduri, respondentul apreciază că vor 
exista constrângeri severe de utilizare în zona de frontieră cu statele non-membre UE, unde 
banda va continua să fie utilizată pentru radiodifuziune. În acest sens, trebuie avut în 
vedere că Decizia Parlamentului și a Consiliului European nr. (UE) 2017/899 permite 
statelor membre UE să extindă cu doi ani termenul impus pentru utilizarea benzii de 700 
MHz prin intermediul rețelelor MFCN (respectiv 30 iunie 2020), fiind prevăzut în mod expres 
că o astfel de amânare poate avea ca motiv aspecte nesoluționate legate de coordonarea 
transfrontalieră. O atribuire timpurie, ce ar presupune obligația de a plăti în acest moment 
pentru spectrul de frecvențe care ar putea să nu fie pe deplin utilizat, va suprasolicita 
capabilitățile operatorilor și ar afecta grav perspectivele implementării 5G în România 
întrucât ar reduce substanțial investițiile în infrastructura fixă și mobilă. 

 
 Banda de 1500 MHz ar trebui alocată doar atunci când se vor înregistra solicitări în acest 

sens din partea operatorilor. În acest moment, se apreciază că nu este necesară alocarea 
spectrului din această bandă întrucât operatorii vor beneficia de suficiente resurse de 
spectru în urma atribuirii blocurilor de frecvențe neadjudecate în cadrul procedurilor de 
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selecție anterioare și, pentru îmbunătățirea calității și capacității rețelelor va fi mult mai 
eficientă achiziționarea de spectru în benzile în care s-au făcut deja implementări. 
Dezvoltările în benzi de frecvențe suplimentare sunt costisitoare și vor fi avute în vedere 
doar atunci când celelalte benzi și măsurile aferente de optimizare vor fi pe deplin 
exploatate. 

În modul de utilizare SDL, banda de 1500 MHz poate oferi capacitate suplimentară pentru 
legătura descendentă, însă întotdeauna este nevoie de o bandă și pentru legătura 
ascendentă, cu care prima să fie combinată. În plus, această bandă nu este implementată 
într-un număr semnificativ de terminale active în rețelele de pe teritoriul României și doar 
foarte puține telefoane mobile de ultimă generație pot asigura recepția în această bandă. 
În consecință, se apreciază că implementarea în aceste benzi nu este încă fezabilă 
economic și, în consecință, nici atribuirea ei la acest moment nu este oportună. În situația 
în care banda de 700 MHz ar fi alocată în 2022, acest moment ar fi unul potrivit și pentru 
alocarea benzii de 1500 MHz. În plus, ANCOM ar trebui să aibă în vedere alocarea a cât mai 
mult spectru în banda 1427-1517 MHz pentru a preîntâmpina deficitul artificial și 
fragmentarea spectrului ce ar putea rezulta în urma alocării într-o primă etapă doar a benzii 
1452-1492 MHz. 

 
 În ceea ce privește banda de 3,4-3,8 GHz, din cauza duratelor de valabilitate a licențelor în 

vigoare, banda este destul de fragmentată, iar necesarul optim de 100 MHz TDD 
contiguu/operator de natură a permite viteze și capacități superioare, nu poate fi asigurat 
până la expirarea acestora. Din perspectiva experienței clienților, în baza actualelor drepturi 
de utilizare, dezvoltarea 5G în aceste benzi nu va genera niciun beneficiu tangibil 
comparativ cu rețelele 4G, ci, dimpotrivă, ar putea avea un efect contrar. Banda ar trebui 
să fie pusă la dispoziție în întregul său în 2024 pentru servicii mobile de generația a 5-a. O 
atribuire în acest moment pentru drepturi de utilizare ce vor putea fi exercitate abia 
începând cu 2025 va forța industria să cheltuiască sume semnificative pentru resurse care 
vor putea fi utilizate abia peste șase ani, în condiții de nesiguranță cu privire la valoarea 
efectivă a acestora la momentul de timp respectiv. În opinia respondentului, este 
contraproductiv ca operatorii să fie forțați să plătească acum pentru resurse disponibile 
abia peste șase ani, fără să aibă informații despre modul în care vor putea fi exploatate 
efectiv. Noile resurse de spectru ar trebui să devină disponibile imediat după finalizarea 
procedurii de selecție, permițând astfel operatorilor să investească în dezvoltarea rețelelor 
în loc să aibă blocate resurse financiare semnificative în activ ce nu generează valoare. 

 
Opinia ANCOM 
ANCOM constată că respondentul reiterează propunerile și argumentele prezentate în 

cuprinsul capitolului I –  „Spectrul de frecvențe disponibil în cadrul licitației” din prezentul 
document de sinteză a observațiilor. Poziția ANCOM cu privire la aceste propuneri a fost deja 
exprimată și argumentată în cadrul aceleiași secțiuni.      

Astfel, ANCOM își menține decizia de a acorda drepturile de utilizare a frecvențelor pentru 
spectrul disponibil în benzile de 700 MHz, 800 MHz, 1500 MHz, 2600 MHz și 3400-3800 MHz în 
cadrul unei singure proceduri de selecție competitive, ce va fi organizată în cursul anului 2019 și 
care va permite obținerea de către operatori a unor portofolii de spectru corespunzătoare pentru 
furnizarea de servicii de date de calitate ridicată, la nivel național, inclusiv prin intermediul 
tehnologiei 5G, începând din 2020. 

Prin urmare, Autoritatea nu va modifica planul de acțiuni pentru pregătirea și organizarea 
procedurii de selecție în sensul organizării unor proceduri de selecție distincte pentru benzile de 
800 MHz și 2600 MHz în anul 2019, pentru benzile de 700 MHz și 1500 MHz în anul 2022 și 
respectiv pentru banda 3400-3800 MHz în anul 2024, așa cum propune respondentul. 
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X. Informare privind reorganizarea utilizărilor în banda 3400-3600 MHz 

Autoritatea profită de această ocazie pentru a informa toate părțile interesate că a demarat 
deja procesul de reorganizare a utilizărilor în banda de frecvențe 3400-3600 MHz (menționat la 
pct. 2 din secțiunea 12 – „Plan de măsuri” din proiectul de document de poziție), fără a mai 
aștepta finalizarea acestuia, din considerentele ce sunt expuse în continuare. 

 
După cum s-a putut constata, în proiectul de document de poziție au fost menționate și 

activități ce urmează a fi realizate de ANCOM ca parte a procesului de organizare a procedurii de 
selecție dar înainte de elaborarea caietului de sarcini aferent acestei proceduri. Reorganizarea 
amintită mai sus este una dintre aceste activități, ca o consecință a deciziei autorității – urmare 
obligației României de a implementa la nivel național Decizia Comisiei Europene nr. (UE) 2019/235 
– de a modifica aranjamentul de canale aferent benzii de frecvențe 3,4–3,6 GHz, dintr-unul de tip 
FDD într-unul de tip TDD, începând cu 01 ianuarie 2020 (conform celor stipulate în secțiunea 7.8.2 
din proiectul de document de poziție). 

În opinia ANCOM, reorganizarea benzii 3400-3600 MHz constituie o etapă sine qua non 
pentru succesul viitoarei licitații în banda 3400-3800 MHz. 

 
Defragmentarea benzii, ca urmare a modificării aranjamentului de tip FDD în cel de tip 

TDD, reprezintă unul din principiile de bază ale procesului de reorganizare a utilizărilor în banda 
3400-3600 MHz (a se vedea secțiunea 7.8.3 a proiectului de document de poziție). Se are în 
vedere, în acest fel, punerea în aplicare a prevederilor incluse în Anexa la Decizia nr. (UE) 
2019/235, referitoare la contiguitatea porțiunilor de spectru radio puse la dispoziția operatorilor. 

Prin urmare, obiectivul principal al procesului de reorganizare a benzii 3,4-3,6 GHz este 
acela de a se asigura că porțiunea de spectru rămasă neocupată (90 MHz) este nefragmentată. 
 

Un alt obiectiv important pentru Autoritate în cursul procesului de reorganizare a benzii 
3400-3600 MHz, îl constituie localizarea efectivă, în cadrul benzii în discuție, a celor 90 de MHz 
care sunt disponibili încă în această bandă și care provin, pe de o parte, din benzile de gardă 
laterale și din spațiul de gardă duplex aferente aranjamentului de tip FDD (ce totalizează 40 MHz) 
și, pe de altă parte, din faptul că, în urma procedurii de selecție desfășurate în anul 2015, nu a 
fost adjudecat de către participanții la respectiva procedură tot spectrul disponibil pentru acordare, 
rămânând astfel neacordate cinci canale radio duplex de 2x5 MHz fiecare (adică 50 MHz). 

Cunoașterea poziției efective a celor 90 de MHz, neocupați la acest moment, în cadrul 
benzii 3,4-3,6 GHz reprezintă un element de bază al caietului de sarcini aferent procedurii de 
selecție, programate pentru toamna acestui an, fiind vorba de cantitatea de spectru care va fi 
supusă spre adjudecare în vederea acordării de drepturi de utilizare pe perioada 2020-2025. 
 

În acest context, era în interesul ANCOM (dar și al tuturor operatorilor publici interesați de 
obținerea de drepturi de utilizare în banda 3,4-3,8 GHz în cadrul procedurii de selecție) ca aspectul 
menționat mai sus să fie clarificat cât mai curând posibil, pentru a nu se periclita desfășurarea 
procedurii de selecție, pentru acele drepturi de utilizare în banda 3,4-3,6 GHz ce se vor acorda pe 
perioada 2020-2025. 

De asemenea, era în interesul operatorilor ce dețin în prezent licențe în banda 3,4-3,6 GHz 
(dar și al Autorității, având în vedere implicațiile procesului de reorganizare amintit mai sus asupra 
desfășurării procedurii de selecție) ca titularii licențelor anterior menționate să aibă timp suficient 
la dispoziție pentru a efectua modificările necesare în cadrul rețelelor pe care le exploatează – în 
vederea migrării de la subbenzile în regim FDD la noile subbenzi de frecvențe în regim TDD, 
înscrise în licențele deținute în banda 3400- 3600 MHz cu ocazia modificării acestora – pentru a se 
încadra în termenul de finalizare al procesului de reorganizare a benzii în discuție, anume 31 
decembrie 2019 (conform secțiunii 7.8.3 a proiectului de document de poziție). 
 De aceea, era important pentru toate părțile implicate ca ANCOM să emită cât mai curând 
posibil licențele modificate pentru operatorii care sunt afectați de procesul de reorganizare a benzii 
3400- 3600 MHz. 
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În plus, titularii de licențe vizați de procesul de reorganizare a benzii 3,4-3,6 GHz își 
manifestaseră deja față de ANCOM, de-a lungul timpului, atât acceptul de a se trece de la 
aranjamentul de tip FDD la aranjamentul de tip TDD, în banda în discuție, cât și intenția fermă de 
a-și migra toate asignările lor de frecvențe pentru a satisface acest obiectiv, propunând, în același 
timp, Autorității diferite variante de scheme pentru migrarea alocărilor de subbenzi de frecvențe 
existente în licențele în vigoare în această bandă. 

Toate aceste elemente au constituit, în opinia autorității, argumente suplimentare în 
sprijinul demersului deja inițiat de ANCOM, de reorganizare a benzii 3400-3600 MHz fără a mai 
aștepta finalizarea documentului de poziție. 

Urmare discuțiilor cu cei doi operatori implicați, s-a agreat o variantă de schemă de migrare 
a asignărilor de frecvențe, existente în cadrul celor două rețele exploatate în baza licențelor în 
vigoare în banda 3,4-3,6 GHz, și s-au stabilit anumite condiții cu privire la derularea efectivă a 
migrării, respectiv măsuri care trebuie întreprinse în acest sens. 

Ținând cont de cele de mai sus, ANCOM a modificat deja, în mod corespunzător, licențele 
de utilizare a frecvențelor radio pentru furnizarea de rețele publice și de servicii de comunicații 
electronice în banda de frecvențe 3,4-3,6 GHz. 

Procesul de reorganizare a utilizărilor efective în teren din banda 3400-3600 MHz se află în 
derulare în prezent. Ca o consecință a acestui proces de migrare, subbanda 3400-3490 MHz (ce 
cuprinde 18 canale radio în regim TDD, fiecare de lărgime 5 MHz) va deveni liberă și va constitui 
obiectul procedurii de selecție, în vederea acordării de drepturi de utilizare pe termen scurt 
(perioada 2020 – 2025). 

ANCOM va modifica corespunzător pct. 5 al secțiunii 7.11.7 a proiectului de document de 
poziție, pentru a materializa loturile de spectru ce vor fi acordate în cadrul benzii 3400-3800 MHz. 

XI. Dispoziții finale 

Versiunea finală a proiectului documentului de poziție, actualizată de ANCOM în urma 
procesului de consultare publică conform celor prezentate în prezentul document, va fi disponibilă 
persoanelor interesate și în cadrul ședinței Consiliului consultativ din data de 7 iunie 2019. 
Versiunea finală a proiectului de document de poziție cuprinde și alte modificări, care nu afectează 
fondul prevederilor incluse în acesta, necesare din motive redacționale, cum ar fi, de exemplu, 
publicarea noilor decizii ale Comisiei Europene privind banda 3,4-3,8 GHz, respectiv banda 24,25-
27,5 GHz, ulterior lansării consultării publice, ceea ce implică actualizarea unor referințe în 
cuprinsul materialului. 
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                                                                                                                                                                                           ANEXA 

 

 Sursa: BEREC Report on Post-Merger Market Developments-Price Effects of Mobile Mergers in Austria, Ireland and Germany 
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